
 

 
 
ACTA DE SESSIÓ DE 
Ple 
 
Data i Hora  28 de juny de 2016 20:00 
Lloc  Sala Ple 
Caràcter Ordinària 
Núm.  PLE2016/7 
 

PRESIDENT    l�lm.            IGNASI GIMÉNEZ RENOM 

 ASSISTENTS                  GONZÁLEZ NAVAS PEPE 
                                    MASSAGUÉ CASALS GLÒRIA 
                                    PUIG MAYOR M. ANTONIA 
                                    CANALIS ALSINA ALEIX 
                                    MARTÍNEZ ROMERO PEPA 
                                    CREUS OLIVERAS JOAN 
                                    MARMOL MARTINEZ ANA MARIA 
                                    PEREZ MOREJON DANIEL 
                                    LEIVA REYES JOSE 
                                    PAPPALARDO AGUEDA ANGELA 
                                    HOMET VENTAYOL RAFA                                      
                                    CALAF VIVES JOSEP M 
                                    REBOLLO FLIX FERRAN 
                                    RASPALL ALUJA NURIA 
                                    MOYA KÖHLER JOAN 
                                    UYA PUIGMARTI JORDI 
                                    ALAMANY GUTIÉRREZ ELISENDA 
                                    GRACIA GORDILLO CONXI 
                                    GARCIA FANDINO BEA 
                                    URRUTIA MASANA LIDIA 
SECRETARI                     COLELL VOLTAS JOSEP  
INTERVENTORA               OLIVERA SÁNCHEZ ELENA 
 

 
Atès que hi ha el quòrum de constitució que estableix l’article 98.c) del Decret legislatiu 
tiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim 
local de Catalunya, la Presidència declara oberta la sessió i es passes a tractar els 
diferents punts de l’ordre del dia. 
 
ORDRE DEL DIA 
1.- Actes pendents d'aprovar 
   - PLE2016/6 Ordinària 31/05/2016 
  -  PLE2016/5 Extraordinària 31/05/2016 
 2.- Resolucions a donar compte 
 3.- Canvi hora inici sessions plenàries de l'Ajuntament 
 4.- Nomenar Comissió Ètica Codi Bon Govern  
 5.- Aprovar l'acord de la mesa general de negociació que modifica parcialment les  
      condicions de treball comuns dels empleats públics de l'ajuntament de Castellar  
      del  Vallès. 



 6.- Aprovar inicialment la modificació de crèdit 6/2016 del pressupost de  
       l'ajuntament 
 7.- Aprovació del text refós Pla d’ordenació urbanística municipal de Castellar del  
      Vallès  
 8.- Aprovar el conveni de cooperació entre municipis per a la prestació, de manera  
     compartida, del servei auxiliar de grua 
 9.- Aprovar la creació d'una comissió d'estudi de caràcter temporal per analitzar la  
      internalització de la prestació de serveis públics municipals 
10.- Aprovació definitiva ordenança reguladora de la protecció, tinença i venda  
       d'animals de Castellar del Vallès. 
11.- Aprovar inicialment el reglament d’habitatges per acolliment temporal per causes  
      d’emergència 
12.- Moció del grup municipal Som de Castellar-PSC per la creació d'una taula  
       d'accessibilitat en el marc de la taula de mobilitat 
13.- Moció del Grup Municipal d'ERC de modificació requisits plans d’ocupació. 
14.- Moció  del grup municipal d'ERC de projectes educatius de ciutat 
15.- Moció del grup municipal d'ERC sobre recollida caques de gos 
16.- Moció de Som de Castellar-PSC en defensa de l'acollida de les persones  
       refugiades 
17.- Moció  del grup municipal d'ERC per un nou país lliure de corrupció d’estat 
18.- Assumptes sobrevinguts 
19.- Precs i Preguntes 
 
1.- Actes pendents d'aprovar 
1.- Els regidors es donen per assabentats del contingut de les actes de les sessions 
de: 
      - Extraordinària 31/05/2016 
      - Ordinària 31/05/2016 
VOTACIÓ: FOREN APROVADES PER UNANIMITAT  
 
2.- RESOLUCIONS A DONAR COMPTE 
Es dona compte al Ple dels Decrets l’Alcaldia núm. 528 de  27 de maig  al 575 de 24 
de de juny de 2016. 
Es dona compte també dels acords de la Junta de Govern Local adoptats en sessions 
de 24 i 31 de maig,  7, 14 de juny de 2016. 
La Corporació es donà per assabentada 
 
El Sr. Alcalde intervé per dir que en Junta de Portaveus s’ha acordat poder fer 
lectura del manifest institucional amb motiu de la celebració del dia internacional de 
l’orgull gai. 
La regidora Sra. Pepa Martínez, Som de Castellar-PSC fa lectura del manifest 
institucional de l’Ajuntament de Castellar del Vallès amb motiu de la celebració del dia 
internacional de l’orgull gai, lesbià, transsexual, bisexual i intersexual. 
“El 28 de juny  es commemoren els fets d’Stonewall al barri de Greenwich de Nova York 
el 1969, aquell dia va començar la revolta que va originar el moviment d’alliberament 
lèsbic, gai, transsexual i bisexual (LGTBI), que celebrem internacionalment com a Orgull 
LGTBI. 
Avui ja han passat quatre dècades des d’aquells disturbis, i en aquest temps s’han 
produït avenços molt significatius en el reconeixement dels drets del col�lectiu LGTBI, 
tant pel que fa al matrimoni entre persones del mateix sexe com pel que fa a 
l’assoliment de la igualtat efectiva. El debat que s’ha experimentat a diversos països que 
han reconegut la figura del matrimoni homosexual, així com també a d’altres que han 
reconegut les unions civils, i l’acció de diversos governs per millorar la garantia de la 
igualtat de les persones més enllà de la seva orientació sexual, han contribuït a fer de 
l’homosexualitat una realitat cada cop més acceptada per la societat, sobretot a Europa, 
Amèrica i Oceania. 



Tot i així, la intolerància ens ha fet trobar-nos davant  d’un nou atemptat contra la 
llibertat sexual. Aquesta vegada a un club nocturn d'ambient gai d'Orlando, als EUA que 
ha  causat la mort a més de 50 persones i ha deixat més d'una cinquantena de persones 
ferides. Des del nostre municipi expressem el total i absolut rebuig a aquest atemptat 
basat en la intolerància i l'odi a la diferència. Compartim el patiment i volem fer arribar 
el nostre més sincer condol a les víctimes i als seus familiars. 
Considerem que aquest terrible atac, és una atemptat als principis fonamentals que han 
de regir la nostra societat, contra els principis democràtics i de llibertat, i les seves 
bases de respecte, convivència i solidaritat. 
Des de l’Administració continuarem treballant per eradicar la discriminació i 
l’assetjament, no volem més bullying ni a l’escola ni enlloc, prou actes d’assetjament i 
violència de cap mena i en especial per orientació sexual i/o identitat de gènere. Per 
això, des de l’Ajuntament de Castellar s’ha constituït una comissió de treball que 
redactarà el Protocol Municipal sobre Assetjament. 
No volem cap mena de discriminació cap a persones que es troben en situació de 
vulnerabilitat com són la gent gran, dependent, nouvinguts, les que es troben en 
situació d’exclusió social i/o al llindar de la pobresa o qualsevol altra circumstància 
personal o social.  
Finalment volem agrair a totes les persones, entitats i estaments que han lluitat, lluiten i 
lluitaran per aconseguir la plena igualtat del col�lectiu LGTBI, per tots aquells i aquelles 
que han treballat i ja no hi són, per a tots aquells i aquelles que amb la seva complicitat 
sense formar part del col�lectiu LGTBI han ajudat a avançar. Hem avançat tots junts. 
Avui tenim una societat més justa i igualitària, i per tant més lliure, no obstant això, ens 
queda molta feina per fer. Som-hi!” 
 
PROPOSTES 
3.- CANVI HORA INICI SESSIONS PLENÀRIES DE L’AJUNTAMENT 
ATÈS que d’acord amb l’article 83 del Reglament Orgànic Municipal, en sessió 
plenària de 30 de juny de 2015,el Ple municipal va acordar celebrar la sessió 
ordinària del Ple cada últim dimarts de mes,a les vuit de la tarda, llevat el mes 
d’agost per període vacacional 
Escoltats els grups municipals que formen part del Ple es proposa que les sessions 
ordinàries del Ple tinguin la periodicitat establerta en acord plenari de 30 de juny de 
2015, però que en comptes de 8 de la tarda,tinguin lloc a les 7 de la tarda 
Un cop informada la Junta de Portaveus i manifestant el seu acords al canvi d’horari 
referenciat 
D’acord amb les atribucions plenàries segons l’article 83 del Reglament Orgànic 
Municipal 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA: 
Modificar l’acord plenari de 30 de juny de 2015 respecte a les sessions de ple, en el 
sentit que en comptes de tenir lloc a les 8 de la tarda, les sessions de Ple ordinari es 
faran a les 7 de la tarda. 
 
INTERVENCIONS 
Informa el regidor  Sr. Aleix Canalis,  Som de Castellar-PSC, diu que en l’inici 
d’aquets mandat tal com preveu l’article 83 del reglament orgànic municipal, aquest 
plenari va acordar celebrar les sessions ordinàries del ple cada dimarts de mes a les 
vuit de la tarda, llevat del mes d’agost, que és el mes de vacances. Passat un any i 
tenint en compte les opinions expressades per la totalitat dels grups municipals es 
proposa la modificació de l’acord del 30 de juny de 201r respecte a les sessions de 
ple, en el sentit que en contés de tenir lloc a les  de la tarda, les sessions de ple 
ordinari es farien a partir de les 7 de la tarda. Aquest avançament d’horari te la 
vocació de ser un primer pas  cap a la conciliació de la vida laboral i familiar dels 
treballadors i electes d’aquest Ajuntament. 
Per ERC el regidor Sr. Rafa Homet,  intervé per dir que saludem la iniciativa, a la 



qual evidentment donarem suport, però volem fer palès que ens cal avançar més 
l’horari, en la línia de la proposta que es reformula la iniciativa popular de la reforma 
horària. Anunciem que aviat presentarem una iniciativa en aquest sentit per tal 
d’iniciar una reflexió municipal al respecte. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT  
 
4.- NOMENAMENT COMISSIÓ ÈTIC CODI BON GOVERN 
ATÈS que l’Ajuntament Ple en sessió ordinària del dia 29 de març de 2016 va aprovar 
el codi ètic, de conducte i de bon govern, publicat al Butlletí Oficial de la Província de 
Barcelona el dia 18 d’abril de 2016. 
ATÈS que l’article 5 del codi aprovat preveu la creació d’un comitè d’ètica, òrgan 
d’assessorament , seguiment i avaluació, composat per: 

 Un/a representant de cada grup municipal amb representació al ple municipal. 
 Un/a representant del personal directiu professional. 
 Un/a representant escollit pel comitè d’empresa de l’Ajuntament. 
 Un/a assessor/a jurídic municipal. 
 Dos experts en ètica de reconeguda vàlua professional. 

ATÈS que l’esmentat article també preveu que el Ple designarà les persones que han 
de conformar aquest Comitè, si bé es cert que  per raons pràctiques, i de facilitat 
operativa, es creu convenient delegar a favor de l’Alcaldia la designa dels membres 
del Comitè, en casos de substitució dels designats. 
Vista la proposta de la Comissió Informativa  
A l’Ajuntament Ple es proposa l’adopció dels següent  
ACORDS: 
PRIMER.- Designar  a les persones per a composar el Comitè Ètic previst a l’article 5 
del Codi Ètic, de conducte i bon govern, següents: 
 
Sr. Joan Creus Oliveras, com a representant del grup municipal Som de Castellar-PSC 
Sr. Josep M. Calaf Vives, com a representant del grup municipal ERC 
Sr. Jordi Uya Puigmarti, com a representant del grup municipal Decidim castellar 
Sra. Bea Garcia Fandino, com a representant del grup municipal CDC 
Sr. José Manuel Fernández Villaverde, o persona substituta que designi, en 
representació del personal directiu professional. 
Sr. Juan Francisco Martin, com a representant del Comitè d’Empresa de l’Ajuntament 
Sr. Josep Colell Voltas, o persona substituta que designi, en representació de 
l’assessoria jurídica municipal 
Sra. Miriam Valldeperes Herrada, com a expert en ètica de reconeguda vàlua 
professional 
Sr. Javier Fernández Garrido, com a expert en ètica de reconeguda vàlua 
professional. 
 
SEGON.- Delegar a favor de l’Alcaldia la designació de les persones que hagin de 
substitut als membres del Comitè per raons pràctiques. 
 
INTERVENCIONS 
Informa el regidor  Sr. Dani Pérez,  Som de Castellar-PSC, que manifesta que el 
passat mes de març aquest plenari aprovava el Codi ètic, de conducta i bon govern 
del nostre Ajuntament. 
Aquest  codi estableix en el seu article 5è la creació d’una comissió que actuarà com a 
un òrgan d’assessorament, seguiment i avaluació del Codi ètic i que estarà formada per: 

a. Un/a representant de cada grup municipal amb representació al ple municipal. 
b. Un/a representant del personal directiu professional. 
c. Un/a representant escollit pel comitè d’empresa de l’Ajuntament. 
d. Un/a assessor/a jurídic municipal. 
e. Dos experts en ètica de reconeguda vàlua professional. 

Per tot això, portem a consideració del plenari el nomenament dels membres de la 



Comissió d’Ètica Municipal tal com estableix l’article 5 del Codi ètic tenint en compte que 
es delega a l’Alcalde el nomenament dels membres del Comitè, en casos de substitució 
dels designats. 
Sr. Joan Creus Oliveras, com a representant del grup municipal Som de Castellar-PSC. 
Sr. Josep M. Calaf Vives, com a representant del grup municipal ERC. 
Sr. Jordi Uya Puigmarti, com a representant del grup municipal Decidim castellar. 
Sra. Bea Garcia Fandino, com a representant del grup municipal CDC. 
Sr. José Manuel Fernández Villaverde, o persona substituta que designi, en 
representació del personal directiu professional. 
Sr. Juan Francisco Martin, com a representant del Comitè d’Empresa de l’Ajuntament 
Sr. Josep Colell Voltas, o persona substituta que designi, en representació de 
l’assessoria jurídica municipal. 
Sra. Miriam Valldeperes Herrada, com a expert en ètica de reconeguda vàlua 
professional. 
La Sra. Míriam Valldeperes és l’actual Jutgessa de Pau del nostre municipi, és Jurista  i 
ha participat en diferents estaments a nivell pericial cal�ligràfic. A més ha cursat estudis 
de post grau en Mediació i Prevenció Comunitària . 
Sr. Javier Fernández Garrido, com a expert en ètica de reconeguda vàlua professional. 
El Sr. Javier Fernandez, és professor de l’Institut Castellar. Especialitzat en filosofia, 
psicologia i sociologia. Ha estat el professor titular de Educació per la ciutadania mentre 
que ha estat en el pla docent i de l’assignatura d’Ètica.  
Per ERC intervé, a continuació. el regidor Sr. Josep M Calaf, que manifesta que el vot   
del seu grup en aquest punt serà l’abstenció. Una abstenció que no pas dirigida al 
nomenament de la Comissió Ètica i Codi de Bon Govern. 
El nostre posicionament crític parteix del mateix moment en que es redacta i s’aprova el 
document relatiu a Ètica i Codi de Bon Govern. De fet aquest document es va discutir en 
el mateix moment en que també es treballava l’Ordenança Reguladora de la Protecció, 
tinença i venda d’animals. El procés participatiu dels grups municipals van ser ben 
diferent en un i altre cas. Mentre a la segona es van arribar a fer mitja dotzena de 
reunions a la primera no es va fer ni una sola reunió on tots els grups municipals 
haguessin presentat les seves propostes. 
Creiem que el document que regula l’Ètica i el Codi de Bon Govern hauria de ser dels 
més consensuats que pugui fer el nostre Ajuntament. La ciutadania ja te massa motius 
per desconfiar dels polítics i la seva activitat com perquè no siguin molt curosos en 
dotar-nos de les eines de treball que facin més eficaç la nostra feina. 
Esperem que, almenys, el funcionament de l’esmentada Comissió sigui millor que el seu 
naixement. Nosaltres serem els primers en alegrar-nos. 
Per Decidim Castellar, intervé el regidor Sr. Jordi Uyà , que diu que podríem dir que 
estem davant d’un pur tràmit més, dels centenars de tràmits institucionals que es fan, 
massa cops per inèrcia, i del qual, la nostra formació política, hi podria votar a favor, 
sense més comentaris ni apreciacions. Però creiem que és en el moment en que, creant 
aquesta comissió d’ètica, materialitzem, de fet, l’aplicació del codi ètic i de bon govern 
que vàrem aprovar darrerament, que cal, més que mai, fer l’ advertiment de que 
Decidim Castellar es pren molt seriosament aquest reglament i no creiem que, de cap 
manera, sigui un pur tràmit institucional més. No ens hem apuntat a la moda dels codis 
ètics, així, sense més, sinó que forma part de la nostra pròpia manera d’entendre l’acció 
política: una acció justa, solidària i transparent en ella mateixa. Estarem, per tant, molt 
vigilants en que aquest reglament es compleixi en tots els seus articles i expressions. 
Ben segur que ja ho sabeu, però mai està de menys recordar-ho, que ètica ve del grec 
ethos i significa comportament, actitud, però també indica inclinació, manera de ser. I 
quantes i quantes vegades la manera com es fan les coses desvirtuen l’acció feta. O és 
que encara creiem que el fi justifica els mitjans? No haurem de superar aquesta 
dicotomia tant antiga i tant capciosa? No caldria ja d’una vegada harmonitzar fi i mitjans 
sense que uns entrin en contradicció amb els altres? Així doncs un codi ètic ens obliga a 
totes i tots en la nostra actitud externa i interna, en la nostra manera de ser, en els 
nostres compromisos comuns. Una actitud que obliga a tothom per igual però de 



manera especial a aquells que governen i ostenten el poder. Tenim massa mostres 
darrerament que indiquen que el poder corromp, massa mostres d’abús d’autoritat. Hom 
ha de ser-ne molt conscient. I si ens emparem en el marc d’un codi ètic és per a 
comprometre’ns a adoptar una actitud transparent, transversal, comunicativa, sense 
subterfugis ni maquillatges. Els que estem a l’oposició, mancats de temps i de recursos, 
no som il�lusos, però, i detectem ben aviat aquesta inèrcia del poder a fer-s’ho venir tot 
a la seva mida. I aquesta inèrcia és tant forta que, a cops, aquells que l’exerceixen ja 
han perdut la capacitat de ser objectius i de detectar de quina manera ja fa temps que 
no tenen una actitud real de comunicació i transparència, actitud que aquest codi ètic 
ens ha d’ajudar a posar en evidència de manera objectiva, clara i imparcial. Esperem 
doncs que això no sigui un maquillatge més i que elimini de la praxi política maniobres 
que, emparant-se en la legalitat del poder, deixen de ser legítimes a ulls de la ètica 
humana més elemental. 
Serem, per tant, molt incisius en denunciar actituds que, encara que amb la llei a la mà 
puguin ser legals, indiquin un comportament poc ètic, ja sigui per manca de 
comunicació, de participació o de transparència. Perquè avui, en el moment social dels 
nostres dies, és el temps on les actituds ens posen a prova, a tots, tinguem la funció 
que tinguem i siguem a un cantó o altre del taulell. Un temps on el gran repte és deixar 
enrere les actituds prepotents d’una societat fortament patriarcal i jerarquitzada en la 
que s’imposa el privilegi de l’autoritat i del poder, per a construir entre tots un espai 
social amable, sincer i solidari. Esperem doncs que aquest codi ètic que ja posem en 
marxa a partir d’avui no sigui un mer tràmit de paper mullat sinó un element real de 
garantia de bon fer polític. No oblidem però que les actituds no les canvia un paper ni un 
reglament sinó la veritable noblesa i veracitat de cada una de les persones en el seu dir i 
el seu fer de cada dia i de cada petita cosa. Només amb aquesta noblesa i veracitat 
podrem teixir un clima prou ètic i de prou confiança mútua en la que, esperem , algun 
dia no ens siguin necessaris reglaments de cap mena per fer allò que hauria de ser 
espontani i natural en cadascuna de les persones que conformem la societat. 
Per CDC intervé la regidora Sra. Bea Garcia, que diu que només esperem que aquesta 
comissió sigui un puntal de la manera de funcionar i de les relacions que hi hagi entre 
els diferents grups d’aquest municipi, per tant le nostre vot serà favorable. 
S’obra un torn de replica amb el regidor Sr. Dani Perez, Som de Castellar-PSC, 
recordant als regidors d’ERC que van votar l’abstenció sense fer cap tipus de proposta i 
sense assistir a les reunions que ens van convocar.  
El Sr. Josep M Calaf,  per ERC,  intervé per dir que en aquesta comissió es va fer una 
primera reunió, que precisament no era sobre el Codi del Bon Govern, sinó que era de 
transparència; en aquell moment sens va donar el document a partir del qual s’havia de 
començar a treballar. Van demanar temps doncs era un document bastant extens.  
Es va dur a terme la reunió i el grup d’Esquerra va presentar un munt de propostes que 
es van discutir. Desprès d’aquesta reunió no he rebut cap convocatòria de cap mes 
reunió. Via correu electrònic sens va informar d’un posicionament del codi ètic però 
sense haver-nos donat la possibilitat d’intervenir-hi. 
Intervé el Sr. Alcalde ,  intervé per dir que el Codi Ètic i de Bon Govern, totes les 
Administracions estem obligats  a aprovar-lo desprès de l’aprovació per par del 
Parlament de Catalunya, de la Llei de transparència, crec que no només es tracta d’un 
mer tràmit sinó que darrera la llei de transparència i per tan davant l’incomplimentt6 
d’algun precepte del codi ètic de bon govern que es va aprovar en el plenari, darrera hi 
ha un quadre sancionador, i per tant no es pur formulisme, sinó que davant les 
infraccions que es puguin produir davant d’incompliment del codi ètic, sen deriven tota 
una sèrie de conseqüències importants, això per una banda. 
I la segona qüestió que més enllà de l’aprovació del codi ètic, en cap cas la llei de 
transparència parla de la comissió d’una comissió ètica, i per tant el que estem fent  en 
aquests moment en el plenari és anar tres passos mes enllà  del que ens està fixant la 
llei de transparència perquè entenem es que la voluntat es incorporar una visió externa 
per part d’una sèrie de persones de reconeguda vàlua que ens puguin assessorar, 
demanar que ens facin informes, i per tant considerem que es una obertura de 



l’Ajuntament ha incorporar una visió externa en relació a aquest codi ètic  
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
EL SEGÜENT RESULTAT: 
Vots a favor:     DISSET   (17) dels regidors de Som de Castellar-PSC-, Decidim  
                                           Castellar  i CDC    
Vots en contra:  CAP  
Abstencions :     QUATRE   ( 4) dels regidors D’ERC  
 
5.- APROVAR L’ACORD DE LA MESA GENERAL DE NEGOCIACIÓ QUE 
MODIFICA PARCIALMENT LES CONDICIONS DE TREBALL COMUNS DELS 
EMPLEATS PÚBLICS DE L’AJUNTAMENT DE CASTELLAR DEL VALLÈS 
Atès que la Mesa general de Negociació de l’Ajuntament de Castellar del Vallès és un 
òrgan paritari constituït el 14 de març de 2014 per tractar totes aquelles matèries 
susceptibles de negociació, dins de l’àmbit competencial propi d’aquesta 
administració pública. 
Atès que fruit d’un període de negociació previ entre les parts legitimades, la Mesa 
general de Negociació va formalitzar una sèrie d’acords pel que fa a la regulació de 
determinats complements salarials, que modifiquen parcialment els ja existents i que 
venien regulats al conveni de l’ajuntament. 
Vist que els acords pretenen corregir certes disfuncions existents a determinats llocs 
de treball entre el complement específic i les condicions de treball que tenen 
assignades. 
Atès que els acords va ser ratificats pel conjunts dels empleats públics de 
l’ajuntament, mitjançant assemblea celebrada el passat 31 de maig de 2016. 
Vist l’informe emès pel cap d’unitat de Recursos Humans de data 6 de juny de 2016. 
Vist l’informe de la Intervenció Municipal amb observacions de 21 de juny . 
Atès que les condicions de treball acordades són objecte de negociació, en relació 
amb les competències pròpies de l’ajuntament, tal i com estableix l’article 37.1 del 
Real decret legislatiu 5/2015, de 30 d’octubre, que aprova el text refós de la llei de 
l’estatut bàsic de l’empleat públic. 
Atès que els acords han de versar sobre matèries competència dels òrgans de govern 
de les administracions públiques i, perquè tinguin validesa i eficàcia, serà necessària 
l’aprovació expressa i formal per part d’aquests òrgans, de conformitat amb el que 
estableix l’article 38.3 del Real decret legislatiu 5/2015, de 30 d’octubre, que aprova 
el text refós de la llei de l’estatut bàsic de l’empleat públic. 
Atès que la competència per l’aprovació de l’expedient correspon al ple de 
l’ajuntament, d’acord amb l’article 52.2 lletra r) del text refós de la Llei municipal i de 
règim local de Catalunya, aprovat per Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA: 
PRIMER.- Aprovar, en tots els seus termes, l’acord de la Mesa General de Negociació 
que modifica parcialment les condicions de treball comuns dels empleats públics de 
l’Ajuntament de Castellar del Vallès, signat en data 31 de maig de 2016 i que es 
transcriu a continuació: 
“ MODIFICACIÓ PARCIAL DE LES CONDICIONS DE TREBALL COMUNS AL 
PERSONAL FUNCIONARI I LABORAL DE L’AJUNTAMENT DE CASTELLAR DEL 
VALLÈS 
Els aquí presents es reconeixen mútuament capacitat i legitimació per tal de signar 
aquest document, el qual haurà de ser ratificat pel Ple Municipal. 
Representants de l’Ajuntament: 
 
Sra. Anna Marmol Martínez, Regidora d’Organització i Recursos Humans 
Sr. Pablo Maldonado Arauz, Cap d’unitat de Recursos Humans 
Representants dels empleats públics: 
Per la secció sindical de CCOO: 
Sr. Juan Francisco Martín 



Sr. Jaume Avalos 
Sr. David Borja 
Sra. Roser Bosch 
Per la secció sindical de UGT: 
Sr. Aurelio Lozano 
Sr. Jesús Barbero 
Aquest document és el resultat de les negociacions dutes a terme durant el període 
desembre de 2015 al març de 2016, en el marc de la Mesa General de Negociació 
Comú, donant com a resultat una modificació parcial del conveni de l’ajuntament de 
Castellar del Vallès, en els termes que firmem aquest document, restant vigents la 
resta de disposicions que no s’han vist afectades per aquesta modificació parcial. 
Article 1.- Modificació de l’article 34.6 del Conveni: 
“Article 34.6. Complement per jornada partida: es reconeix exclusivament als llocs 
per als qual l’Ajuntament exigeix una jornada de matí i tarda determinada, 
generalment perquè són llocs d’atenció al públic amb horaris tancats.  
El seu import serà el resultat d’aplicar un percentatge sobre la retribució bruta 
mensual del lloc de treball afectat, aquest percentatge variarà en funció del número 
de jornades partides setmanals que tinguin assignades els empleats públics afectats 
per tenir jornada partida. 
El seu import serà: 
Una jornada partida setmanal: 6% retribució bruta mensual. 
Dos jornades partides setmanals: 11% retribució bruta mensual. 
Tres jornades partides setmanals: 12% retribució bruta mensual. 
Quatre jornades partides setmanals: 13% retribució bruta mensual. 
Cinc jornades partides setmanals: 14% retribució bruta mensual. 
En cap cas la retribució bruta per la realització d’1 jornada partida a la setmana podrà 
ser inferior als 80 euros mensuals. 
El complement de jornada partida és incompatible amb la percepció del complement 
de dedicació i complement de flexibilitat. 
Aquest complements es perceben per 14 mensualitats i s’actualitzen cada any d’acord 
amb l’IPC estatal i s’acorden, modifiquen i extingeixen per acord de d’Alcaldia o Junta 
de Govern Local. 
Article 2.- Modificació de l’article 34.8 del Conveni: 
“Article 34.8. Complement de dedicació: es reconeix als llocs de treball fora de la 
Policia Local en els que existeixi una variació de la dedicació en termes quantitatius, 
coneguda i planificable, i que consisteix en realitzar una jornada setmanal superior a 
la ordinària de forma continuada i estructural. 
L’import del complement vindrà determinat en funció de la retribució bruta del lloc de 
treball afectat (preu hora), distingint dos nivells de dedicació: 
Ampliació de la dedicació de fins a 2 hores i 30 minuts a la setmana. 
Ampliació de la dedicació de fins a 5 hores a la setmana. 
El complement de dedicació és incompatible amb el de nocturnitat, jornada partida i 
flexibilitat. 
Aquest complement es perceben per 14 mensualitats i s’actualitzen cada any d’acord 
amb l’IPC estatal. S’acorden, modifiquen i extingeixen per acord d’Alcaldia o Junta de 
Govern Local. 
Article 3.- S’afegeix al redactat del Conveni l’article 34.8 bis: 
“Article 34.8 bis. Complement de disponibilitat: valora la penalitat que suposa el fet 
d’haver d’estar efectivament localitzable amb els mitjans que així ho assegurin i 
disponible fora de la jornada per atendre qualsevol incidència, emergència o imprevist 
allà on es produeixi.  
S’estableixen dos tipus: 

 Complement de disponibilitat ordinari: consistirà en un tram fix de 2.000 euros any 
dividit per 14 mensualitats per estar efectivament localitzable. Per altra banda 
s’estableix una part variable, que es remunerarà en concepte d’hora extraordinària, 
nocturna o festiva segons correspongui, i que pot arribar fins als 1.500 euros any en 



funció de les hores realitzades per atendre efectivament qualsevol incidència, 
emergència o imprevist fora de la jornada de treball. En el cas que el número d’hores 
realitzades superin aquest import, l’excés d’aquesta dedicació es compensarà a través 
del gaudi de dies lliures. 

 Complement de disponibilitat especial pel servei de Brigada, Cultura i Esports: els 
empleats públics assignats, atesa la seva especial dedicació horària durant els 
diversos actes que es celebren en el decurs de l’any així com les incidències fora de 
jornada que de manera permanent es produeixen dins dels seus respectius àmbits, 
percebran un import fix que serà: 
Tram bàsic: 3.500 euros any.  
S’estableix una dedicació màxima per aquest tram de 200 hores anuals fora de la 
jornada ordinària. En el cas que el número d’hores realitzades durant l’any fos 
superior, l’excés d’aquesta dedicació es compensarà a través del gaudi de dies lliures. 
Tram intensiu: 5.500 euros any.  
El tram intensiu només s’atorgarà en aquells casos que els ocupants dels llocs de 
treball han d’estar localitzables i al servei de la corporació les 24 hores del dia, 
incloent caps de setmana i festius. 
S’estableix una dedicació màxima per aquest tram de 300 hores anuals fora de la 
jornada ordinària. En el cas que el número d’hores realitzades durant l’any fos 
superior, l’excés d’aquesta dedicació es compensarà a través del gaudi de dies lliures. 
Aquests complement es perceben per 14 mensualitats i s’actualitzen cada any d’acord 
amb l’IPC estatal. S’acorden, modifiquen i extingeixen per acord d’Alcaldia o Junta de 
Govern Local. 
Article 4.- S’afegeix al redactat del Conveni l’article 34.8 ter: 
“Article 34.8 ter. Complement de flexibilitat: valora la penalitat que suposa el fet 
d’haver de realitzar activitats prèviament planificades o previstes, més enllà de la 
distribució de l’horari estàndar. Està associat al concepte d’autoregulació de la 
dedicació assignada al lloc de treball i és incompatible amb el complement de jornada 
partida i el de dedicació.  
S’estableix un complement de 1.500 euros any que percebran per 14 mensualitats i 
s’actualitzarà cada any d’acord amb l’IPC estatal. S’acorden, modifiquen i extingeixen 
per acord d’Alcaldia o Junta de Govern Local. 
Article 5.- S’afegeix al redactat del Conveni l’article 34.8 quater: 
“Article 34.8 quater. Complement d’atenció al públic: valora la especial dedicació de 
determinats empleats que ocupen llocs de treball identificats a la relació de llocs de 
treball com de informador/a, que realitzen tasques d’atenció al ciutadà, tramitació 
administrativa, informació i registre de documents, de tal manera que dites tasques 
van més enllà de la facilitació al ciutadà d’alguna dada, una indicació o una 
advertència.  
S’estableix un complement de 1.841,42 euros any que percebran per 14 mensualitats 
i s’actualitzarà cada any d’acord amb l’IPC estatal. S’acorden, modifiquen i 
extingeixen per acord d’Alcaldia o Junta de Govern Local. 
Article 6.- Vigència dels acords: 
Aquest acord entrarà en vigor el dia següent al de la seva aprovació per part del Ple 
Municipal i amb efectes retroactius des del dia 1 de gener de 2016”. 
SEGON.- Amb l’entrada en vigor d’aquests acords resten derogats els articles 34.6 i 
34.8 de l’actual conveni de l’Ajuntament de Castellar del Vallès. 
TERCER.- Notificar aquest acord a la unitat Recursos Humans, Intervenció i els 
representants dels treballadors. 
 
INTERVENCIONS 
Explica la proposta la regidora Sra. Anna Marmol,  Som de Castellar-PSC, que 
exposa avui portem a ple la modificació parcial de les condicions  de treball comunes 
al personal funcionari i laboral de l’Ajuntament de Castellar del Vallès. 
Ens trobem en uns moments en que no es pot realitzar un procés de valoració de llocs 
de treball a la plantilla de l’Ajuntament i això a impossibilitat poder introduir, dins del 



complement específic, determinades condicions particulars de treball que s’han anat 
produint per les pròpies necessitats del servei els darrers anys i que afecten 
especialment a determinats llocs de treball. 
El complement específic es de caire funcional i la seva percepció depèn exclusivament 
de l’exercici de l’activitat professional en funció del lloc de treball assignat i de que es 
produeixin efectivament les condicions de treball peculiars que comporten l’assignació 
del subfactor corresponent, per la qual cosa no tindrà en cap cas el caràcter de 
consolidable. 
Per altra banda aquest acord pretén regularitzar també a una part dels complements 
salarials que figuraven al conveni i que no s’adequaven a les tasques realitzades per 
part dels empleats. 
L’aprovació per part del ple dels acords aprovats a la Mesa General de Negociació i 
ratificat per l’Assemblea de Treballadors suposarà la modificació del redactat del conveni 
dels articles 34.6 (complement de jornada partida) i 34.8 (complement de dedicació), 
així com la incorporació de tres nous apartats dins d’aquest darrer article, els 
complements de disponibilitat, de flexibilitat i d’atenció al públic. 
Per part de CDC intervé la regidora Sra. Bea Garcia, exposa que creuen que fora bo 
que aquest equip de govern es planteges coma objectiu prioritari la necessitat de fer 
una relació de llocs de treball, a la primera que sigui possible. 
El Sr. Alcalde  intervé per aclarir que es tracta d’una valoració de llocs de treball. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT  
 
6.- APROVAR INICIALMENT LA MODIFICACIÓ DE CRÈDIT 6/2016 DEL 
PRESSUPOST DE L’AJUNTAMENT 
ATÈS que l’alcalde ha ordenat la incoació d’expedient d’autorització de crèdit 
extraordinari i concessió de suplement de crèdit al pressupost de despeses de 
l’ajuntament, d’acord amb el que es preveu a l’article 177 del text refós de la Llei 
reguladora de les hisendes locals. 
ATÈS que en la tramitació de la modificació de crèdit s’ha seguit el que disposen els 
articles 8, 9, 10 i 11 de les Bases d’Execució del pressupost. 
VIST l’informe del director de Serveis Econòmics, de data 15 de juny de 2016 
VIST l’informe de la interventora, de data 15 de juny de 2016 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA 
PRIMER.- Aprovar inicialment la modificació de crèdit número 6/2016 del pressupost 
de l’ajuntament, d’acord amb el detall que figura a l’expedient i amb el resum 
següent: 

 
ESTAT DE DESPESES  
- Crèdits extraordinaris ............................................. 56.000,00 
- Suplements de crèdit ............................................. 106.000,00 
- Transferències de crèdit negatives ........................... 162.000,00 
Variació de l’estat de despeses .................................. 0,00 

 
SEGON.- Aprovar inicialment la modificació de l’apartat 2 de l’article 22 de les Bases 
d’execució del pressupost general, que  passa a tenir la redacció següent: 
 
“2. Amb caràcter previ a l’aprovació de la disposició, en els casos de contractes que 
excedeixin de 2.500,00 EUR (IVA exclòs) la dependència gestora haurà de sol�licitar 
informe a la Intervenció, que expedirà el corresponent certificat d’existència de crèdit 
(document comptable RC), i tramitar el corresponent expedient administratiu 
d’adjudicació (que donarà lloc a la comptabilització de la fase AD).  Aquest 
procediment se seguirà, també, en tots els casos de contractes de serveis amb 
persones físiques, independentment de la seva quantia.” 
 
TERCER.- Sotmetre la modificació de crèdit i de les Bases d’execució del pressupost 



a informació pública durant un termini de quinze dies comptats a partir del següent al 
de la publicació de l’anunci corresponent al Butlletí Oficial de la Província de 
Barcelona. 
QUART.- Entendre definitivament aprovada la modificació de crèdit i de les Bases 
d’execució del pressupost en cas que no es presentin reclamacions en el període 
d’informació pública i publicar el resum per capítols i el nou redactat de l’article 
modificat de les Bases d’execució del pressupost en el Butlletí Oficial de la Província 
de Barcelona, entrant en vigor una vegada publicada. 
 
INTERVENCIONS 
Explica la proposta el regidor Sr. Joan Creus,  Som de Castellar-PSC que portem a la 
consideració d’aquest Ple la modificació de crèdit 6/2016 amb tres objectius: 
-El primer és el d’executar les actuacions resultants del procés de pressupostos 
participatius d’aquest any 2016. 
Mitjançant aquesta modificació es reparteix el crèdit previst per aquest programa entre 
les partides pressupostàries corresponents, d’acord amb la finalitat de la despesa dels 
projectes escollits per la ciutadania: 
Vehicle d’emergències per a la protecció civil (50.000 €) 
Jocs inclusius per a tots els nens i nenes (50.000 €) 
Millora de jocs i ombra de la Plaça de cal Calissó (50.000 €) 
-El segon objectiu és el de dotar d’un nou crèdit pressupostari per atendre la concessió 
directa d’una subvenció al Club Bàsquet Castellar, per import de 6.000€ per 
desenvolupar activitats de promoció de bàsquet, especialment en l’àmbit de la inclusió 
social de persones amb diversitat funcional, i de col�laboració en l’optimització i el 
control de l’ús del Pavelló de Puigverd. 
-El tercer objectiu és el de concedir un suplement de crèdit a la partida de 
condicionament de dependències municipals, per import de 6.000€, per atendre 
despeses no previstes d’adequació final de les dependències de l’Espai Tolrà i cal 
Botafoc, un cop finalitzi el contracte d’obres actualment en execució. 
Aquests segon i tercer objectius es financen amb la reducció de crèdit previst per 
atendre el contracte de serveis de grua municipal, que presenta un romanent, atès que 
la licitació del contracte va quedar deserta i durant el primer semestre únicament s’han 
atès els casos puntuals a demanda amb serveis extraordinaris, i tal com portarem a 
aprovació en el punt 8è d’aquest Ple, a partir del segon semestres el servei es prestarà 
en conveni amb els Ajuntaments de Sabadell i Barberà del Vallès, estimant-se que per 
aquestes circumstàncies existirà un estalvi global en relació al crèdit inicial, de 12.000€. 
Per part de Decidim castellar intervé el regidor Sr. Joan Moya,  que manifesta que  s 
ens abstenim, no perquè estiguem en contra de la voluntat popular expressada, ni 
contra el pressupost participatiu, tampoc contra atorgar al bàsquet uns diners 
indispensables, però precisament per això, perquè creiem que s’ha de fer bé i no pot 
dependre de romanents d’altres partides, i en sintonia amb el vot que vam emetre als 
pressupostos, ens abstindrem. 
En torn de replica, el regidor Sr. Joan Creus, diu que a part del que ha exposat el sr. 
Moyà també te a veure amb l’optimització i el control de l’ús d’aquestes instal�lacions tal 
i com es fa amb U.E. Castellar, en qualsevol cas si que es pertinent, ja que es va fer en 
l’any anterior, d’incloure en el pressupost ordinari degut que els conceptes son clars i es 
pot entrar en el pressupost de 2017 de manera ordinària. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA AMB EL SEGÜENT 
RESULTAT: 
Vots a favor:     DISSET   (17) dels regidors de Som de Castellar-PSC, ERC i CDC 
Vots en contra:  CAP  
Abstencions :     QUATRE   ( 4) dels regidors de Decidim Castellar  
 
7.- APROVACIÓ DEL TEXT REFÓS PLA D’ORDENACIÓ URBANÍSTICA DE 
CASTELLAR DEL VALLÈS 
ANTECEDENTS 



El document de POUM va ser aprovat inicialment pel Ple de l’Ajuntament en sessió de 
28 de gener de 2014, i es va sotmetre a informació pública durant el termini de 2 
mesos mitjançant la publicació al BOPB de 7 d’abril de 2014, al diari Ara de 4 d’abril 
de 2014, al diari El Periódico de 10 d’abril de 2014, al diari l’Actual la setmana del 2 
al 10 de maig de 2014, i a la web municipal. 
El dia 26 de gener de 2016 el Ple de la Corporació va aprovar provisionalment el 
document de POUM. 
En el transcurs de la informació pública es van presentar un total de 44 escrits 
d’al�legacions relatives a qualificacions del sòl, usos del sòl, canvis de sistema 
d’actuació de polígons, condicions d’edificació, reconeixement de convenis, etc... 
Es van estimar parcialment un total de 21 al�legacions. 
La Comissió Territorial d’Urbanisme de Barcelona (CTUB), en la seva sessió de 24 de 
maig de 2016 va aprovar definitivament el Pla d'ordenació urbanística municipal de 
Castellar del Vallès, promogut i tramès per l’Ajuntament, supeditar-ne la seva 
publicació al DOGC i consegüent executivitat a la presentació d’un text refós, per 
duplicat, verificat per l’òrgan que va atorgar l’aprovació provisional de l’expedient. 
El text de l’acord de la CTU supedita la publicació i conseqüent executivitat del 
document del POUM a la presentació d’un text refós. 
L’equip redactor del POUM ha emès, en data 17 de juny de 2016, informe tècnic en 
relació a les prescripcions donades per la CTUB i a les modificacions que comporta el 
compliment de les mateixes. 
S’ha emès, en data de 17 de juny,  per part de la Cap d’unitat jurídica i 
administrativa, informe jurídic en relació a la verificació i aprovació del Text refós del 
POUM de Castellar del Vallès. 
S’incorpora informe del Secretari de l’ajuntament emès el dia 17 de juny 2016, en el 
qual estableix que d’acord amb l’article 47,2 II . de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, 
reguladora de les bases de règim local, i l’article 22.2.c de la mateixa Lle,requereix 
quòrum de majoria absoluta del nombre legal de membres de la Corporació per la 
seva aprovació i que d’altra banda d’acord amb les atribucions de control de legalitat 
de la CTUB, caldrà traslladar a aquest organisme, el text aprovat als efectes de la 
verificació, publicació i consegüent executivitat del Text Refos aprovat. 
 
NORMATIVA APLICABLE 
l’article 92 del Decret Legislatiu 1/2010, de 3 d'agost, pel qual s'aprova el Text refós 
de la Llei d'urbanisme regula el tipus de resolució definitiva del planejament 
urbanístic. 
Article 92  
Tipus de resolucions definitives sobre el planejament urbanístic 
1. L'òrgan competent per a l'aprovació definitiva d'una figura del planejament 
urbanístic pot adoptar la resolució que escaigui d'entre les següents: 
a) L'aprovació pura i simple del planejament, o bé amb prescripcions de 
caràcter puntual que no exigeixin un nou tràmit d'informació pública. 
b) La suspensió total o parcial del tràmit d'aprovació del planejament, per raó de 
deficiències esmenables. 
c) La denegació motivada de l'aprovació del planejament, per raó de vicis o defectes 
no esmenables. 
d) El retorn de l'expedient, si no és complet o hi manca algun tràmit. 
3. Les esmenes a què es refereixen els apartats 1.a i 1.b han d'ésser introduïdes en 
el planejament urbanístic per l'organisme que n'hagi aprovat el tràmit anterior, el 
qual ha de presentar novament el document esmenat a l'aprovació definitiva de 
l'òrgan competent, després d'haver convocat, si ho determina l'acord de suspensió, i 
d'acord amb el que sigui establert per reglament, un nou tràmit d'informació pública. 
Si, un cop fet l'advertiment pertinent, el dit organisme no presenta el document 
esmenat en el termini de tres mesos, es produeix la caducitat de l'expedient, llevat 
que les persones promotores sol�licitin de subrogar-s'hi o que, per raons d'interès 
general, resulti convenient de culminar l'expedient i, amb vista a això, s'hi subrogui 



l'òrgan competent per a l'aprovació definitiva. 
Incorporades les prescripcions donades per la CTUB, el Ple de l’ajuntament de 
Castellar del Vallès ha de verificar el text refós i remetre el document a la Comissió. 
Pel què fa la documentació a remetre, l’art. 17.6 en relació al 18.4 del Decret 
305/206, de 18 de juliol, pel qual s’aprova el Reglament de la Llei d’Urbanisme de 
Catalunya, ha de contenir l’expedient complet en format paper  i com a mínim el text 
de la memòria, les normes urbanístiques i els plànols d’ordenació en suport informàtic 
i en format de tractament de textos  
La Comissió Informativa de Planificació de conformitat amb allò disposat al Capítol 
segon, Secció primera del Reglament Orgànic Municipal aprovat el 24 de febrer de 
2015, en relació amb els articles 123.1 i 126.1 del Real Decreto 2568/1986, de 28 de 
novembre, Reglament d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic dels Ens locals, 
proposa a l’Ajuntament Ple l’adopció dels següents  
ACORDS: 
PRIMER.- Assumir l’informe emès per l’equip redactor del POUM, que figura a 
l’expedient i es dóna per reproduït, comprensiu de la justificació i motivació de la 
incorporació en el document de les prescripcions assenyalades a l’acord de la 
Comissió Territorial d’Urbanisme de Barcelona. 
SEGON.- Aprovar amb el quòrum previst en l’art. 47.2 II de la Llei 7/1985, de 2 
d’abril, reguladora de les bases de règim local, i l’article 22.2.c de la mateixa Llei, en 
relació amb l’art. 92 del Decret Legislatiu 1/2010, de 3 d'agost, pel qual s'aprova el 
Text refós de la Llei d’urbanisme, el Text Refós del Pla d'Ordenació Urbanística 
Municipal de Castellar del Vallès, que incorpora les prescripcions fetes per la Comissió 
Territorial d’Urbanisme de Barcelona en l’acord d’aprovació definitiva, pres en la 
sessió celebrada el dia 24 de maig de 2016. 
TERCER.- Sotmetre la modificació del POUM plasmada a partir de la prescripció 
definida en l’apartat 1.7 de l’acord notificat per la CTUB a informació pública pel 
termini d'un mes, mitjançant anunci al Butlletí Oficial de la Província, al DOGC i a dos 
dels diaris de més divulgació en l'àmbit municipal o supramunicipal, per tal que 
qualsevol que ho desitgi pugui examinar-lo i adduir, durant el termini esmentat, les 
al�legacions o observacions que consideri oportunes.  
QUART.- Elevar l’expedient del Text refós del POUM de Castellar del Vallès, en el cas 
que no es presentin al�legacions, a la Comissió Territorial d’Urbanisme de Barcelona, 
juntament amb el text de la memòria, les normes urbanístiques i els plànols 
d’ordenació en suport informàtic i en format de tractament de textos, en compliment 
de l’art. 18.4 del Decret 305/206, de 18 de juliol, pel qual s’aprova el Reglament de 
la Llei d’Urbanisme de Catalunya, als efectes de la seva verificació, publicació i 
conseqüent executivitat.  
 
INTERVENCIONS 
El regidor  Sr. Pepe González,  Som de Castellar-PSC explica la proposta i diu que la  
Comissió Territorial d’Urbanisme el la seva sessió del 24 de maig va aprovar 
definitivament el pla d’ordenació de Castellar. 
La mateixa Comissió acorda supeditar la seva publicació, que és el que fa efectiva la 
seva entrada en vigor, a la presentació d’un text refós en la que es recullen petites 
modificacions, que en aquest temps transcorregut des de l’aprovació, han estat 
comentades i acordades entre els serveis tècnics municipals  i els de la Comissió 
d’urbanisme.  
El text refós que portem a aprovació dona resposta, bàsicament, a les prescripcions 
contemplades en els informes de la Direcció General d’Infraestructures, matisant alguna 
referència  en relació al projecte de desdoblament de la carretera B-124  i la franja de 
reserva ferroviària,  i de l’Autoritat del Transport Metropolità matisant  els estudis de 
mobilitat generada incorporats al Pla. 
També dona resposta a les consideracions dels tècnic de la pròpia Comissió d’Urbanisme 
en relació a una franja de protecció al molí d’En Busquet, la previsió d’obligació de 
cessió en la zona d’activitats econòmiques de re programació i la constatació que el 



sistema d’espais lliures en sòl urbà no més pot esser de titularitat pública.  
Aquesta última consideració ens porta a modificar el règim urbanístic d’alguns espais 
verds procedents de cessions en alguna urbanització, classificant-los com sol no 
urbanitzable. 
Malgrat el caràcter puntual de les prescripcions incorporades, així com la innecessarietat  
de sotmetiment a informació pública, amb la intenció d’aconseguir una màxima 
transparència,  hem considerat convenient fer-ho amb aquesta última modificació. 
Continua donant lectura dels acords. 
Per ERC, pren la paraula el regidor Sr. Josep M Calaf,  exposa que sembla que 
estem arribant als darrers tràmits del Pla d’Ordenació Urbanística Municipal. I tots 
entendran que per una qüestió de coherència política, hi votarem en contra ja que en 
l’aprovació inicial ja vàrem argumentar els motius. El nostre vot negatiu no va pas 
orientat als tràmits que cal fer i que la Generalitat ens exigeix. Entenem que, una 
vegada aprovat democràticament el POUM per aquest Ajuntament, cal seguir el 
protocol que la llei determina per completar la seva aprovació. Quedi entès doncs que 
el nostre vot no va contra aquest procediment que conclou el camí iniciat. El nostre 
vot reflexa el nostre posicionament de fons sobre el POUM. 
Com es poden imaginar no és un vot alegre. No ho es com a regidors ni com a ciutadans 
ja que el POUM és una norma de gran importància que vol ordenar urbanísticament la 
vila i el seu terme municipal. En dissenya el seu desenvolupament i en determina el seu 
futur. Potser es la norma de futur més important que un ajuntament, en el marc de les 
seves competències, pot promoure. Fa previsions i regula en matèries que afecten molt 
als ciutadans. Ordena espais públics (carrers, places, etc.) i construccions ( habitatge, 
infraestructures, escoles, centres de salut…), patrimoni arquitectònic, mobilitat, espais 
lliures i zones verdes i protecció del medi natural.I, per si fos poc, classifica el terme 
municipal en sòl urbà, urbanitzable i no urbanitzable. Tot un reguitzell de normes que 
pot llençar el municipi a la seva plenitud o al seu enfonsament. I això no només 
comporta aspectes urbanístics. Indeflectivament també tenen se’n deriven fortes 
repercussions culturals, socials, econòmiques, industrials, ...És, per tant, una 
responsabilitat molt gran per aquells qui l’aproven. I també ho es per aquells que la 
desaproven. Serà inevitable que, en el futur, uns i altres siguin jutjats. I, en aquell 
moment, segons quina sigui la sentència, els futurs ciutadans ens felicitaran o 
recriminaran la nostra feina d’avui.  
Es per això que nosaltres, en aquest moment transcendent, reiterem que no s’han 
d’escatimar esforços, sobretot econòmics, per trobar la millor solució. 
El POUM marca definitivament un camí provablement de no retorn ja que serà molt 
difícil replantejar en el futur el camí emprés en el supòsit que aquest no acabi sent el 
bo. Nosaltres crèiem i creiem que en aquest moment particular de la història 
castellarenca calia replantejar a fons totes les opcions, les més fàcils i les més 
inversemblants. I això tenia, òbviament, uns costos econòmics innegables d’estudi, 
valoració i projecte. Ni tan sols no estem segurs que el resultat final no hagués estat el 
camí escollit que, per altra banda, és el més còmode i fàcil. Però si ho haguéssim fet ara 
estaríem segurs d’estar transitant pel millor camí possible. Sigui aquest o no. En canvi 
ara tenim la incertesa de saber si aquest camí fàcil és, també, el bo. 
Per Decidim Castellar la regidora Elisenda Alamany exposa que per coherència amb 
el que hem votat fins avui, i atenent al desgavell que produeix fer un POUM com 
aquest amb presses, el nostre vot serà contrari. 
Per CDC, pren la paraula la regidora Sra. Bea Garcia, per dir que per no ser 
incoherents, i tenint en compte en l’aprovació inicial el nostra vot va ser contrari, en 
aquest cas tornarà a ser negatiu. Llavors varem dir que ens semblava que no s’havia 
apostat en ferm per la participació de les persones en el disseny de futur de la nostra 
Vila, Valoràvem negativament el salt urbanístic al altra canto de la ronda de Tolosa, 
en aquest cas tornarem a votar en contra. 
Aquest acord requereix per la seva aprovació la majoria absoluta dels membres legals 
i fou aprovat de la forma següent: 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA, AMB EL SEGÜENT RESULTAT: 



Vots a favor:    ONZE   (11) dels regidors de Som de Castellar-PSC 
Vots en contra:  DEU    (10) dels regidors D’ERC, Decidim Castellar i CDC  
Abstencions :     CAP  
 
8.- CONVENI DE COOPERACIÓ ENTRE MUNICIPIS PER A LA PRESTACIÓ, DE 
MANERA COMPARTIDA, DEL SERVEI AUXILIAR DE GRUA MUNICIPAL 
ATÈS que l’ Ajuntament de  Castellar del Vallès d’acord amb el marc competencial 
previst a l’article 25,g) de la Llei 7/85 de 2 d’abril, cal que presti adequadament el 
servei de grua municipal i com a mesura per garantir el dret dels ciutadans a gaudir 
de la via pública sense més restriccions que les legalment establertes. 
ATÈS  que els Ajuntaments veïns, Sabadell i Barberà del Vallès es troben en la 
mateixa tessitura de garantir un servei de grua adequat per la ciutadania, aquests 
tres Ajuntaments consideren oportú sumar esforços, mitjançant un instrument de 
cooperació, per tal d’obtenir rendiments d’escala que incideixin en una reducció dels 
costos del servei públic de grua municipal, que en cas contrari haurien d’afrontar els 
municipis per separat.  
ATÈS que per tal d’evitar la constitució d’estructures administratives que podrien 
resultar en la desaparició dels avantatges aconseguits amb les economies d’escala 
esmentades, és voluntat dels ajuntaments citats vehicular la cooperació 
interadministrativa a través de la figura del conveni de col�laboració, en constituir una 
eina lleugera, flexible i que no comporta gaires costos de gestió. 
Vista la minuta del conveni de cooperació entre municipis per a la prestació, de forma 
compartida, del servei  auxiliar de grua municipal entre els Ajuntaments de Barberà 
del Vallès, Castellar del Vallès i Sabadell. 
ATÈS que en funció de l’objecte de les matèries conveniades, així com als subjectes, 
contingut i elements, l’esmentat conveni de cooperació es configura com un conveni 
definit al capítol I del Títol VII (arts. 303 a 311) del Decret 179/1995, de 13 de juny, 
pel qual s’aprova el Reglament d’Obres, Activitats i Serveis dels Ens Locals. I que 
aquesta fórmula de cooperació és adient pels casos en què diferents entitats locals 
estableixen, en pla d’igualtat, una relació de cooperació consensuada per a la 
prestació de serveis o per al desenvolupament de les competències que la llei els 
atribueix, i en quina satisfacció tinguin un interès comú. 
Vista l’addenda econòmica del conveni per al segon semestre de 2016, que s’adjunta 
com a annex a aquest dictamen, on es consignen els pressupostos de despeses 
previstes per al servei auxiliar compartit de grua municipal, així com la proposta de 
repartiment de les mateixes entre les parts. 
VIST l’informe tècnic de data 15 de juny, emès pel  Cap de Policia de Castellar del 
Vallès que exposa que la proposta presentada garanteix adequadament el servei, 
preservant els interessos municipals i que l’Ajuntament de Castellar del Vallès no té 
massa critica suficient per prestar aquest servei mitjançant cap altre fórmula. que 
l’opció de cooperació establerta  i conclou que aquest sistema és el mes adient des de 
vessant d’eficiència i eficàcia i d’acord amb motius d’interès públic 
Vist l’informe econòmic de 8 de juny de 2016 del Director de Serveis Econòmics de 
l’Ajuntament que expressa la viabilitat econòmica de la proposta presentada 
Vista la fiscalització interventora, mitjançant informe de data 16 juny on s’estableix 
que en el pressupost municipal per l’any 2016 hi ha consignació´ adequada i suficient 
per satisfer l’aportació que correspon a l’Ajuntament de Castellar del Vallès, a la 
partida B5-227.99-1331 per import de 17.841,31 € i que respecte els exercicis 
posteriors caldrà fer les corresponents previsions en futurs pressupostos municipals 
de la forma següent: 
2017 ............... 35.680.38 €  
2018 ............... 35.680.38 € 
2019 ............... 35.680.38 € 
Vist l’informe jurídic de data 16 de juny sobre la fonamentació jurídica 
ATÈS que en la prestació del servei auxiliar compartit de grua no es donen les 
circumstàncies contemplades a l’art. 309.2 del Decret 179/1995,no obstant es tracta 



d’un conveni de cooperació d’important transcendència tan pel seu contingut,referit a 
la gestió del servei de grua,com pel seu abast temporal,amb una duració prevista fins 
a 31 de desembre de 2019,que supera el termini de l’actual legislatura 
Per la qual cosa, la Comissió Informativa corresponen proposa al Ple l'adopció dels 
següents  
ACORDS: 
PRIMER.- Aprovar el contingut i la signatura del conveni de cooperació que es detalla 
a continuació: 
CONVENI DE COOPERACIÓ ENTRE MUNICIPIS PER A LA PRESTACIÓ, DE 
MANERA COMPARTIDA, DEL SERVEI AUXILIAR DE GRUA MUNICIPAL. 
Sabadell ,  el 30 de juny de 2016 
REUNITS 
Sílvia Fuster Alay, amb DNI 34.764.681C, Alcaldessa de Barberà del Vallès  
Ignasi Giménez Renom, amb DNI 34.752.621N, Alcalde de Castellar del Vallès 
Juli Fernàndez i Olivares, amb DNI 44.986.629D, Alcalde de Sabadell 
MANIFESTEN 
Que tots els Ajuntaments venen prestant el servei  de grua municipal com a mesura 
per garantir el dret dels ciutadans a gaudir de la via pública sense més restriccions 
que les legalment establertes. 
Que, en aplicació dels principis d’eficiència, eficàcia i economia que han de presidir 
tota actuació pública, les parts consideren oportú sumar esforços per tal d’obtenir 
rendiments d’escala que incideixin en una reducció dels costos del servei auxiliar de 
grua municipal, que a hores d’ara venen afrontant els municipis per separat. 
Que, per tal d’evitar la constitució d’estructures administratives que podrien resultar 
en la desaparició dels avantatges aconseguits amb les economies d’escala citades, 
hom considera oportú, al menys en una primera fase, vehicular la cooperació 
interadministrativa a través de la figura del conveni de col�laboració, en constituir una 
eina lleugera, flexible i que no comporta gaires costos de gestió. 
 
I, reconeixent-se la capacitat legal necessària, assistits pels Secretaris respectius, 
estableixen el present conveni de cooperació, d'acord amb les següents  
CLÀUSULES 
PRIMERA.- Objecte 
L’objecte d’aquest conveni de col�laboració és regular la prestació, de forma 
compartida, del servei auxiliar de grua en els termes municipals dels ajuntaments 
signants, així com establir els criteris i procediments per liquidar entre els ens 
signataris les despeses generades. 
El servei objecte d’aquest conveni es gestionarà en la modalitat de gestió directa, 
sense ens instrumental. 
SEGONA.- Naturalesa jurídica. 
El present acord té naturalesa de conveni de cooperació interadministrativa dels 
previstos en el Títol VII del Reglament d’Obres, Activitats i Serveis dels Ens Locals 
(arts. 303 a 311), i li seran d'aplicació els esmentats preceptes així com la resta de 
normativa de règim local aplicable a aquest instrument de cooperació. 
TERCERA.- Actuacions objecte del conveni. 
Per a assolir els objectius descrits, es fixen les següents actuacions a portar a terme 
pels ens signataris: 

 Planificació anual de les necessitats del servei auxiliar compartit, en funció de 
les previsions de les necessitats de cadascun dels municipis participants. 

 Execució del servei auxiliar de retirada de vehicles de les vies públiques dels 
municipis participants, des de la recepció de la petició de cada servei concret fins al 
dipòsit del vehicle retirat al respectiu dipòsit municipal. 

 Seguiment i avaluació de les tasques d’execució material descrites a l’apartat 
anterior. 

 Pressupostació anual del cost del servei auxiliar liquidació de les despeses 
dimanants i repartiment de les mateixes entre els municipis participants, segons els 



criteris que es descriuen a la clàusula vuitena. 
QUARTA. Actuacions excloses  
Queden excloses d’aquest conveni les actuacions de gestió de les taxes municipals 
vinculades amb el servei de grua municipal. 
CINQUENA.- Obligacions de cadascuna de les parts. 
Cada municipi es compromet a: 

 Disposar la dedicació del personal adient a les actuacions pròpies del conveni, 
designant, si escau, els tècnics responsables de cada tasca. 

 Participar activament en la definició i establiment de les necessitats del servei i 
en la seva organització conjunta. 

 Col�laborar, als respectius termes municipals, en el desenvolupament de les 
funcions del personal conductor de la grua, mitjançant els respectius cossos de policia 
municipal. 
En aquest sentit, els respectius cossos policials han d’evitar qualsevol pertorbació del 
conductor de la grua en la tasca de retirada dels vehicles per part dels seus 
propietaris o de tercers. 

 Realitzar les aportacions econòmiques pertinents aprovades mitjançant addenda 
independent encaminades a la consecució dels objectius del present conveni, de 
conformitat amb la clàusula vuitena. 
SISENA.- Comissió de seguiment. 
1. Es crea una Comissió de seguiment del Conveni, integrada per un representant de 
cada Ajuntament signatari, ja sigui Regidor/a, ja sigui personal de l'ens oportunament 
delegat. 
2. La Comissió de seguiment podrà estar assistida pel personal tècnic que consideri 
escaient. En tot cas de manera regular es dotarà d'una coordinadora tècnica de la 
mateixa. 
 3. Així mateix disposarà d'un secretari/secretària que recaurà en personal de 
l'Ajuntament de Sabadell. 
4. Les funcions de la Comissió de seguiment seran: 

 l’impuls, la planificació, l’organització, la direcció i el control, de forma 
compartida, de les actuacions previstes en el conveni 

 la gestió compartida del servei, que comporta, entre d’altres, l’establiment de 
prioritats, l’aprovació de protocols d’actuació i l’emissió de directrius al personal que 
executarà les actuacions materials de retirada de vehicles.  

 l’elaboració de les propostes de pressupost anual, de la liquidació anual de les 
despeses vinculades, i la de repartiment dels costos entre els ens participants;  

 la d’informar sobre  l'adhesió de nous membres segons estableix la clàusula 
dotzena. 
SETENA.- Assessorament i suport. 
La Comissió de seguiment podrà demanar assessorament i/o suport a personal tècnic 
o polític que pels càrrecs que ostenti o l'experiència específica pugui oferir elements 
importants per la consecució dels objectius del conveni. 
VUITENA.- Finançament de les actuacions. 
1. Les aportacions econòmiques necessàries per a sufragar les actuacions previstes 
en aquest conveni seran objecte de repartiment entre els municipis participants per 
tal de contribuir al seu finançament, en proporció al nombre d’habitants de cada 
municipi de conformitat amb les dades de l’IDESCAT del darrer any natural. 
2. A data de signatura d'aquest conveni i sens perjudici de la seva actualització anual 
segons s'ha esmentat en el paràgraf anterior així com amb ocasió de noves adhesions 
a aquest conveni segons la clàusula dotzena, es fixa per als municipis signataris, de 
conformitat amb les dades facilitades per cadascun dels ens signants, referides a 1 de 
gener de 2015, el següent coeficient de participació: Barberà del Vallès 12,337 %, 
Castellar del Vallès 8,886 % i Sabadell 78,777 %.  
3. La necessitat de despesa serà proposada per la Comissió de seguiment i s’haurà 
d’aprovar mitjançant una addenda al conveni que identifiqui, pressuposti i programi la 
seva realització. 



4. Es designa a l’Ajuntament de Sabadell com a gestor de la contractació de serveis 
que sigui necessària, de manera que les aportacions dels altres municipis li hauran de 
ser transferides per tal que procedeixi a contractar la prestació d’acord amb els 
processos i règim establert al text refós de la Llei de Contractes del Sector Públic, 
retent comptes als altres municipis participants.  
5. La resta d’Ajuntaments efectuaran un pagament a compte del 50 % de l’import 
previst al pressupost anual que s’aprovi cada any mitjançant l’addenda prevista a la 
clàusula cinquena, apartat d d’aquest conveni. Aquest pagament s’ha d’efectuar 
abans de finalitzar el mes de juny de cada any de vigència del conveni. 
6. Les quantitats que resultin de descomptar els imports que a cada Ajuntament li 
pertoquen amb motiu de la liquidació anual un cop descomptades les quantitats 
lliurades a compte, s’han de fer efectives a l’Ajuntament de Sabadell en el termini 
dels dos mesos posteriors a la liquidació anual de les despeses vinculades al conveni. 
NOVENA.- Termini de vigència del conveni. 
Es fixa una vigència fins el 31 de desembre de 2019. 
DESENA.- Formes d’extinció del conveni 

 El mutu acord de tots els municipis participants. 
 La voluntat d’extinció formulada per la majoria del nombre de municipis 

participants, o la desvinculació successiva de la majoria de municipis participants. 
 Les altres previstes a la llei. 
ONZENA.- Entrada en vigor 
El conveni entrarà en vigor des de l'endemà de la seva signatura, que es produirà 
prèvia aprovació per l'òrgan municipal competent de cada ens signant. 
DOTZENA.- Adhesions i desvinculacions posteriors 
L'adhesió posterior d'altres Ajuntaments podrà realitzar-se a proposta d'un dels 
Ajuntaments ja integrats en el conveni i amb vist-i-plau de tots els membres  
expressat en la Comissió de seguiment, i requerirà l'acord d'adhesió pres per l'òrgan 
competent del sol�licitant, tramitant-se l'oportuna addenda al conveni si cal 
reformular eventuals compromisos de participació econòmica del conjunt de membres 
a causa de la nova adhesió. 
Qualsevol Ajuntament pot desvincular-se del conveni mitjançant acord de l'òrgan 
municipal competent. Això no obstant, la desvinculació no serà efectiva sense la 
prèvia liquidació de les obligacions econòmiques contretes en el marc del conveni i en 
el de les addendes a que fa referència la clàusula cinquena, apartat d d’aquest 
conveni. Aquestes obligacions econòmiques comprenen el rescabalament per la part 
no executada de la despesa en concepte d’amortització i/o d’arrendament financer o 
renting per les grues adscrites al servei des del moment de la desvinculació i fins al 
final de la vigència del conveni establert a la clàusula novena. En aquest cas, el 
percentatge a aplicar sobre les quantitats pendents,  en concepte de rescabalament, 
serà el que correspongui a l’any en que es produeix la desvinculació. 
DISPOSICIÓ ADDICIONAL 
Sense perjudici de l’establert a l’apartat 3 de la clàusula vuitena, s’adscriuen al servei 
compartit de grua objecte d’aquest conveni els vehicles grua de segona mà adquirits 
per l’Ajuntament de Sabadell el dia 1 de juny de 2016, que es detallen a continuació: 
Vehicles marca Mitsubishi model Canter matrícules 1219-FLX i 1228-FLX, matriculats 
per primer cop el dia 02/03/2007. Cost d’adquisició 41.820 €, IVA inclòs. 
Sense perjudici de la vida útil real d’aquests actius, i segons l’informe emès pel 
Responsable del Servei de Gestió i Suport de la Policia Municipal de Sabadell, de data 
17 de maig de 2016, les parts convenen en determinar la vida útil dels bens citats en 
7 anys, als efectes d’imputar al conveni les quotes d’amortització amb motiu de les 
liquidacions anuals. Per tant, l’import que s’imputarà per aquest concepte anualment  
és de 5.974,29 €. 
SEGON.-  Designar al Sr. Pepe Leiva Reyes com a representant municipal a la 
Comissió de Seguiment establerta en el conveni,atribuint a l’Alcaldia la possibilitat de 
nomenar substitut en cas de vacant,absència o malaltia. 
TERCER.-  Designar el Sr. Joan Alonso Casajuana  representant municipal  a la 



coordinadora tècnica de la Comissió de Seguiment establerta al conveni. Així mateix, 
atribuir a l’Alcaldia que pugui nomenar substitut/a en cas de vacant,absència o 
malaltia. 
QUART.-  Acceptar la designació portada a terme per l’Ajuntament de Sabadell 
respecte al funcionari que actuarà com a secretari de la Comissió de Seguiment 
establerta en el conveni. 
CINQUÈ.-  Designar al servei de Policia Municipal com a centre gestor de les tasques 
necessàries per al desenvolupament del conveni. 
SISÈ.-  Aprovar l’addenda econòmica que s’adjunta, corresponent al segon semestre 
de 2016. 
SETÈ.-  Facultar a l’Alcalde o el Regidor de Manteniment i Via Pública per a quantes 
actuacions siguin necessàries per a l'execució d'aquests acords, tret la de la signatura 
del conveni el qual correspondrà exclusivament a l’Alcalde. 
VUITÈ.- Publicar el conveni d'acord amb les previsions de la legislació sobre 
transparència, sens perjudici de la seva vigència des de l'endemà de la seva 
signatura. 
NOVÈ.-  Traslladar els presents acords als Ajuntaments de Sabadell i Barberà del 
Vallès, així com a la resta d’interessats”. 
 
ANNEX 
ADDENDA ECONÒMICA DEL CONVENI DE COOPERACIÓ ENTRE MUNICIPIS 
PER A LA PRESTACIÓ, DE MANERA COMPARTIDA, DEL SERVEI AUXILIAR   DE 
GRUA MUNICIPAL CORRESPONENT AL SEGON SEMESTRE DE 2016. 
1. Introducció 
El servei de grua municipal que presten els municipis requereix, per ser eficaç i 
actuar amb una relativa celeritat, d’una àmplia cobertura horària, per mínimes que 
siguin les dotacions en determinades franges i dies. 
Aquesta rigidesa en la prestació del servei penalitza enormement als municipis que, 
per les seves dimensions reduïdes han de suportar unes hores fixes, en la major part 
de les ocasions, sense activitat efectiva. 
Aquests costos d’inactivitat repercuteixen proporcionalment en relació inversa al 
volum dels recursos municipals de cada ajuntament, però això no obstant, tots els 
municipis han de suportar aquestes despeses d’inactivitat ja que són la contrapartida 
a una mínima qualitat en la prestació del servei. 
A l’Ajuntament de Sabadell, atesa la seva dimensió, aquestes ineficiències per 
inactivitat  li repercuteixen en menor proporció que a d’altres ajuntaments més 
petits, però continuen sent presents. 
Per tal d’aconseguir economies d’escala vinculades a un repartiment de les despeses 
d’inactivitat, així com a d’altres despeses fixes, com pot ser els costos fixes vinculats 
amb el servei de grua –elements d’immobilitzat, costos fixes, com ara les 
assegurances dels vehicles, etc- s’ha negociat una fórmula cooperativa entre els 
ajuntaments de Barberà del Vallès, de Castellar del Vallès i de Sabadell per tal que 
tots ells puguin oferir el servei a totes les franges horàries, tots els dies de l’any, de 
forma que els costos s’acabin suportant una sola vegada, de forma compartida. 
2. Principals elements de la proposta objecte d’estudi 
La previsió de costos per al segon semestre de 2016 que es detalla a continuació 
parteix d’unes premisses contrastades entre les parts signants del conveni. 
Pel que fa al nivell de servei, en base a l’experiència acumulada, s’ha previst la 
següent cobertura horària: 

 Nombre de grues 

  
Dl a 
Ds 

Dm i 
festius 

0:00-
6:00 1 1 
6:00-
8:00 2 1 



8:00-
13:00 3 1 
13:00-
17:00 2 1 
17:00-
20:00 3 1 
20:00-
22:00 2 1 
22:00-
24:00 1 1 
 
 Pel que fa als vehicles, la previsió és utilitzar dues grues de segona mà, que ha 
adquirit l’Ajuntament de Sabadell i un altra en règim de lloguer mentre es tramita 
l’adquisició, a través de rènting, d’una altra grua addicional, per cobrir el nombre 
màxim de vehicles operatius, els dies laborables en franges horàries de més activitat, 
segons es desprèn del quadre anterior. Com que es preveu que aquesta darrera grua 
a adquirir a través de rènting no podrà estar operativa durant aquest segon semestre 
de 2016, es consideren despeses de lloguer durant tot ell. 
La base operativa de les grues estaria situada a Can Marcet, i s’han previst els temps 
mitjans per servei –des de que la grua surt de la base fins que hi torna- que es 
detallen a continuació: 
Servei a Castellar: 150 minuts 
Servei a Barberà:  120 minuts 
Servei a Sabadell:  60 minuts 
Els serveis físicament es realitzaran per part dels conductors contractats per 
l’Ajuntament de Sabadell, a raó d’un conductor per grua, recolzat pels agents de la 
policia municipal del municipi on es realitzi en cada moment el servei de retirada de 
vehicles. 
Les tasques administratives derivades del cobrament de les respectives taxes, així 
com les policials vinculades al servei de grua van a càrrec de cada Ajuntament i no es 
tenen en compte en el present estudi econòmic. Tampoc es consideren dins del 
mateix les despeses vinculades amb el personal que hagi de conformar la Comissió de 
Seguiment, en les seves diferents vessants –representants municipals a la Comissió, 
representants municipals a la coordinadora tècnica de la Comissió o les funcions de 
secretaria de les mateixes-. 
3. Despeses previstes per al segon semestre de 2016 
A. Despeses de personal (conductors) 
Per cobrir les franges horàries i el nombre de vehicles operatius a les franges horàries 
establertes i tenint en compte les condicions de treball i salarials aplicables al 
personal laboral de l’Ajuntament de Sabadell, es preveu que els costos laborals –
Seguretat Social inclosa- els que es detallen a continuació pel període considerat: 
Nombre de conductors en horari diürn  7,95 

% estimat d'absentisme  7,38% 

Conductors per cobrir absentisme  0,59 

Total nombre conductors horari diürn  8,53 
Nombre de conductors en horari nocturn, festius i 
diumenges 2,64 

% estimat d'absentisme  7,38% 

Conductors per cobrir absentisme  0,19 

Total nombre conductors horari nocturn, festius i 
diumenges 2,84 

Despeses de personal   

Cost semestral conductors horari diürn, inclosa S. Social 
104.166,
38 

Cost semestral conductors horari nocturn, inclosa S. Social 39.477,3
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Cost semestral diumenges i festius, inclosa S. Social 8.595,42 

Total despeses personal   
152.239,
11 

 
S’ha considerat un percentatge d’absentisme corresponent a la mitjana aritmètica 
dels col�lectius de Policia i de Manteniments de l’Ajuntament de Sabadell per 
accidents i ILT durant l’exercici 2015. 
B. Resta de despeses de les grues adscrites al servei 
B1) Amortitzacions de les grues adscrites al servei. 
Tal i com es recull a la Disposició Addicional del conveni, l’Ajuntament de Sabadell ha 
adquirit dues grues de segona mà, les dades econòmiques de les quals són les que 
s’indiquen a continuació. Atès que s’estima una vida útil de 7 anys i valor residual nul 
a la finalització d’aquest període, l’amortització d’aquests vehicles per al període 
considerat és la següent: 

Despeses amortització dues grues 
actuals  
Grues actuals  2,00 

Cost d'adquisició  41.820,00 

Anys de vida útil estimada  7,00 

Amortització semestral   2.987,14 
B2) Manteniments, reparacions, etc. de les grues citades. 
S’estima que aquests costos en el període considerat són els següents: 
Despeses previstes en manteniments, reparacions, 
ITV, etc.  4.800,00 
B3) Assegurances 
Total Assegurances 8.388,15 
B4) Cost lloguer grua 

Cost semestral lloguer grua   
10.890,0
0 

B5) Combustible 
Tenint en compte la previsió en el nombre de serveis per municipis en el període 
considerat que es detalla a continuació,  les distàncies mitjanes per servei que s’hi 
detallen, uns consums estimats per km. recorregut en línia amb les dades de què es 
disposen i un preu mitjà d’1,20 €/litre, la previsió en concepte de combustible és la 
següent: 
Sabadell-Castellar i viceversa (nombre serveis previst) 125 
Sabadell-Barberà i vicieversa (nombre serveis previst 235 
Sabadell (nombre serveis previst)  1.750 
   
km. Sabadell-Castellar i viceversa  27 
km. Sabadell-Barberà i viceversa  12 
km. Sabadell  9 
Total previsió km  21.945 
Consum (l/100 km)  18 
Preu unitari combustible  1,20 
Despesa total combustible   4.740,12 
C. Altres despeses 
1. Despeses per serveis addicionals puntuals 
En aquest epígraf s’ha considerat una previsió de despeses en concepte de 
contractació, de forma puntual, de serveis addicionals de grues per tal de garantir 
que, en cas que hi hagi confluència de sol�licituds de serveis de grues, es puguin 
atendre amb un mínim de celeritat per tal que el servei es presti amb les màximes 



garanties de qualitat.  
S’han previst 10 serveis per setmana al preu ofert per una empresa del sector.  

Serveis addicionals puntuals    
15.730,0
0 

2. Altres despeses 
Es consideren altres despeses per cobrir imprevistos. Es pressuposten unes despeses 
per aquest concepte, de: 
 
Altres despeses   1.000,00 
El total de les despeses previstes vinculades al servei compartit de grua municipal per 
al segon semestre de 2016 és de 200.774,52 € 
4. Imputació de les despeses previstes  
Atesos els percentatges de repartiment dels costos entre els ajuntaments participants 
establerts a la clàusula 8.3 del conveni, les quantitats previstes que a cadascun els hi 
correspon en el període considerat són les següents: 

Repartiment (segons criteri 
població) 

Poblaci
ó a 
01/01/
2015 % Import (€) 

Barberà del Vallès 32.545 
12,337
% 24.769,45 

Castellar del Vallès 23.442 
8,886
% 17.841,31 

Sabadell 207.814 
78,777
% 158.163,76 

TOTAL 263.801   200.774,52 
 
5. Liquidació  
Les parts aprovaran la liquidació de les despeses dimanants del conveni 
corresponents al segon semestre de 2016 dins del primer trimestre de l’any 2017, a 
proposta de la Comissió de Seguiment. 
Per justificar les despeses es necessitarà la següent documentació: 
a) Les nòmines mensuals pel que fa a les retribucions del personal que presta el 
servei. 
b) Les quotes patronals a la Seguretat Social queden justificades mitjançant còpia 
dels butlletins de cotització on apareguin els treballadors del servei de grua, i un 
informe emès per l’Ajuntament de Sabadell on s’especifiqui els imports meritats per 
aquests treballadors 
c) Factura, en el cas d’altres conceptes la despesa dels quals està destinada a satisfer 
serveis prestats per operadors externs. 
d) En el cas del combustible, s’adjuntarà informe emès per l’Ajuntament de Sabadell 
on s’especifiqui, per a cada repostatge, els litres de combustible repostats, així com el 
preu final unitari i el total. Aquesta documentació s’acompanyarà dels albarans 
emesos per l’estació de servei on constin les dades identificatives dels vehicles, la 
data i el volum de combustible, per a cada repostatge. També s’adjuntarà còpia dels 
documents on es detallin els quilòmetres que cada vehicle ha realitzat diàriament.  
e) Les amortitzacions dels elements d’immobilitzat a què es refereix la disposició 
addicional del conveni de cooperació entre municipis, per a la gestió de forma 
compartida del servei de grua municipal, es justificaran amb còpia de les factures de 
la compra d’aquests elements i còpia de l’informe sobre la vida útil prevista per als 
mateixos. 
 
INTERVENCIONS 
El regidor Sr. Pepe Leiva,  Som de Castellar-PSC, explica la proposta i diu que avui 
portem a aprovació el conveni de cooperació entre els municipis de Barberà del 



Vallès, Sabadell i Castellar del Vallès per al desenvolupament del servei auxiliar de 
grua. 
Des dels Ajuntaments hem de prestar necessariament els serveis de: 

• Retirada i dipòsit dels vehicles estacionats que impedeixin la circulació, 
constitueixin un perill per la mateixa, la pertorbin greument o no puguin ser 
conduits en les condicions degudes pels seus usuaris, de conformitat amb 
l’article 25 del Reglament general de circulació. 

• Retirada i dipòsit dels vehicles que romanguin estacionats a la via publica en 
condicions que facin presumir fundadament i racionalment el seu 
abandonament. 

• Retirada i dipòsit dels vehicles que sigui necessari retirar per a la realització 
d’obres o qualsevol altre esdeveniment o actuació a la via publica pe la que 
existeixi la deguda autorització o llicencia administrativa 

En la actualitat aquest servei no el prestem de manera continuada, atès que la licitació 
convocada el 29 de juny va quedar deserta. 
És per tot això que avui portem a Ple l’aprovació del conveni de cooperació entre 
municipis per a la prestació, de forma compartida, del servei auxiliar de grua municipal 
entre els Ajuntaments de Castellar del Vallès, Barberà del Vallès  i Sabadell. 
Aquests Ajuntaments considerem adient sumar esforços, mitjançant un instrument de 
cooperació, per tal d’obtenir rendiments d’escala que incideixin en una reducció dels 
costos del servei auxiliar de grua municipal, que a hores d’ara venen afrontant els 
municipis per separat.  
Per tal d’evitar la constitució d’estructures administratives que podrien resultar amb la 
desaparició dels avantatges aconseguits amb les economies d’escala citades, és voluntat 
dels ajuntaments citats vehicular la cooperació Inter- administrativa mitjançant la figura 
del conveni de col�laboració, en constituir una eina lleugera, flexible i que no comporta 
gaire costos de gestió. 
El nivell de servei que tindrem serà: 
1 grua durant 24h de manera permanent. 
1 grua entre les 06.00h i les 22h. 
1 grua entre les 08.00h i les13.00h i les 17.00h i les 20h. 
Això vol dir que entre les 6.00 i les 22.00h tindrem gairebé de forma permanent 3 
grues, per donar servei als tres municipis. 
La base operativa de les grues estaria situada a Sabadell. 
De forma puntual, es contractaran  serveis addicionals de grues per tal de garantir que, 
en cas que hi hagi confluència de sol�licituds de serveis de grues, es puguin atendre amb 
un mínim de celeritat per tal que el servei es presti amb les màximes garanties de 
qualitat.  
La  vigència del conveni serà fins el 31 de desembre de 2019. 
El finançament de les actuacions anirà en proporció al nombre d’habitants de cada 
municipi, de conformitat amb les dades de l’ IDESCAT del darrer any natural. 
Els  coeficients de participació per aquest 2016 seran de: Barberà del Vallès 12,337 %, 
Castellar del Vallès 8,886 % i Sabadell 78,777 %.  
Cada any es farà una liquidació anual amb el cost real del servei. 

També es crea una comissió de seguiment del conveni que les seves funcions 
seran les següents: 

e) l’impuls, la planificació, l’organització, la direcció i el control, de forma 
compartida, de les actuacions previstes en el conveni. 

f) la gestió compartida del servei, que comporta, entre d’altres, l’establiment de 
prioritats, l’aprovació de protocols d’actuació i l’emissió de directrius al personal 
que executarà les actuacions materials de retirada de vehicles.  

g) l’elaboració de les propostes de pressupost anual, de la liquidació anual de les 
despeses vinculades, i la de repartiment dels costos entre els ens participants.  

h) la d’informar sobre  l'adhesió de nous membres segons estableix la clàusula 
dotzena. 

Per acabar dona lectura als acords, 



Per ERC el regidor Sr. Ferran Rebollo exposa que la La cooperació interadministrativa, 
és una fórmula per tal de donar els serveis i recursos necessaris a la ciutadania, 
minimitza'n els costos, en ser aquests repartits entre altres municipis, de manera 
percentual en funció de la utilització del mateix servei. Aquest sistema evita la creació 
d'estructures administratives locals que provocarien l'encariment dels serveis. 
En aquest cas parlem del servei de grua municipal, és una de les eines que ens permet 
garantir el dret dels ciutadans/es a utilitzar la via pública sense restriccions. 
VIST l'informe tècnic de data 15 de juny, emès pel Cap de Policia de Castellar del Vallès 
que exposa que la proposta presentada garanteix adequadament el servei, 
Vist l'informe econòmic de 8 de juny de 2016 del Director de Serveis Econòmics de 
l'Ajuntament que expressa la viabilitat econòmica de la proposta presentada. 
Vista la fiscalització interventora, mitjançant informe de data 16 juny on s'estableix que 
en el pressupost municipal per l'any 2016 hi ha consignació, adequada i suficient per 
satisfer l'aportació. 
Instem a aquest Ajuntament a explorar altres serveis que poden ser potencials 
mancomunats. 
Per Decidim Castellar la regidora Sra. Elisenda Alemany, exposa que avui portem a 
ple la proposta de conveni entre els ajuntaments de Sabadell, Barberà i Castellar del 
Vallès, un petit exemple de cooperació i municipalització amb què estem plenament 
d’acord, atès el programa de Decidim Castellar. La municipalització d’aquest servei va 
començar a iniciativa de l’Ajuntament de Sabadell que després va estendre la iniciativa a 
altres municipis. En aquest punt, ens agradaria fer constar la voluntat de la policia local, 
que ha estat impulsora d’aquesta iniciativa en contacte amb el cos de l’Ajuntament de 
Sabadell.  Creiem que això és important de destacar perquè demostra que fins ara no hi 
ha hagut una voluntat explícita o programàtica, malgrat el compromís d’aquest plenari 
amb una proposta que es va fer des del nostre grup, per estudiar la possibilitat d’anar 
recuperant els serveis públics afavorint la qualitat del servei i produint un estalvi a les 
arques municipals. No volem, doncs, deixar espai per a la improvisació en aquest tema 
perquè la municipalització no és una moda, com tampoc ho van ser les externalitzacions 
en el seu moment. És a dir, el fet d’anar delegant la nostres competències en d’altres 
durant anys entronca amb un model de sistema ja caduc i que ha donat proves a 
balquena de la insuficiència i la precarietat laboral a què ens sotmet.  La cooperació amb 
altres pobles i ciutats veïnes té una dimensió política que posa la llavor per començar a 
funcionar d’una manera totalment oposada a com s’ha fet anys enrere i creiem que és el 
camí  a seguir. Es tracta d'un conveni on Castellar no cedeix cap competència a Sabadell 
sinó que se'n comparteixen i, per tant, hi haurà una comissió de seguiment que és qui 
fiscalitzarà les aportacions, la qualitat del servei, etc.  
En el següent punt de l’ordre del dia votarem una taula que té per objectiu estudiar les 
municipalitzacions possibles en el nostre municipi. No sabem si és una casualitat que 
coincideixi amb la petició de tota la llista de serveis externalitzats que ha fet el nostre 
grup la setmana passada. En tot cas, a banda de la feina que es pugui fer en aquest 
plenari o en les comissions de treball que se’n derivin, nosaltres hem pres el compromís 
d’estudiar a fons aquesta possibilitat amb clau política i ja hem començat a treballar per 
fer-ho possible.  
El Sr. Alcalde intervé dient que és una bona practica de cooperació entre municipis i   o 
per hem de posar en valor que municipis que a més a més estan liderats per forces 
polítiques diferents, ens haguem pogut posar d’acord per tal de poder gestionar de 
manera mancomunal un servei.  
Dir que no es el primer que es fa doncs ja es va fer una licitació conjunta amb tres 
municipis del principal contracte de l’Ajuntament, que és el contracte de la concessió de 
recollida i neteja viària a Castellar i que es va fer de forma conjunta amb els municipis 
de sant Llorenç i e Gallifa, i aquesta ha estat la voluntat de treballar de manera 
compartida amb els diferents Ajuntament. 
També m’agradaria fer referència a que aquest punt no calia que passes en un plenari, 
de fet els altres dos Ajuntaments ho aprovaran en les seves Juntes de Govern Local, 
però hem cregut que era una tema prou important perquè pogués ser debatut en el n 



plenari. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT  
 
9.-. APROVAR LA CREACIÓ D’UNA COMISSIÓ D’ESTUDI DE CARÀCTER 
TEMPORAL PER ANALITZAR LA INTERNALITZACIÓ DE LA PRESTACIÓ DE 
SERVEIS PÚBLICS MUNICIPALS 
ATÈS que en l’actualitat és objecte de debat institucional la forma de prestació dels 
serveis públics. 
ATÈS que el fons d’aquest debat és la obtenció d’una major eficiència per part del 
sector públic i que aquesta anàlisi no es pot fer en termes generalistes sinó que és 
necessari estudiar acuradament les condicions particulars de cada servei concret. 
ATÈS que es considera d’interès públic crear en el si de l’Ajuntament de Castellar del 
Vallès un instrument formalitzat on poder dur a terme aquesta anàlisi. 
ATÈS que de conformitat amb l’article 60.4 del text refós de la Llei municipal i de 
règim local de Catalunya, aprovat per Decret legislatiu 2/2003 de 28 d’abril, el Ple de 
la corporació por crear comissions d’estudi amb caràcter temporal per tractar de 
temes específics. 
VIST l’informe del director de Serveis Econòmics, de data 14 de juny de 2016 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA 
PRIMER.- Crear una comissió d’estudi de caràcter temporal per analitzar la 
internalització de la prestació de serveis públics municipals, que estarà formada, en 
una primera fase de valoració política que ha de servir per endegar la orientació del 
consistori en aquesta matèria  per: 

 L’alcalde/essa, o membre de la Corporació en qui delegui, que la presidirà. 
 El/la regidor/a delegat en matèria d’hisenda. 
 El/la regidor/a delegat en matèria de contractació. 
 Una persona en representació de cada grup municipal constituït a la corporació, 

proposat per aquest i que no necessàriament haurà de tenir la condició de membre 
de la corporació 

 La persona titular de la Secretaria. 
I en una segona fase per: 

les persones que han participat de la primera fase. 
 La persona titular de la Intervenció. 
 Un màxim de tres tècnics/ques municipals dels àmbits que hagin de ser objecte 

d’estudi. 
Un tècnic extern proposat per cada grup municipal constituït a la corporació  

SEGON.- Determinar que el funcionament de la comissió s’ajustarà a les normes 
següents: 

 Les persones membres de la comissió seran nomenades per resolució de l’alcalde; en 
el cas de les persones representats dels grups municipals, el nomenament serà a 
proposta de cada grup municipal. 

 La persona titular de la Secretaria exercirà les funcions de secretari/ària de la 
comissió. 

 Regiran les normes de funcionament dels òrgans col�legiats de conformitat amb la 
normativa legal en matèria de règim local i, de manera subsidiària, les normes de 
procediment administratiu general. 
INTERVENCIONS 
Explica la proposta el regidor Sr. Pepe González,  Som de Castellar-PSC i diu que en 
Junta de portaveus s’han introduït algunes esmenes i que havent estat acordades 
d’una forma unànime per part de tots els grups, en el sentit de donar-li dos fases  a 
la Comissió. Una primera en que se li donava un cert caràcter de reflexió política    
primer i d’orientació del Consistori en aquesta matèria i després una segona en la es 
mantindria una mica la voluntat o el funcionament o menys previst, però amb la 
possibilitat d’incorporar també per part dels grups municipals un tècnic . 



Propostes efectuades “in voce”, que  s’incorporen a la part dispositiva de la proposta 
que es sotmet a aprovació . 
Continua el regidor Sr. Gonzàlez,  dient que com ja varem comentar en la Comissió 
Informativa, el títol de la proposta és tan èxplicit que no necessita masses 
argumentacions.  
Una administració i un ajuntament en particular, té entre les seves funcions donar 
serveis als ciutadans. I té l’obligació de fer-ho de la forma més eficaç i eficient possible. 
La forta crisis econòmica amb la consegüent reducció d’ingressos pels ajuntament ens 
obliga encara més i ha posat d’  actualitat el debat institucional sobre la forma de 
prestació dels serveis públics. 
L’obtenció d’una major eficiència per part del sector públic no es pot fer en termes 
generalistes sinó que és necessari estudiar acuradament les condicions particulars de 
cada servei concret. 
Aquestes consideracions en porten a  proposar 

- Crear una comissió d’estudi de caràcter temporal per analitzar i reflexionar sobre 
la possible internalització de la prestació de serveis públics municipals,  

- que estarà formada per: 
- L’alcalde/essa, o membre de la Corporació en qui delegui, que la presidirà. 
- El/la regidor/a delegat en matèria d’hisenda. 
- El/la regidor/a delegat en matèria de contractació. 
- Una persona en representació de cada grup municipal constituït a la corporació, 

proposat per aquest i que no necessàriament haurà de tenir la condició de membre 
de la corporació 

- La persona titular de la Secretaria. 
- La persona titular de la Intervenció. 
- Un màxim de cinc tècnics/ques municipals dels àmbits que hagin de ser objecte 

d’estudi. 
- Determinar el funcionament de la comissió que  s’ajustarà a les normes 

següents: 
a) Les persones membres de la comissió seran nomenades per resolució de l’alcalde; en 

el cas de les persones representats dels grups municipals, el nomenament serà a 
proposta de cada grup municipal. 

b) La persona titular de la Secretaria exercirà les funcions de secretari/ària de la 
comissió. 

c) Regiran les normes de funcionament dels òrgans col�legiats de conformitat amb la 
normativa legal en matèria de règim local i, de manera subsidiària, les normes de 
procediment administratiu general. 

 
Per ERC intervé el regidor Sr. Ferran Rebollo,  per dir que des d'ERC Castellar del 
Vallès, celebrem la iniciativa en la creació d'aquesta comissió d'estudi de caràcter 
temporal per analitzar la internalització de la prestació de serveis públics municipals. 
La municipalització dels diferents serveis ens permetrà dur la gestió directament, així 
com un control molt més transparent, i una millora respecte a les condicions laborals, 
a la que es troben sotmesos molts treballadors/es, (salaris precaris, contractes amb 
temporalitats perpètues...) en molts casos ni tan sols la meitat de la inversió 
econòmica que inverteix l'Ajuntament en aquestes empreses, es destina als salaris 
dels seus treballadors. 
Altre factor important en municipalitzar serveis, és l'estalvi econòmic que representa, 
aquests beneficis reverteixen directament als mateixos ciutadans/es de la nostra Vila. 
Després de molts anys de privatitzacions i externalitzacions de serveis, arriba l'hora 
de recuperar la gestió publica al servei de la comunitat. 
Davant la quantitat de traves administratives i jurídiques, per tal de municipalitzar 
serveis, el passat mes d'Abril els Ajuntaments de Sabadell, Badalona, Cerdanyola del 
Vallès, Barberà del Vallès, Ripollet, han signat un conveni de col�laboració. Segons 
indican el motiu principal de cooperar en aquesta lluita per recuperar la gestió directa 
dels serveis externalitzats en els últims anys, es que es fa necessari la presentació 



d'informes jurídics i administratius que en moltes ocasions resulta'n complicats per un 
sol Municipi. 
No sabem ni entenem el perquè aquest Ajuntament no s'adherit en aquest conveni de 
col�laboració, per treballar conjuntament en la municipalització dels serveis, creiem 
necessari l'adhesió en aquest conveni, per tal de garantir un bon resultat en tots el 
projectes. No obstant i per tot l'exposat el nostre vot serà favorable. 
També per Decidim Castellar intervé el regidor Sr. Joan Moyà,   i diu que no podeu  
imaginar com ens ha agradat saber que contra tot pronòstic, el Partit Socialista a 
Castellar es prendrà seriosament l’oferta que va fer Decidim als darrers pressupostos; la 
d’estudiar les actuals externalitzacions.  
Un sistema que fins a dia d’avui havia sigut l’única sortida que es donava a la gestió dels 
serveis públics. I dic fins a dia d’avui perquè amb la moció sobre la grua, i gràcies a una 
iniciativa d’un ajuntament del canvi governat per ERC, la Crida, Unitat pel Canvi i 
Guanyem, s’ha realitzat una remunicipalització d’un servei. Aneu venint, i això, no ho 
podem amagar, ens agrada. 
Abans d’entrar al contingut, i per tant a la proposta de modificació que hem fet per tal 
de poder-nos-hi sumar, volem constatar un parell d’elements que justificarien aquesta 
proposta de modificació, que té per objectiu intentar assegurar un millor espai per a 
treballar aquest tema.  
Per un cantó, la nostra proposta neix per la petita desconfiança que genera que aquesta 
sigui, després de 10 anys, la primera vegada que es planteja. Sempre s’ha triat l’opció 
de cedir la gestió a empreses externes; parlem de la zona blava i el pàrquing, de les 
escoles bressol, de la recollida de residus, gestió d’instal�lacions públiques esportives 
(com Puigverd), el clavegueram, l’atenció a persones amb necessitat de suport a 
domicili.., totes cedides a empreses externes, i per tant no gestionades des de 
l’ajuntament, i totes sota el seu govern. Ni una sola remunicipalització, ni tan sols el 
plantejament de fer-ho. Per tant, amb aquest bagatge, amb tant temps i tantes 
oportunitats perdudes, entendran que nosaltres, que ens ho creiem i ho defensem, 
vulguem alguna garantia que el que proposen vostès servirà d’alguna cosa més, que pel 
típic titular a premsa.  
Hem proposat també aquest canvi perquè ens sorprèn que la seva moció arribi just una 
setmana després de facilitar-nos la informació que havíem demanat en relació als 
contractes de serveis externalitzats. Una curiosa coincidència, aquesta, que ens ha fet 
patir perquè no sigui aquesta una comissió que tingui com a objectiu final controlar 
qualsevol iniciativa que es pugui emprendre en aquest sentit. Més quan a la exposició de 
motius, que ja no hem volgut entrar a valorar, la premissa sobre la que pivota 
l’argumentació és la d’assolir“la obtenció d’una major eficiència per part del sector 
públic”. És clar que la eficiència del sector públic és cabdal, però tal i com ho plantegen 
sembla l’únic punt rellevant, i obvien que el més important d’un servei públic és 
garantir-lo i que aquest sigui de la màxima qualitat possible, fent-lo, com és obvi, el 
més sostenible possible. 
Per tot això la nostra proposta, la que hem presentat en junta de portaveus, i que ha 
sigut acceptada per tots els grups, passa per variar el primer punt dels acords del text, 
proposant separar en dues fases la comissió; una política, i una segona tècnica, a la que 
a més es podrian afegir tècnics proposats des dels grups municipals amb representació 
al ple. 
Entenem que això no ha de ser un problema a nivell de calendari, i permetria estudiar 
els serveis que vencen l’any vinent: el servei d’atenció a domicili, i el sistema de 
sanejament d’aigües (cedits, recordem-ho, a Sorea, i Clece, aquesta darrera empresa, 
del multimilionari Florentino Pérez que és qui s’emporta les quantitats més importants 
pel que fa a serveis externalitzats al nostre poble). 
Per tant, i com hem comentat a l’inici, des de Decidim Castellar estem molt contents 
d’aquesta iniciativa, i esperem que realment pugui ser un espai útil per a dibuixar el 
futur Castellar que volem, amb serveis públics de qualitat, llocs de treball de qualitat, i 
una gestió responsable, que no beneficiï als de sempre, amb allò que és, i ha de ser, de 
tots i de totes. 



Per CDC la regidora Sra. Bea Garcia,  intervé  per dir que creuen que es necessari 
trobar les formules més adients alhora de decidir el model de gestió, ja que de no haver 
tingut l’opció d’externalitzar alguns serveis, molts recursos o prestacions que han fer al 
llarg d’aquest anys, no s’haguessin pogut fer, tot i això celebrem aquesta voluntat 
d’internalitzar la prestació de determinats serveis, i per això el nostre vot serà favorable. 
El Sr. Alcalde,  pren la paraula per dir l’actitud de l’equip de govern en referència a 
la proposta seria una actitud en la que no hi haurà cap tipus de dogmatisme, és a dir 
volem analitzar cada un dels diferents concessions o serveis que te l’Ajuntament i fer 
una valoració tant del servei que presta com també de la seva viabilitat economia per 
tal de veure quina ha de ser la millor fórmula, crec que no tot ha de ser 
municipalitzat, ni tot ha de ser absolutament concessionat, i per tant fer uan 
valoració conjunta amb tots els regidors per tal de poder veure si realment el servei 
té sentit o no en te, que es pugui internalitzar o que continuí. 
I dir que un cop s’hagi fet l’aprovació, ja podríem convocar una primera reunió 
perquè el mes de juliol volem portar el contracte de sanejament d’aigua, i la proposta 
serà de retirar-ho de l’actual empresa concessionària, Aigües de Barcelona, SOREA, i 
per tal volem que es gestioni a través d’un consorci cent per 100 públic que és el 
consorci del Besòs. 
Aquest acord requereix per la seva aprovació la majoria absoluta dels membres legals 
i fou aprovat de la forma següent: 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT  
 
10.- APROVACIÓ DEFINITIVA ORDENANÇA REGULADORA DE LA PROTECCIÓ, 
TINENÇA I VENDA D’ANIMALS DE CASTELLAR DEL VALLÈS 
ATÈS que per acord de data 29 de març de 2016, l’Ajuntament Ple, en sessió 
ordinària, va adoptar l’acord d’aprovar inicialment l’ordenança municipal reguladora 
de la protecció, tinença i venda d’animals. 
ATÈS que de conformitat al que estableixen els articles 178.1a) del text refós de la 
llei municipal i de règim local de Catalunya, aprovat per decret Legislatiu 2/2003, de 
28 d’abril, i l’article 63.2 del Reglament d’Obres, Activitats i serveis dels ens locals, 
aprovat per Decret 179/1995, de 13 de juny, l’expedient ha estat sotmès a 
informació pública, mitjançant anunci inserit per un període de 30 dies en el tauler 
d’edictes municipal i en el Butlletí Oficial de la Província, de 18 d’abril de 2016. 
ATÈS que durant el període d’informació pública han presentat al�legacions 
l’Associació en defensa dels animals de Castellar del Vallès, (ADA-CU), l’Associació 
Àggata de Castellar, i el Partit Animalista contra el maltractament animal (PACMA). 
Vist l’informe tècnic del Cap de salut, emès en data 14 de juny de 2016, que conclou 
ue que de les 51 al�legacions totals presentades, es procedent l’estimació de 14 14 
al�legacions, ja que no es contradiuen amb la normativa bàsica o sectorial i es 
facultat municipal de fer-ne la regulació, i alhora es procedent la desestimació de les 
37 al�legacions restants, perquè no s’ajusten a dret, essencialment perquè es 
contradiuen amb la regulació que de la matèria en fa la llei de protecció d’animals,  
Decret Legislatiu 2/2008, i el Decret 83/2012, de 17 de juliol, o altra normativa 
sectorial. 
Vista la proposta de la Comissió Informativa. 
Vist el que disposen els articles 178.1 c) del decret Legislatiu 2/2003 de 28 d’abril i 
65.1 i 66 del Reglament d’Obres, activitats i serveis dels ens locals, Dec 179/1995, de 
13 de juny. 
A l’Ajuntament Ple es proposa l’adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Estimar  les al�legacions presentades en el tràmit d’informació pública de 
l’ordenança municipal reguladora de la protecció, tinença i venda d’animals de 
Castellar del Vallès, següents: 
- Per Associació Àggata Castellar (AGGATA). Les al�legacions referides als articles 3,         
   5.2, 57.3, 57.4, 66.3 
- Per l’Associació de Defensa d’Animals de castellar del Vallès (ADA-CU). Les  



   al�legacions referides a l’article 66.5 
- Per Partit Animalista contra el maltractament animal (PACMA). Les al�legacions 
relatives als articles 13.3, 19.6, 31.6, 36, 37, 39, 41, 57.1, 57.3, 57.4   
 
SEGON.- Desestimar les al�legacions presentades en el tràmit d’informació pública 
de l’ordenança municipal reguladora de la protecció, tinença, i venda d’animals de 
Castellar del Vallès, següents: 
- Per Associació Àggata Castellar (AGGATA). Les al�legacions referides als articles  
   3.3, 20, 22, 23, 25.      
 - Per l’Associació de Defensa d’Animals de castellar del Vallès (ADA-CU). Les  
   al�legacions referides a l’article 66.3 (desestimació parcial) 
- Per Partit Animalista contra el maltractament animal (PACMA). Les al�legacions 
relatives als articles 2.5, 2.7, 2.12, 3.1, 5.1, 9.6, 9.8, 9.9, 9.10, 9.15, 9.16, 9.21, 
9.23, 9.29, 9.32, 9.33, 9.34, 9.35, 10, 16.1, 16.3, 20, 38, 40, 48, 52, 53, 54.2, 57.2, 
57.3, 60, (tipificacions), 61 (tipificacions), 62.1, 62.3 i 68   
 
TERCER.- Aprovar definitivament el text de l’ordenança reguladora de la protecció, 
tinença i venda d’animals de Castellar del Vallès.  
QUART.- Publicar el text de l’ordenança definitivament aprovada al Butlletí Oficial de 
la Província, al tauler d’edictes municipal, al setmanari l’Actual, i en extracte al Diari 
Oficial de la Generalitat. L’ordenança entrarà en vigor als 15 dies de publicada 
integrament al Butlletí Oficial de la Província. 
 
INTERVENCIONS 
Explica la proposta el regidor Sr. Aleix Canalis, Som de Castellar-PSC i diu que en el  
Plenari del dia 29 de març de 2016, s’aprovà inicialment i per unanimitat, una nova 
Ordenança Reguladora de la protecció, tinença i venda d’animals de Castellar del Vallès. 
Durant el període d’informació pública han presentat al�legacions al text aprovat, 
l’Associació en defensa dels animals de Castellar del Vallès, (ADA-CU), l’Associació 
Àggata de Castellar, i el Partit Animalista contra el maltractament animal (PACMA). 
L’informe tècnic del Cap de salut, emès en data 14 de juny de 2016, conclou que de les 
51 al�legacions totals presentades, es procedent l’estimació de 14 al�legacions, ja que no 
es contradiuen amb la normativa bàsica o sectorial i es facultat municipal de fer-ne la 
regulació, i alhora es procedent la desestimació de les 37 al�legacions restants, perquè 
no s’ajusten a dret, essencialment perquè es contradiuen amb la regulació que de la 
matèria en fa la llei de protecció d’animals,  Decret Legislatiu 2/2008, i el Decret 
83/2012, de 17 de juliol, o d’altres normatives de caràcter sectorial. 
Així doncs,  proposem a aquest plenari l’aprovació definitiva d’aquesta ordenança amb l’ 
incorporació de les següents esmenes estimades: 
 - Per una banda les presentades per l’Associació Àggata, que modifiquen els articles 3,  
5.2, 57.3, 57.4, 66.3 
- D’altra banda la presentada per l’ADA referida a l’article 66.5 
- I per últim, les al�legacions relatives als articles 13.3, 19.6, 31.6, 36, 37, 39, 41, 57.1, 
57.3, 57.4 presentades pel (PACMA).  
Intervé a continuació per ERC el regidor sr. Josep M Calaf,  que manifesta que després  
de l’aprovació en primera instancia de les ordenances per part d’aquest Ple ara, després 
del període d’al�legacions, entrem en la seva ratificació definitiva. I, abans d’entrar en el 
fons del tema, creiem que ens cal fer una primera reflexió. Algunes persones consideren 
que el tema animal és una qüestió de segon ordre dins les preocupacions que hauria de 
tenir una administració. Hi ha dues dades que ho desmenteixen categòricament. Una te 
a veure amb la pròpia realitat d’aquesta ordenança. Després de les aportacions de 
propostes per part de tots els grups municipals i ADA, després d’algunes sessions 
maratonianes i d’arribar a consensos molt treballats veiem com arriba una nova onada 
d’aportacions en forma d’al�legacions. Però, malgrat que poguessin desfigurar el consens 
aconseguit, cal valorar molt positivament tot allò que significa implicació i participació de 
la ciutadania. No ens ha d’amoïnar la possible discrepància de la ciutadania a la qual 



representem. Allò que ens hauria de preocupar,en tot cas, és la seva indiferència. 
Una segona dada que val la pena considerar la tenim en aquestes passades eleccions. 
Pacma va obtenir en tot l’Estat quasi 285.000 vots. Que una quantitat tan important de 
gent en faci del tema animal el principal problema, i aparentment l’únic, ens ha de 
portar a la reflexió abans que a la crítica fàcil.  
Amb les dues dades, doncs, es pot constatar que els temes relacionats amb els animals 
tenen una gran importància per una part significativa de la societat. 
Pel que fa a les ordenances ja avancem que nosaltres hi votarem favorablement. Les 
aportacions de les entitats animalistes Ada, Aggata i Pacma no tan sols no desfiguren els 
continguts inicials sinó que, fins i tot, l’enriqueixen. De fet sembla bastant inversemblant 
que les seves propostes anessin en sentit contrari als drets dels animals o a la seva 
tinença il�lícita. 
No obstant creiem necessari fer-hi algunes observacions que responent a la forma en 
com s’han valorat i incorporat noves propostes. També el contingut d’algunes ens obliga 
a fer alguns comentaris. 
La primera. Nosaltres considerem que tot allò que neix de l’esforç consensuat necessita 
l’aprovació consensuada per ser incorporada una modificació. No te massa sentit canviar 
el redactat d’ un article consensuat entre tots els ponents de l’ordenança i modificar-lo 
amb l’únic criteri del funcionari responsable que atent una al�legació. I això 
malauradament ha passat en diverses ocasions. Però per no allargar-me només citaré 
un exemple. En els esborranys inicials l’article 3.1 posava: L’Ajuntament autoritza, amb 
caràcter general, la tinença d’animals domèstics en els domicilis particulars ... Doncs be 
la participació dels ponents i el consens va canviar el redactat pel de: L’Ajuntament 
regula, amb caràcter general, la tinença d’animals domèstics en els domicilis particulars  
Ens va semblar que la paraula regula s’adapta millor a una ordenança que es vol oberta, 
moderna, participativa, progressista i avançada. Ara el criteri particular de la persona 
encarregada de valorar les al�legacions ha tornat al redactat inicial esborrant d’una 
ventada tot l’esforç negociador. Insistim, creiem que hagués estat molt més respectuós 
que, una vegada rebudes les al�legacions, s’hagués valorat, conjuntament, les noves 
propostes i hagués estat un posicionament compartit el que hagués decidit la 
incorporació o l’exclusió. El fet que el propòsit del text no en quedi alterat 
substancialment no exclou que no en fem menció en aquest tram final de l’aprovació. No 
és un tema de fons ni de forma. És un tema essencial de respecte al col�lectiu.  
La segona. Algunes de les al�legacions s’han desestimat adduint que els conceptes i les 
definicions proposades ja quedaven definits i formulats en la pròpia llei que ho regula. 
Normalment la Llei de Protecció dels Animals de l’any 1988. Aquest és un criteri, com 
qualsevol altre, que es pot fer servir per establir criteris d’actuació i redacció. El 
problema es que, si s’acorda utilitzar-lo, cal fer-ho sempre. I l’ordenança conté molts 
articles pràcticament copiats de la llei. Per exemple tot l’article 2 on es defineix el tipus 
d’animals o tots els articles 61 i 62 relatius a infraccions. O sigui que les al�legacions no 
admeses per aquest motiu ho podien ser perfectament. 
Tercera.  L’article 66.3 parla de la possibilitat de canviar, en les infraccions lleus, un 
procediment sancionar per una activitat d’educació mediambiental o de prestació de 
serveis. 
Entenem que aquesta possibilitat es inaplicable si abans no es reformen les Ordenances 
Municipals de Civisme, Fiscal i Medi Ambient. O una ordenança particular que estableixi 
quines són, en funció de la infracció lleu, les activitats compensatòries que cal aplicar. 
Això de cap manera pot quedar a criteri del responsable polític o  tècnic. És podria caure 
fàcilment en l’arbitrarietat, el prejudici o la desproporció. Per aquest motiu creiem que 
es urgent modificar ordenances per adaptar-les i/o impulsar una taula d’activitats 
compensatòries el més àmpliament consensuada i pactada possible. 
Però, malgrat tot, tenint en compte que no hi ha arguments de pes suficient i que el 
redactat final no ha perdut l’esperit i el propòsit aprovat prèviament el nostre vot serà 
afirmatiu, tot i manifestar explícitament aquestes observacions.  
En torn de replica, el regidor Sr. Aleix Canalis,  diu que òbviament que es ideal r poder 
compartir amb tothom en tot moment tota la informació disponible, també és cert que 



no hi ha hagut consideració política en la resposta de les al�legacions, però en essència 
no modifiquen el contingut general del text, el que si que s’ha considerat a criterti tècnic 
és que no era convenient modificar les definicions de determinats conceptes que venen 
determinats per la llet i per això s’ha considerat prudent conservar aquesta 
nomenclatura en tots els aspectes d’aquesta ordenança. 
És que aquesta ordenança obre per una altra banda la porta als treballs socials per 
poder pagar sancions, per tant el que hem fet amb aquesta ordenança es obrir la porta 
ha poder fer això,  i un cop ho tinguem regulat, poder dur a terme aquestes tasques. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT  
 
11.- APROVAR INICIALMENT EL REGLAMENT D’HABITATGES PER 
ACOLLIMENT TEMPORAL PER CAUSES D’EMERGÈNCIA 
ATESES es demandes derivades de situacions d’emergència social per necessitats 
d’habitatge i per atendre l’allotjament temporal d’emergència, l’Ajuntament de 
Castellar del Vallès te la voluntat d’aprovar un reglament municipal amb l’objectiu 
general de garantir la cobertura de les necessitats d’habitatge en casos puntuals 
d’urgència i específicament com a mesura de contenció urgent en cas de 
desnonament o pèrdua d’habitatge, amb l’objectiu d’oferir una solució temporal per 
tal que les persones i famílies que es trobin amb aquesta situació de vulnerabilitat 
puguin reorganitzar-se davant les situacions d’emergència plantejades en aquest 
àmbit 
Vistes les competències municipals en matèria d’atenció immediata a les persones en 
situació o risc d’exclusió social d’acord amb l’article 25,2 e) de la Llei 7/85 de 2 
d’abril,reguladora de les bases de règim local,així com la cartera de serveis socials 
que contempla el servei d’acolliment residencial d’urgència com a un dels recursos 
dels serveis socials bàsics en el marc de l’article 31, 1 e) de la Llei 12/2007 
VIST l’avantprojecte de Reglament anomenat REGLAMENT REGULADOR DE LA 
GESTIÓ DELS HABITATGES PER ACOLLIMENT TEMPORAL PER CAUSES 
D’EMERGÈNCIA SOCIAL, DE L’AJUNTAMENT DE CASTELLAR DEL VALLÈS 
 i  seguint el que disposa l’article 62 del Reglament d’obres, activitats i serveis dels 
ens locals, aprovat pel Decret 179/1995, de 13 de juny; 
VIST que l’aprovació  del Reglament  municipal esmentat és una competència 
atribuïda al Ple de la corporació d’acord amb el que regula l’article 49 de la Llei 7/85, 
de 2 d’abril reguladora de les bases de règim local   
VIST que el procediment d’aprovació  n’exigeix l’aprovació inicial, la submissió a 
informació pública, i l’aprovació definitiva amb la publicació posterior del text íntegre. 
D’acord amb el que estableix l’article 178.c) del Decret Legislatiu 2/2003, de 28 
d’abril pel qual s’aprova el Text Refós de la Llei Municipal i de Règim Local de 
Catalunya, que disposa que les ordenances  i reglaments s’entendran aprovats 
definitivament amb caràcter automàtic si no s’hi presenta cap reclamació ni al�legació 
durant la informació pública i l’audiència als interessats subsegüent a l’aprovació 
inicial; 
Atenent a les potestats reglamentàries que disposen el municipis d’acord amb l’article 
4,1 a) de la Llei 7/85 de 2 d’abril reguladora de les bases règim local, 
Vista l’acta de la ponència presentada per la Comissió d’estudi creada per la redacció 
del present Reglament 
En virtut del que precedeix ,la Comissió Informativa de l’Àrea Social, proposa al Ple 
l’adopció dels següents  
ACORDS: 
PRIMER.- Aprovar inicialment  REGLAMENT REGULADOR DE LA GESTIÓ DELS 
HABITATGES PER ACOLLIMENT TEMPORAL PER CAUSES D’EMERGÈNCIA SOCIAL, DE 
L’AJUNTAMENT DE CASTELLAR DEL VALLÈS. 
SEGON.- Sotmetre a informació pública els presents acords i el text del 
Reglament aprovat pel termini mínim de trenta dies, a fi que s’hi puguin presentar 
al�legacions i reclamacions, mitjançant la inserció dels anuncis corresponents al 
Butlletí Oficial de la província, al Diari Oficial de la Generalitat de Catalunya, al diari 



«el Periódico “i al tauler d’edictes de l’Ajuntament. El termini d’informació pública 
començarà a comptar des del dia de la publicació de l’Anunci al BOP. 
TERCER.- Disposar que, si no s’hi formula cap al�legació ni reclamació durant el 
termini d’informació pública , el Reglament esmentat i el text que se’n deriva i que 
ara s’aprova inicialment quedaran aprovats definitivament sense necessitat de cap 
tràmit ulterior, i es procedirà directament a la publicació. 
QUART.- Incorporar en annex a aquest acord el text íntegre del reglament que ara 
s’aprova inicialment 
 
REGLAMENT REGULADOR DE LA GESTIÓ DELS HABITATGES PER ACOLLIMENT 
TEMPORAL PER CAUSES D’EMERGÈNCIA SOCIAL, DE L’AJUNTAMENT DE 
CASTELLAR DEL VALLÈS 
1. OBJECTE 
Aquest reglament té per objecte definir les situacions d’emergència social per 
necessitat d’habitatge, els requisits que han de reunir les persones usuàries per 
accedir a un allotjament temporal d’emergència, el procediment d’adjudicació, així 
com ordenar el funcionament intern dels serveis municipals d’allotjament temporal 
d’emergència. 
2. DEFINICIÓ DEL RECURS ASSISTENCIAL 
2.1. Els habitatges per acolliment temporal per causes d’emergència social 
constitueixen un recurs dels serveis socials municipals destinat a atendre persones i/o 
famílies en situació de risc social que posi en perill la cobertura de les necessitats més 
bàsiques per a la vida, com són l’allotjament i l’alimentació, i que no disposin de 
condicions sociofamiliars d’atenció per romandre al seu habitatge o que no es 
disposin, de conformitat amb el punt 3 de l’annex del Decret 27/2003, de 21 de 
gener, de l’atenció social primària. 
2.2. L’objectiu general del recurs és garantir la cobertura d’una de les necessitats 
més bàsiques per a la vida, com és la d’habitatge, en casos puntuals d’urgència. 
2.3. Els objectius específics del recurs són: 

 Garantir una mesura de contenció urgent en cas de desnonament o pèrdua de 
l’habitatge. 

 Oferir una solució temporal per tal que la persona o família es pugui reorganitzar. 
3. TÍTOL COMPETENCIAL I RÈGIM JURÍDIC 

3.1. El municipi té competències pròpies en matèria d’atenció immediata a persones 
en situació o risc d’exclusió social, de conformitat amb l’article 25.2.e) de la Llei 
7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim local. 
3.2. La cartera de serveis socials contempla el servei d’acolliment residencial 
d’urgència com un dels recursos dels serveis socials bàsics, que de conformitat amb 
l’article 31.1.e) de la Llei 12/2007, d’11 d’octubre, de serveis socials, són de 
titularitat dels municipis. 
3.3. Tot el que no es prevegi en aquest reglament, en la Llei 12/2007, d’11 d’octubre, 
de serveis socials, o en la normativa de desplegament, es regirà pel que disposa la 
Llei 30/1992, de 26 de novembre, de règim jurídic de les administracions públiques i 
del procediment administratiu comú. 

4. PERSONES BENEFICIÀRIES 
4.1. Es requisits que han de complir les persones usuàries per accedir a aquest recurs 
són els següents: 

 Tenir la nacionalitat espanyola, la d’un país membre de la Unió Europea o, si es tracta 
d’altres països, s’haurà d’acreditar estar en possessió del permís de residència vigent. 

 Tenir una residència mínima continuada a Castellar del Vallès d’un any 
immediatament anterior a la data d’adjudicació de l’habitatge, acreditada mitjançant 
el padró municipal d’habitants. 
Excepcionalment, es podrà oferir aquest recurs en els casos en que s’acrediti que, en 
el període dels cinc anys immediatament anteriors a la data d’adjudicació de 
l’habitatge, s’ha tingut una residència mínima discontinua de dos anys al municipi de 
Castellar del Vallès. 



 Tenir la capacitat necessària per desenvolupar les activitats de la vida diària sense el 
suport de terceres persones. 

 No disposar de recursos socials ni d’ingressos econòmics suficients per accedir a un 
habitatge de lloguer. 
S’entendrà com a ingressos suficients els que superin 1,5 vegades l’Indicador de 
renda de suficiència de Catalunya (d’aquí endavant, IRSC) ponderat en còmput anual. 

 No tenir a disposició cap habitatge propi habitable. 
 No ser propietari, usufructuari o titular d’un dret real sobre cap habitatge, no ostentar 

cap dret d’ús sobre qualsevol altra tinença sobre un habitatge, i tampoc sobre cap 
altre bé immoble que, no tractant-se d’habitatge, tingui un valor cadastral superior a 
12.000,00 euros. 

 No haver renunciat a l’adjudicació d’un habitatge d’emergència social en els darrers 
dos anys. 

 Que la causa que comporta la pèrdua de l’habitatge no sigui imputable a la persona 
usuària.  Es consideren causes imputables les següents: 

 Que el valor total del deute hipotecari no s’hagi destinat, majoritàriament, a la 
compra de l’habitatge o a activitats econòmiques de les quals en depèn. 

 No haver acceptat altres habitatges públics o privats que hagin estat oferts i adequats 
a la seva situació familiar i econòmica. 

 No haver mobilitzat els recursos disponibles amb l’objectiu de mantenir l’habitatge, 
no fent front a les obligacions contractuals; s’exceptua el supòsit que el motiu que no 
s’hagin mobilitzat sigui per una necessitat bàsica com pot ser l’alimentació o la salut 
dels membres de la unitat familiar. 

 Qualsevol altra causa que denoti mala fe per part de la persona usuària. 
 Subscriure el Pla de treball, individual o familiar, definit pels serveis socials 

municipals, orientat a l’obtenció d’un habitatge alternatiu i al desenvolupament d’un 
projecte de vida autònom per part de la persona o família beneficiària del recurs. 
4.2. Les persones que accedeixin a l’habitatge han de tenir les capacitats i la 
disposició necessàries per a la convivència i el diàleg i han d’estar disposades a 
resoldre els conflictes i les situacions difícils de manera raonada. 
4.3. Excepcionalment els serveis socials municipals, a través del Pla de treball, 
podran proposar l’accés a aquest recurs per part de persones o famílies que no 
compleixin alguna de les condicions assenyalades a l’apartat 4.1 d’aquest reglament. 
4.4. Podran ser excloses d’aquest recurs les persones que incorrin en situació de 
dependència generada per addicions o malalties que impossibilitin la promoció 
personal o familiar, o suposin una dificultat insuperable per a l’aprofitament del 
recurs. 

5. RÈGIM D’ADJUDICACIÓ I DURADA DE LA PRESTACIÓ 
5.1. El règim d’adjudicació dels habitatges serà en règim de cessió d’ús i habitació. 

De conformitat amb l’article 4.3 de la Llei 29/1994, de 24 de novembre, 
d’arrendaments urbans (d’aquí endavant, LAU), i tenint en compte la finalitat 
assistencial d’aquesta prestació, la cessió d’ús i habitació es regeix per l’establert en 
aquest reglament i no pel règim jurídic establert en la LAU. 
La cessió d’ús i habitació es farà efectiva en el moment del lliurament de la possessió 
de l’habitatge. 
5.2. L’adjudicació de l’habitatge es realitzarà per resolució de l’Alcaldia o Regidoria en 
qui delegui, a proposta de la Comissió d’habitatge i prèvia assignació del recurs a la 
persona usuària pels serveis socials municipals a través d’un Pla de treball individual 
o familiar. 
5.3. La durada serà temporal per a un període curt, sotmesa al Pla de treball, 
individual o familiar, elaborat pels serveis socials municipals, on s’establirà la durada 
inicial i que podrà perllongar-se de conformitat amb el que s’estableixi a les revisions 
periòdiques d’aquest Pla de treball. 
6. PLA DE TREBALL 
6.1. Les persones beneficiàries d’aquest recurs hauran d’estar incloses en un Pla de 
treball, individual o familiar, elaborat pels serveis socials municipals i signat per totes 



elles. 
El Pla de treball estarà orientat a la promoció i millora de la situació personal i 
familiar i, en conseqüència, a accedir a un habitatge definitiu on desenvolupar un 
projecte de vida autònom. 
6.2. Aquest Pla de treball compromet a tota la unitat familiar, ha de descriure un 
esquema d’objectius operatius i mesurables i ha de fixar una temporalitat per a la 
seva consecució. 
6.3. El seguiment del Ple de treball correspon a la Comissió d’habitatge i podrà 
comportar, entre d’altres mesures, entrevistes en l’habitatge adjudicat i la inspecció 
dels espais comuns o privatius, quan es consideri necessari. 
7. CONTRAPRESTACIÓ ECONÒMICA 
7.1. Les persones beneficiàries de la cessió d’ús i habitació d’un habitatge de 
titularitat municipal per acolliment temporal per causes d’emergència social, hauran 
d’abonar una contraprestació econòmica que tindrà naturalesa jurídica de preu privat 
i que es fixarà per resolució de l’Alcaldia. 
7.2. La quantia en que es fixi aquesta contraprestació econòmica comprendrà els 
costos per a l’ajuntament, directes o imputats, de la disposició de l’habitatge i la 
repercussió dels tributs que gravin la possessió de béns immobles, les quotes 
comunitàries, els consums d’aigua i electricitat i l’assegurança del continent que, en 
conseqüència, aniran integrament a càrrec de l’ajuntament. 
7.3. L’acte administratiu que aprovi la quantia d’aquesta contraprestació econòmica 
garantirà que l’esforç pel seu pagament no superi el 10 per cent dels ingressos 
ponderats de la unitat familiar, si estan per sota del 0,89 de l’IRSC, o el 12 per cent 
dels ingressos ponderats de la unitat familiar, si estan per sota del 0,95 de l’IRSC, o 
el 18 per cent dels ingressos ponderats de la unitat familiar, si són iguals o superiors 
al 0,95 de l’IRSC. 
7.4. El cobrament es realitzarà mitjançant domiciliació en compte corrent o a la vista 
obert en entitat financera, o per ingrés directe en la Tresoreria municipal en cas que 
el sistema anterior no sigui factible. 
8. DRETS I DEURES DE LES PERSONES TITULARS DE L’ADJUDICACIÓ DE 
L’HABITATGE 
8.1. A més dels drets reconeguts a qualsevol persona usuària dels serveis socials per 
la Llei 12/2007, d’11 d’octubre, de serveis socials, les persones titulars de 
l’adjudicació d’aquest recurs tindran dret a: 

 Destinar l’habitatge adjudicat a residència temporal individual o familiar. 
 Utilitzar els serveis i espais comuns de l’habitatge i de l’edifici. 
 Rebre el suport dels serveis socials municipals davant qualsevol incidència relativa a 

l’habitatge i/o a les persones que hi conviuen. 
 No ser discriminades en el seu tractament per raó de naixença, raça, sexe, religió, 

opinió, edat, estat de salut o qualsevol altra condició o circumstància personal o 
social. 

 Ser informades de les condicions d’accés i prestació del servei. 
 Rebre una còpia d’aquest reglament, del contracte assistencial i de les normes de 

funcionament intern de l’habitatge quan l’ingrés es produeixi. 
 La no divulgació sense el seu consentiment exprés, de les dades personals que figurin 

en els seus expedients o historials, de conformitat amb les previsions contingudes en 
la Llei orgànica 15/1999, de 13 de desembre, de protecció de dades de caràcter 
personal. 

 Les dades personals i familiars de la persona usuària, que constin en el seu 
expedient, tenen caràcter confidencial i estan emparades pel secret professional. 
Només hi tindran accés els professionals que intervinguin directament en el cas, i 
només amb la finalitat del servei a prestar. 

 Rebre l’habitatge en perfectes condicions de funcionament i condicionament. 
 Completar al seu càrrec l’habitatge, amb el material fungible complementari. 

8.2. A més dels deures contemplats per a qualsevol persona usuària dels serveis 
socials per la Llei 12/2007, d’11 d’octubre, de serveis socials, les persones titulars de 



l’adjudicació d’aquest recurs tindran la obligació de: 
 Respectar els acords signats al Pla de treball amb els serveis socials municipals. 
 Mantenir l’habitatge en condicions òptimes de conservació i neteja. 
 No realitzar obres ni modificacions de cap tipus que afectin l’habitatge sense 

l’autorització de l’ajuntament. 
 Retornar l’habitatge a l’ajuntament, un cop finalitzada la cessió d’ús i habitació, en les 

mateixes condicions en què es va lliurar, quedant incorporades a l’habitatge les obres 
que s’haguessin realitzat, sense cap tipus de compensació econòmica ni de cap altra 
classe. 

 Permetre l’accés a l’habitatge del personal autoritzat per l’ajuntament. 
 No transmetre per qualsevol títol la cessió d’ús temporal a terceres persones no 

autoritzades per l’ajuntament, ni permetre l’allotjament i ús de les instal�lacions del 
servei a persones diferents de les autoritzades. 

 Comunicar qualsevol canvi que es produeixi relatiu a les circumstàncies subjectives 
de la persona titular del recurs, efectuant alhora les oportunes gestions 
administratives i judicials necessàries per a modificar la situació que ha provocat l’ús 
d’aquest recurs assistencial. 

 Abonar la contraprestació econòmica que correspongui en els termes que preveu la 
resolució d’adjudicació. 

 En el cas que l’habitatge sigui compartit per persones de diferents unitats de 
convivència s’hauran de complir les normes de vida col�lectiva en relació a neteja, 
higiene, horaris, etc. 

 En cas de conflicte o desacord entre les persones beneficiàries, els serveis socials 
municipals analitzaran la situació, i prendran les decisions oportunes que s’hauran 
d’acceptar i complir.  

 Signar el compromís de tots els membres de la unitat familiar majors de 16 anys, 
d’acceptar qualsevol oferta laboral que no sigui incompatible amb el seu perfil 
professional  (en el Pla de treball que s’elabori amb la família es farà un seguiment 
conjunt amb la persona/es de la recerca activa de feina). 
L’incompliment d’aquestes obligacions pot comportar la rescissió de l’adjudicació de 
l’habitatge.  Aquest expedient es resoldrà per l’Alcaldia o Regidoria en qui delegui, a 
proposta de la Comissió d’habitatge amb informe dels serveis municipals implicats i 
previ un tràmit d’audiència de cinc dies hàbils a la persona titular de l’adjudicació. 
9. NORMES D’ÚS DE L’HABITATGE 
Les persones beneficiàries de la cessió temporal hauran d’observar les següents 
normes d’ús de l’habitatge: 

 Respectar i vetllar pel silenci dins i fora de l’habitatge, especialment entre les 22,00 i 
les 7,30 hores. 

 Vetllar per la correcta relació i respecte amb la resta de persones beneficiàries del 
recurs i amb la resta de persones que conviuen a l’edifici. 

 Respectar la dinàmica i les normes de funcionament de la comunitat de veïns i 
veïnes. 

 Mantenir les instal�lacions netes i en condicions. 
 No està permesa la presència a l’habitatge de persones alienes sense el consentiment 

i autorització dels serveis socials municipals. 
 No està permesa la tinença d’animals. 
 No està permesa la tinença d’armes. 
 No està permès el consum o tinença de qualsevol tipus de drogues, begudes 
alcohòliques, ni d’altres substàncies tòxiques. 

10. CONTRACTE ASSISTENCIAL 
10.1. Les persones beneficiàries de la cessió d’ús i habitació d’un habitatge de 
titularitat municipal per acolliment temporal per causes d’emergència social, hauran 
de formalitzar, un cop adjudicat aquest, un contracte assistencial de conformitat amb 
el model que figura a l’annex, que contindrà el següent: 

 L’ingrés lliure de les persones usuàries. 
 El coneixement i acceptació del contingut íntegre d’aquest reglament, les pautes 



d’ordre i organització i les normes de convivència. 
 El coneixement i acceptació de la contraprestació econòmica a abonar. 
 El mitjà de pagament de la referida contraprestació econòmica. 
 L’acceptació de compartir l’habitatge amb altres persones en el cas que la dimensió 

de l’habitatge ho permeti. 
 L’acceptació de l’inventari de mobiliari, parament de la llar i altres estris existents a 

l’habitatge. 
 El termini de la cessió d’ús i habitació. 

10.2. El format del contracte assistencial que figura a l’annex d’aquest reglament es 
podrà modificar per resolució de l’Alcaldia, per tal d’adequar el seu contingut a les 
necessitats del servei 
11. EXTINCIÓ DE LA CESSIÓ DE L’HABITATGE 
11.1. La cessió d’ús i habitació temporal de l’habitatge s’extingirà, sense que es 
generi dret a cap indemnització o compensació, el els casos següents: 

 Per finalització del termini fixat al Pla de treball, individual o familiar. 
 Per renúncia voluntària. 
 Per pèrdua de qualsevol dels requisits necessaris per accedir a aquest recurs. 
 Per la desaparició de la situació de necessitat que va generar la cessió. 
 Per la no ocupació habitual de l’habitatge, entenent aquesta com l’absència del 

mateix per períodes superiors a cinc dies sense causa justificada. 
 Per l’ocultació o falsejament de dades o documents aportats per a l’elaboració del Pla 

de treball i l’adjudicació de l’habitatge. 
 Per la manca de pagament reiterada de la contraprestació econòmica prevista a 

l’apartat 7 d’aquest reglament. 
 Per la defunció o la incapacitació sobrevinguda de la persona titular de l’adjudicació.  
En aquest cas, es mantindrà la cessió pel termini inicialment establert a nom d’una 
altra persona major d’edat que formi part de la unitat familiar, en condicions 
idèntiques a les fixades en el moment de l’adjudicació de l’habitatge. 

 Per l’incompliment d’aquest reglament. 
11.2. La declaració d’extinció de la cessió es realitzarà per resolució de l’Alcaldia o 
Regidoria en qui delegui, a proposta de la Comissió d’habitatge i previ un tràmit 
d’audiència de cinc dies hàbils a la persona titular de l’adjudicació. 
11.3. Declarada l’extinció, les persones ocupants de l’habitatge hauran d’abandonar-
lo en el termini indicat a la resolució administrativa. 
11.4. Acordada l’extinció de la cessió per qualsevol dels motius contemplats en 
aquest reglament, si les persones ocupants es neguessin a abandonar l’habitatge 
l’ajuntament podrà obligar-les a fer-ho mitjançant les mesures contemplades a la 
secció 4ª del capítol V del Reglament de patrimoni dels ens locals, aprovat per Decret 
336/1988, de 17 d’octubre. 
DISPOSICIÓ ADDICIONAL 
Els preceptes d’aquest reglament que incorporen referències a normes legals o 
reglamentàries, s’entén que passen a referir-se a la nova normativa d’aplicació en cas 
de que aquelles siguin modificades o derogades. 
Igualment, en cas que una norma legal o reglamentària de rang superior introdueixi 
modificacions en la regulació de les matèries que són objecte d’aquest reglament, 
s’adaptarà automàticament a les noves previsions legals o reglamentàries. 
DISPOSICIÓ FINAL 
Aquest reglament entrarà en vigor al dia següent de la seva publicació en el Butlletí 
Oficial de la Província de Barcelona, un cop transcorregut el termini previst a l’article 
65.2 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim local, i 
continuarà en vigor mentre no s’acordi la seva modificació o derogació. 
 
ANNEX 
CONTRACTE ASISTENCIAL ACOLLIMENT TEMPORAL D’URGÈNCIA. CASTELLAR 
DEL VALLÈS 
 



Castellar del Vallès , …… de …………. de .......... 
 
DADES PERSONALS.-  
 
NOM I COGNOMS TITULAR:  
DNI: 
DATA DE NAIXEMENT: 
 
NÚM. DE PERSONES A INGRESSAR: 
 

 Adults  

 Menors 

 
DADES D’INGRÉS.-  
 
DATA D’INGRES   …… / …… / ……. 
DATA LÍMIT ESTADA  …… / …… / ……. 
 
MOTIU DE L’INGRÉS: 
 
DADES ECONÒMIQUES.-  
 
QUOTA A INGRESSAR: 
DOMICILIACIÓ BANCÀRIA: 
 
La unitat familiar adjudicatària de la cessió temporal d’ús de l’habitatge situat a 
Castellar del Vallès, C/ ..................... declara que seguirà les orientacions i el pla de 
treball individualitzat o familiar, que els professionals dels serveis socials li proposin. 
En aquest moment s’entrega una còpia de la normativa de l’acolliment temporal 
d’urgència, a la persona responsable del nucli familiar usuari, i se l’assabenta 
expressament que el requeriment desatès de cessament d’actuacions que alterin les 
normes bàsiques de convivència (agressions, amenaces, insults, baralles, impediment 
del descans de les altres persones usuàries, etc.), serà causa d’expulsió immediata 
del recurs. 
La persona titular de la cessió, així com tota la resta de la unitat familiar a la que 
representa, es compromet a acceptar i complir tot allò fixat per la normativa vigent 
que regula l’accés als habitatges socials d’emergència de Castellar del Vallès, aprovat 
pel Ple municipal en sessió de ... de ... de 2016 
 
I en prova de conformitat i acceptació d’aquest contracte assistencial, les parts el 
signen per duplicat i a un sol efecte. 
 
Serveis socials municipals                                  Persona usuària 
 
 
Castellar del Vallès, ____de_________de_________ 
 
INTERVENCIONS 
Informa la regidora Sra. Gloria Massagué,  Som de Castellar-PSC i diu que una de 
les competències municipals pel que fa referència a l’atenció de les persones en risc 
d’exclusió i un dels recursos  que contempla la cartera de serveis socials , és 
l’acolliment residencial d’urgència. 
Està clar que en els darrers anys la situació econòmica i laboral ha canviat per a moltes 
persones. Les retallades en matèria social i la pujada desmesurada de serveis i consums 
bàsics ha fet que moltes famílies s’hagin empobrit. 
Una de les conseqüències més importants  d’aquesta davallada  d’ingressos ha estat no 



poder fer front al pagament de l’habitatge habitual i per tant  la pèrdua del mateix. 
Ja que des de l’ajuntament gestionem 4 habitatges  d’emergència  per l’acolliment 
temporal i d’emergència social, i per poder cobrir aquesta mancança  hem treballat 
aquest reglament perquè sigui un recurs i un instruments  més dels professionals dels  
serveis socials. Tots els ajuts, beques o subvencions tenen uns requisits, uns criteris i 
uns barems per tal de ser el màxim d’objectius, curosos  i justos. Ens faltava aquest i és 
el que avui portem per la seva aprovació inicial, ja que al ser un reglament, abans de 
ser aprovat definitivament haurà de complir tots els passos que marca la llei. 
Fent un resum molt ràpid, s’ha definit en què consisteix aquest recurs, quins requisits 
han de complir els possibles usuaris que sempre subscriuran un Pla de treball amb els 
serveis socials, la contraprestació econòmica que s’ha fet seguint la llei 24/2015, encara 
que aquesta part estigui invalidada, els drets i deures que corresponen a les persones , 
les normes d’ús de l’habitatge etc,  
Un dels aspectes més rellevants del reglament és que no hem volgut posar una durada 
concreta, ja que la experiència ens diu que normalment els casos s’allarguen , fins a 
trobar una solució definitiva o si més no, estable, ja que avui dia definitiu no hi ha 
pràcticament res.  
I el que per nosaltres és més important és el Pla de treball de tots els membres de la 
unitat familiar amb el professional corresponent perquè la tasca conjunta, persona 
usuària i treballadora social, l’assessorament, l’enfortiment de les capacitats, 
l’acompanyament o la mediació son eines claus per trobar la solució. 
La nostra esperança i també la nostra lluita és que tard o d’hora les entitats bancàries o 
els gran tenidors s’adonin que poden fer una gran aportació a la societat, i a ells 
mateixos,   posant al mercat els habitatges que tenen buits a uns lloguers socials i 
raonables d’acord  amb els ingressos que avui disposen les unitats familiars.   
Però mentre això no arriba ens cal un reglament i per tant proposem al Ple els següents 
acords, i passa a fer-ne lectura 
Per ERC, intervé la regidora Sra. Nuria Raspall, per dir que moltes normes regulen el 
dret a l’habitatge, per ser un dret fonamental. Així, trobem la  Declaració Universal de 
Drets Humans que en el seu article 15 estableix que“Tota persona té dret a un nivell de 
vida que asseguri, per a ell i la seva família, la salut i el benestar, especialment quant a 
alimentació, vestir, habitatge, assistència mèdica i als serveis socials necessaris”. En el 
mateix sentit, l’article 11 del Pacte Internacional dels Drets Econòmics, Socials i 
Culturals determina que “els Estats part, en aquest Pacte, reconeixen el dret de tothom 
a un nivell de vida adequat per a ell i per a la seva família, incloent-hi l'alimentació, el 
vestit i l'habitatge”. O l’article 47 de la Constitució Espanyola que estableix el dret a un 
habitatge digne i adequat així com el deure dels poders públics de promoure les 
condicions necessàries i les normes pertinents per fer efectiu aquest dret. 
Existeix doncs, un consens en el fet que tenir un habitatge forma part dels drets 
fonamentals de les persones al mateix nivell que al dret a una sanitat i a una educació 
pública de qualitat. Ara bé, la crisi econòmica i l’augment de l’atur han provocat que 
molta gent es trobi en una situació precària ja que degut a les dificultats econòmiques 
sobrevingudes no poden cobrir les seves necessitats més bàsiques. Aquesta situació ha 
provocat que moltes famílies no puguin fer front a les quotes hipotecàries o de lloguer 
del seu habitatge habitual i per tant, l’acabin perdent.  
Segons dades del Consell General del Poder Judicial, des del 2007 fins el primer 
trimestre del 2015 es van produir a l’Estat espanyol, més de 600.000 execucions 
hipotecaries, 8.178 en el primer trimestre del 2015. A més a més, ha comptabilitzat la 
preocupant xifra de gairebé 400.000 desnonaments des de l’inici de la crisi al 2007 fins 
el primer trimestre de 2015. 
Per tot això, és important el reglament que avui s’aprovarà, ja que garantirà que les 
famílies desnonades de Castellar o les que han perdut la seva vivenda, puguin accedir 
temporalment a un nou habitatge,mentre, paral�lelament, s’apliquen les mesures 
adequades per tal que aquestes persones puguin millorar la seva situació personal i 
acabar accedint a un habitatge propi definitiu. El nostre vot, serà evidentment favorable.  
A continuació per Decidim Castellar intervé el regidor Sr. Joan Moyà, i diu que des de  



Decidim Castellar compartim plenament la necessitat de crear aquest reglament 
regulador per poder ser objectius i curosos. Però, llegint-lo, ens preguntem perquè ara i 
no fa uns anys, encara que el parc disponible fos només d’un habitatge. Però, sobretot, 
seguim sense entendre com hem suportat tant de temps a Castellar sense més 
habitatges d’emergència quan la demanda no és d’ara, ha sigut constant per part del 
nostre grup, i des de plataformes cíviques com la d’afectades per la hipoteca del nostre 
poble. Que a més han treballat nombroses propostes en aquest sentit. També aprofitem 
per recordar-los, encara que aquest punt no estigui directament relacionat, que a 
Castellar caldrien gairebé 500 pisos de protecció per ajustar-se a els objectius de 
solidaritat urbana que fixa la llei del dret a l’habitatge per a municipis de la dimensió del 
nostre, cosa que fins al moment, a pesar també de les nombroses propostes que s’han 
fet, no existeix. Aixòpotser hagués ajudat a pal�liar una mica l’impacte de la crisi, i 
potser seria una mica menys necessari haver d’aprovar mocions com la d’avui. Una 
moció que en tot cas, ens sembla positiva i potser pot animar a reprendre iniciatives en 
els sentits apuntats. I que per tant comptarà amb el nostre vot favorable.  
Per CDC la regidora Sra. Bea Garcia,  diu que estan totalment d’acord en la necessitat 
d’aquest nou recurs al nostre municipi, coincidim amb el regidor de decidim que, potser 
anem una mica tard. Instem a l’equip de govern a estar atent amb l’ús d’aquest quatre  
habitatges i si en el decurs dels mesos es consideren insuficient, ampliar el número de 
vivendes en funció de les possibilitats d’aquest ajuntament. 
 En torn de replica intervé la regidora Sra. Glòria Massagué,  Som de Castellar-PSC, 
dient que en línies generals estem totalment d’acord, i recordar que s’aprova un 
reglament. I per acabar dir que en els moments actuals es més prioritari aconseguir els 
pisos que estan buits que no fer-ne de nous. 
I com  hem pogut funcionar fins ara, doncs amb el bon criteri dels professionals dels 
serveis socials, però a partir d’ara necessitem un reglament per poder ser justos i 
objectius. 
El regidor Sr. Joan Moyà, Decidim Castellar, tornà a intervenir i sense tenir-ne cap 
dubte felicitar als professionals de la casa, en tot cas aquests 500 habitatges de 
protecció no s’han de construir , poden venir per altres vies, i ens trobarem per 
treballar-ho conjuntament. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT  
 
12.- MOCIÓ DELS GRUPS MUNICIPALS SOM DE CASTELLAR-PSC, ERC, 
DECIDIM CASTELLAR I CDC, PER LA CREACIÓ D’UNA TAULA 
D’ACCESSIBILITAT EN EL MARC DE LA TAULA DE MOBILITAT 
El passat 1 de juny, un grup d’entitats del municipi que treballen amb persones amb 
problemes de Mobilitat (ACAF, ADIPS, Associació d’afectats de Retinosi i Suport 
Castellar) i un grup de ciutadans a títol individual, van registrar una instància, que es 
va fer extensiva a tots els grups municipals, en la que es proposava impulsar la 
creació d’una Taula d’Accessibilitat. 
L’any 2003 es va presentar un extens Pla d’Accessibilitat que, en bona mesura, ha 
servit de guia de les actuacions que aquests anys s’han portat a terme per part de 
l’ajuntament. 
Al mateix temps, la Taula de Mobilitat de Castellar contempla entre els seus objectius 
ser l’òrgan de participació de referència de l’Ajuntament en matèria d’accessibilitat. 
És un fet constatable que, malgrat els esforços d’inversió fets en els últims anys, les 
persones amb problemes de mobilitat continuen trobant dificultats per moure’s en 
molts indrets de la nostra vila. 
Tenint en compte el que s’ha exposat anteriorment, els grups municipals de Som 
Castellar-PSC, ERC, Decidim Castellar i CDC, l’Ajuntament Ple proposen l’adopció dels 
següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Revisar el reglament de la Taula de Mobilitat, d’acord amb les noves 
necessitats generades. 
SEGON.- Crear la Taula d’Accessibilitat, en el marc de la Taula de Mobilitat, tot 



garantint la seva autonomia de funcionament i la presencia qualificada dels serveis 
Socio-sanitaris.  
TERCER.- Estudiar la vigència i la possible actualització del pla d’Accessibilitat 
Municipal del 2003.  
QUART.- Preveure fórmules de participació i  sensibilització, sobre aquesta 
problemàtica, dirigida tant als afectats com al conjunt dels ciutadans. 
CINQUÈ.- Preveure, en el pressupost d’inversions de cada any, actuacions de millora 
de l’accessibilitat.  
Evidentment el present acord es comunicarà al firmants de la instància de l’1 de juny i a 
totes les entitats afectades i se’ls invitarà a participar en la proposta pel ple de setembre  
 
El Sr. Alcalde, diu que en junta de portaveus me oblidat que hi havia la petició d’un 
membre de Castellar accessible de poder participar en el debat . 
Així doncs ordenarem el debat de la següent manera, en primer intervindran els 
diferents grups politics i abans de passar a la votació, tal com preveu el reglament 
orgànic municipal, cedirem la paraula al Sr. Guillem Rocavert , per tal que també 
pugui intervenir en el plenari i desprès passaríem a la votació del mateix. 
 
INTERVENCIONS 
Explica la moció el regidor Sr. Pepe González,  Som de Castellar-PSC, i diu que el   
passat 1 de juny, un grup d’entitats del municipi que treballen amb persones amb 
problemes de Mobilitat (ACAF, ADIPS, Associació d’afectats de Retinosi i Suport 
Castellar) i un grup de ciutadans a títol individual, van registrar una instància, que es va 
fer extensiva a tots els grups municipals, en la que es proposava impulsar la creació 
d’una Taula d’Accessibilitat. 
Al nostre grup li va semblar una iniciativa positiva i va redactar una proposta que 
tingués en compte la realitat normativa i el funcionament en el moment actual i que fos 
lo suficient oberta i flexible per dona cabuda a les possibles visions sobre el tema. 
Des de  la comissió informativa la proposta ha experimentat alguns canvis fruit, 
especialment, de les esmenes del grup de Decidim. 
No vull estendre’m massa en consideracions que segur expressarà de forma més 
viscuda i sentida en Guillem Racabert, que intervindrà en aquest ple en nom dels 
impulsor de la iniciativa, però si fer alguna consideració per emmarcar el funcionament 
futur: 
Les ciutats, els pobles, són el resultat de la seva història i crec que la història ha estat 
poc considerada, poc sensible i poc justa amb el nostres convilatants, que per unes o 
unes altres raons (físiques, visuals, auditives...) tenen problemes de mobilitat personal. 
Històricament les nostres viles s’han construït poc accessibles. 
Si bé fa unes dècades s’ha pres consciencia de la problemàtica, adaptar la vila en la 
seva totalitat, s’escapa a les possibilitats pressupostaries, el que no evita que ens 
obliguem a una política continuada i decidida en aquesta direcció.  
Amb la creació de la taula de accessibilitat es donarà un nou pas important, que és el 
d’incorporar als afectats i a les entitats involucrades, a participar en la gestió i a definir 
les prioritats  de les polítiques municipals. 
En una reunió celebrada ahir, amb afectats i forces politiques, varem assumir el 
compromís de portar al ple de Setembre, una proposta consensuada que contempli els 
objectius, el funcionament i la composició de la taula.  
Són aquestes raons les que ens porten a proposar els següents acords: 

1- Revisar el reglament de la Taula de Mobilitat, d’acord amb les noves necessitats 
generades. 

2- Crear la Taula d’Accessibilitat, en el marc de la Taula de Mobilitat, tot garantint la 
seva autonomia de funcionament i la presencia qualificada dels serveis Socio-
sanitaris.  

3- Estudiar la vigència i la possible actualització del pla d’Accessibilitat Municipal del 
2003.  

4- Preveure fórmules de participació i  sensibilització, sobre aquesta problemàtica, 



dirigida tant als afectats com al conjunt dels ciutadans. 
5 Preveure, en el pressupost d’inversions de cada any, actuacions de millora de 

l’accessibilitat.  
Evidentment el present acord es comunicarà al firmants de la instància de l’1 de juny i a 
totes les entitats afectades i se’ls invitarà a participar en la proposta pel ple de setembre  
Per ERC intervé el regidor Sr. Rafa Homet, agraïm i felicitem especialment la feina 
de les entitats que han fet arribar aquesta proposta. 
Tractant-se d’un dret fonamental és evident que només ens hi podem afegir de manera 
entusiasta, alhora que ens comprometem a que en aquesta taula d’accessibilitat es parli 
també tard o d’hora de l’accés a la informació municipal mitjançant sistemes alternatius 
de comunicació o del concepte “lectura fàcil”,l’accés al lleure, la cultura, l’esport o els 
mitjans de transport. 
Intervé a continuació per Decidim Castellar el regidor Sr. Jordi Uyà, i diu que 
l’accessibilitat és fins avui una assignatura pendent en molts municipis de Catalunya i 
Castellar no n’és una excepció, tot i que l’any 2003 aquest Ajuntament va aprovar un 
pla d’accessibilitat on ja quedaven recollits molts dels punts que  es troben marcats 
en el mapa actual que ha elaborat la plataforma Castellar accessible, avui encara 
estan per resoldre. Recollim-ho doncs i fem-ho present. 
Es per això que avui es presenta aquesta moció promoguda per un grup de ciutadans 
que ha treballat el tema de l’accessibilitat per tal de sensibilitzar als grups politics del 
nostre municipi envers la problemàtica existent. Busquen solucions i per tant volen 
que tots els grups politics prenguin consciència dels problemes que pateixen els 
ciutadans amb mobilitat reduïda. 
Alguns afectats han fet arribar les seves queixes a l’Ajuntament de forma individual i 
en general s’han robat amb una resposta poc adequada. Creiem doncs que es 
necessari la creació d’un espai de debat i consulta anomenada taula d’accessibilitat 
per tal de posar fil a l’agulla i fer que aquest problemes es vagin solucionat. Per 
aconseguir-ho cal  la sensibilització de l’administració de Castellar, però també cal 
que aquesta administració sàpiga de primera ma quines son les necessitats reals pel 
que fa a l’accessibilitat, sols així la feina feta revertirà en benefici de la col�lectivitat. 
Des de Decidim ens alegrem que es creí aquesta taula i que finalment ho haguem 
pogut fer conjuntament, però ara caldrà treballar també conjuntament perquè aquest 
espai sigui útil. 
De fet no ha estat fins que ens ha fet saber que els teníem oblidats que, ens adonat 
de la importància de les mancances a la via pública i a molts dels edificis municipals 
No es raonable que després de rebaixar vorers en moltes cantonades per fer-les 
accessibles s’hi col�loquin contenidors de deixalles impedint l’accés.  
No hem fet les coses prou be i cal corregir allò que no hem estat a l’alçada. 
Des de decidim creiem que el col�lectiu de Castellar accessible ha de ser l’actor 
principal de la taula per aconseguir que aquesta sigui el màxim de dinàmica, eficient i 
resolutiva. La taula ha d’estar al nostre entendre en comunicació amb l’administració 
pública, politics i sobretot tècnics, però que això no li resti dinamisme i operativitat. 
Vigilem doncs de no polititzar-la excessivament, ja que això massa cop anquilosa les 
iniciatives i fa molta gent se’n allunyi. Deixem que la iniciativa ciutadana i que sobre 
tot les persones directament afectades indiquin quins son els elements a resoldre i 
des de l’administració posem-hi l’orella i els recursos. 
Avui felicitem a la gent de Castellar accessible per la feina que han dut a terme. 
La regidora Sra. Bea Garcia, CDC , intervé per dir és del tot necessari incorporar la 
màxima de l’accessibilitat a totes les intervencions urbanístiques que es facin en el 
nostre municipi, tanmateix creiem que es necessari degut a la trajectòria història poc 
considerada en vers les diverses capacitats dels ciutadans la creació d’aquesta taula 
d’accessibilitat per això i per suposat el nostre grup es posarà a disposició de les 
entitats i de la taula. 
Tot seguit es convida al senyor Guillem Rocabert perquè intervingui en el Ple, i diu 
que Castellar Accessible esta format per molta gent que hi treballa, que busca punts i 
idees. Manifestar l’agraïment amb tots els grups municipals perquè si s’hi impliquen 



vol dir que la iniciativa tirarà endavant. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT  
 
13.- MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL D’ERC DE MODIFICACIÓ REQUISITS 
PLANS D’OCUPACIÓ 
L'objectiu del "programa complementari de foment de l'ocupació i de suport a la 
integració social" en la línia 2, subvencionat per la Diputació de Barcelona,  és el fet 
de fomentar l'ocupació local al conjunt de la demarcació atenent, de forma específica, 
les necessitats dels col�lectius en risc d'exclusió social i de reforç dels serveis socials 
bàsics. 
Aquesta modalitat consisteix a inserir laboralment a persones en risc d'exclusió social 
mitjançant Plans Locals d'Ocupació. 
Un dels indicadors que mesuren la capacitat econòmica de les famílies o persones és 
la Renda Bruta Familiar Disponible (RFBD), que mesura els ingressos de què disposen 
les famílies per destinar-los als serveis, consum o a l'estalvi. 
Aquesta és una dada rellevant, donat que un dels objectius bàsics d'aquest programa 
de foment de l'ocupació, és permetre als ciutadans i ciutadanes accedir a nivells de 
percepció d'ingressos que els permeti satisfer adequadament les seves necessitats. 
Ens podríem trobar en el cas que una persona, candidata en l'ocupació d'un lloc de 
treball, dins d’aquests Plans d’Ocupació Local,  no tingui ingressos individuals, però 
que la seva (RFBD) , sigui d'un import suficient per a poder fer front a les seves 
necessitats, tant individuals com familiars, i altres persones candidates, en els que 
aquesta renda no sigui suficient i per tant, es trobi en un real risc d'exclusió (pobresa 
energètica, pobresa alimentaria, desnonaments.) 
Aquest Ajuntament posa en marxa Plans d'Ocupació Local, en acord a les subvencions 
atorgades per la Diputació de Barcelona a través d'aquest programa complementari 
de foment d'ocupació i de suport a la integració social. És per això que és important 
tenir en consideració i com a una puntuació afegida, dins les valoracions, aquesta 
dada (RFBD), afavorint aquelles persones candidats en què aquesta Renda no sigui 
suficient, per garantir les seves necessitats tant individuals com familiars, i així evitar 
aquest risc d'exclusió social. 
Ates que un dels objectius principals d'aquest "programa complementari de foment 
de l'ocupació i de suport a la integració social" en la línia 2, és fomentar l'ocupació 
dels col�lectius en risc d'exclusió social i de reforç dels serveis socials bàsics i per tot 
l’exposa’t,  
Des del Grup Municipal d'ERC Castellar del Vallès, presentem aquesta moció, i 
demana que es debatin i passin a aprovació del Ple els següents: 
ACORDS: 
PRIMER.- Incloure com a requisit, dins les convocatòries d’aquests Plans d’Ocupació 
Locals, la presentació per part de les persones aspirants, de la informació relativa a la 
seva renda per unitat familiar 
SEGON.-  Incloure dins la valoració de mèrits d’aquestes convocatòries, la 
informació sobre la renda per unitat familiar presentada, amb un escalat de puntuació 
a valorar, afavorint aquelles rendes més baixes. 
TERCER.- Fer arribar una còpia dels presents acords als estaments oportuns. 
 
INTERVENCIONS 
Explica la proposta el regidor Sr. Ferran Rebollo, d’ERC, i diu que l'objectiu del 
"programa complementari de foment de l'ocupació i de suport a la integració social" 
en la línia 2, subvencionat per la Diputació de Barcelona,  és el fet de fomentar 
l'ocupació local al conjunt de la demarcació atenent, de forma específica, les 
necessitats dels col�lectius en risc d'exclusió social i de reforç dels serveis socials 
bàsics. 
Aquesta modalitat consisteix a inserir laboralment a persones en risc d'exclusió social 
mitjançant Plans Locals d'Ocupació. 
Un dels indicadors que mesuren la capacitat econòmica de les famílies o persones és 



la Renda Bruta Familiar Disponible (RFBD), que mesura els ingressos de què disposen 
les famílies per destinar-los als serveis, consum o a l'estalvi. 
Aquesta és una dada rellevant, donat que un dels objectius bàsics d'aquest programa 
de foment de l'ocupació, és permetre als ciutadans i ciutadanes accedir a nivells de 
percepció d'ingressos que els permeti satisfer adequadament les seves necessitats. 
Ens podríem trobar en el cas que una persona, candidata en l'ocupació d'un lloc de 
treball, dins d’aquests Plans d’Ocupació Local,  no tingui ingressos individuals, però 
que la seva (RFBD) , sigui d'un import suficient per a poder fer front a les seves 
necessitats, tant individuals com familiars, i altres persones candidates, en els que 
aquesta renda no sigui suficient i per tant, es trobi en un real risc d'exclusió (pobresa 
energètica, pobresa alimentaria, desnonaments) 
Aquest Ajuntament posa en marxa Plans d'Ocupació Local, en acord a les subvencions 
atorgades per la Diputació de Barcelona a través d'aquest programa complementari 
de foment d'ocupació i de suport a la integració social. És per això que és important 
tenir en consideració i com a una puntuació afegida, dins les valoracions, aquesta 
dada (RFBD), afavorint aquelles persones candidats en què aquesta Renda no sigui 
suficient, per garantir les seves necessitats tant individuals com familiars, i així evitar 
aquest risc d'exclusió social.  
Ates que un dels objectius principals d'aquest "programa complementari de foment de 
l'ocupació i de suport a la integració social" en la línia 2, és fomentar l'ocupació dels 
col�lectius en risc d'exclusió social i de reforç dels serveis socials bàsics i per tot 
l’exposa’t,  
Tot seguit llegeix el text dels acords: 
Per Som de Castellar-PSC, la regidoria Sra. M. Antònia Puig,  intervé i diu que 
Intentaré ser breu, clara i concreta per explicar perquè el nostre grup no donarà 
suport a la moció que presenten per incloure com a requisit la presentació de la 
informació relativa a la  renda familiar bruta disponible per unitat familiar,de les 
persones aspirants al programa de suport local a l’ocupació. 
És important tenir present que, la contractació de personal a càrrec de programes 
subvencionats, com poden ser els plans d’ocupació, com el que esmenten vostès, de la 
Diputació o d’altres programes similars de la Generalitat, tenen  uns objectius clars: 
• Promoure la contractació de persones en situació d'atur per oferir-los-hi noves 
oportunitats laborals i alhora  millorar la capacitació i qualificació professional de les 
persones en situació d'atur per afavorir una major ocupabilitat. 
Així, els plans d'ocupació lluiten contra l’atur,  millorant i fomentant l'ocupació i 
l'ocupabilitat de les persones, i per tant no són programes de serveis socials són 
programes de lluita contra l’atur. 
Per nosaltres, totes les persones aturades tenen dret a trobar feina i l’administració 
pública, té l’obligació de dur a terme polítiques actives, perquè això sigui així, les 
mesures de discriminació positiva que es puguin fer servir, no han d’anar relacionades 
amb els mitjans de vida de les persones aturades, un cop acreditat que efectivament es 
tracta de persones en atur, aquestes mesures han  d’estar relacionades amb la major o 
menor dificultat, que té la persona en situació d’atur  per trobar feina. De fet diversos 
programes subvencionats de contractació de personal  en atur van dirigits a diferents 
col•lectius que les estadístiques de l’atur mostren que tenen especial dificultat de 
col•locació; joves, persones més grans de 45 anys... 
Amb la incorporació d’aquest requisit, (La renda familiar disponible bruta (RFDB))  dins 
totes les convocatòries, ens carregaríem el marc d’igualtat d’oportunitats per tothom, es 
crearien dues classes d’aturats, i  que es distingirien segons els seus mitjans de vida. 
La inclusió de la renda familiar disponible bruta pot semblar que afavoreix als col�lectius 
més desafavorits, però aconseguiria  justament el contrari, perquè es tracta d’una dada 
macroeconòmica que, sense una valoració global, deixa de banda altres aspectes socials 
relacionats amb la possibilitats de trobar feina.  
En el cas concret dels plans d’ocupació que actualment està seleccionant l’ajuntament i 
que tenen el seu origen en el programa complementari de foment de l’ocupació aprovat 
per la Diputació de Barcelona, el 66 % del total dels contractes es reserven a col�lectius 



en risc d’exclusió social, tal com es defineix a la normativa aprovada per la Diputació. 
Els nostres serveis socials per fer  la valoració d’informe social per la participació en el 
procés selectiu,  demanava, entra d’altres,  la documentació acreditativa de la situació 
econòmica de la persona sol�licitant i de tots els membres de la unitat familiar. Aquesta 
informació és recent i no fa referència a la renda de l’any anterior, ni contempla dades 
superiors a tres mesos, la qual cosa assegura una idea global de la situació actual de la 
persona, alhora que també es tenen en compte altres paràmetres socials i no únicament 
econòmics que poden estar influint en la capacitat d’ocupació de la persona. 
Per totes aquestes raons exposades,  com he dit abans, el nostre grup votarà en contra. 
Per Decidim Castellar el regidor Sr. Joan Moyà,  diu que nosaltres entenem que 
aquesta moció, a pesar de no estar treballada tant en profunditat com hauria, aporta 
elements interessants, i que estaria bé que fossin presos en compte. No entenem 
perquè no s’ha obert aquest espai de debat per part de l’equip de govern i ara 
simplement es tomba. Creiem que és una via a explorar i és en aquest sentit que es pot 
llegir el nostre vot favorable. 
En torn de replica intervé el regidor Sr. Ferran Rebollo,  que manifesta que en cap 
moment amb la proposta es vol afavorir a persones que no estiguin a l’atur. Els plans 
d’ocupació entenc, que son per facilitar a les persones que estan a l’atur tenir una 
ocupació i d’alguna manera poder fer front a la crisis. 
Es cert que hi ha moltes persones en risc d’exclusió, desnonaments, pobresa energètica, 
pobresa alimentària, i els factors que fa que hi hagi aquesta pobresa és la falta 
d’ingressos econòmics. Per tant repeteixo, pot haver-hi famílies que tinguin uns 
ingressos econòmics superiors a persones que tinguin ingressos individualment o que 
viuen soles o que la seva família tingui un ingressos mínims, que si que estan en risc 
d’exclusió vers les altres.    
Creiem que es una bona opció aquesta moció que presentem i ens sap greu no tenir el 
recolzament de l’equip de govern. 
El Sr. Alcalde intervé per dir que evidentment que totes les persones tenen dret a totes 
les qüestions que vostè ha plantejat i per això hi ha una regidora de serveis socials que 
s’encarrega de fer les pertinents valoracions.  
Una de les qüestions que ens trobem en el nostre dia a dia és que l’índex en el qual  
vostès volen utilitzar per tal de poder valorar, puntuar o incrementar les possibilitats 
que aquestes persones puguin aconseguir una plaça en els plans d’ocupació, ens trobem  
diàriament que nomes estem fent valoració del seus ingressos i no respecte a les seves 
despeses. El problema rau en que hi ha gent que treballa però que es pobre és a dir que 
té moltes dificultats per tot una sèrie de qüestions socials que malauradament en la 
proposta que vostès fan en la qual només s’inclogui la qüestió de la renda fa que hi hagi 
en aquest sentit certa dificultat per tal de poder valorar. 
També intervé el regidor Sr. Rafa Homet,  ERC, per aclarir que la moció parla de la 
renda familiar bruta disponible, per tant no de rendes individuals, sinó d’unitats familiars 
que tenen l’ ingrés. 
El Sr. Alcalde,  intervé per dir que la renda familiar disponible d’una família no s’inclou  
quines despeses puguin tenir per la seva pròpia situació, per tant és un criteri que a a 
vegades no  es suficientment valorat, i per això el que requerim i el que fem son plans 
d’ocupació específics en els quals hi hagi una valoració per part  dels serveis socials i en 
el qual  no només s’hi inclogui les qüestions de renda familiar disponible sinó les 
casuístiques en que es torben aquestes famílies i per això es creen aquests plans amb 
aquests requisits que son més específics. 
Torna a intervenir per ERC el regidor Sr. Ferran Rebollo,  tot dient que en un principi 
estàvem parlant de la renda bruta familiar disponible, que es ingressos menys despeses    
és a dir l’import que queda a les famílies per destinar al consum i/o a l’estalvi.  
Torna a intervenir el Sr. Alcalde,  dient que més enllà de la votació que es pugi 
expressar  en el plenari avui ens comprometem a poder valorar aquesta qüestió. 
Per acabar la regidora Sr. M. Antònia Puig,  Som de Castellar-PSC, diu que la 
diferència amb la informació que nosaltres demanem es que és una informació molt mes 
actualitzada, només de tres meses, la renda familiar disponible bruta vindria emmarcada 



per tot un any, per això dic que és molt més ajustada al informació que es demana des 
dels nostres serveis socials. 
VOTACIÓ: LA MOCIÓ NO FOU APROVADA   
Vots en contra:  ONZE    (11) dels regidors de Som de Castellar-PSC 
Vots a favor:     DEU      (10) dels regidors d’ERC, Decidim Castellar i CDC  
Abstencions :     CAP  
 
14.- MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL  D’ERC DE PROJECTES EDUCATIUS DE 
CIUTAT 
“Els Projectes Educatius de Ciutat (PEC) tenen raó de ser perquè l’educació és una 
eina fonamental en la construcció d'una societat millor, contra les exclusions socials i 
les desigualtats. És un element clau pel desenvolupament personal, però també social 
de qualsevol país. L'escola no pot afrontar en solitari ni respondre a totes les 
necessitats educatives actuals. La nostra societat és complexa i de canvis ràpids, el 
que requereix intervencions educatives múltiples que s'han de donar en un marc de 
complicitat.” 
“El PEC el fan els ciutadans i ciutadanes , amb la col�laboració de l'administració. Per 
això es parteix d'un nucli impulsor de persones, amb el suport municipal que són els 
qui assumeixen el compromís primer amb el PEC. Aquest nucli es va crear el 2006 i 
està  format per ciutadans i ciutadanes de diferents àmbits. Durant aquest temps s’ha 
prioritzat l’eix de la ciutat com a espai de convivència i concretament treballar sobre 
dos objectius concrets: fer de Castellar un municipi acollidor i obert a la diversitat i 
per altra banda, promoure la cohesió social a partir dels elements identitaris 
comuns.” 
Els objectius del PEC de Castellar del Vallès, aturat des de fa anys, continuen sent 
ben vigents. 
És per aquest motiu, recontextualitzant-lo en l’actual moment social del país, en 
sintonia amb els moviments de renovació pedagògica com el que impulsa escola Nova 
XXI, documents com el Repensar l’educació, vers un bé comú mundial de la UNESCO, 
que creiem imprescindible reprendre el Projecte Educatiu de Ciutat a Castellar, 
implicant a tots els actors educatius en l’objectiu comú de millorar l’educació al llarg 
de la vida de tots els ciutadans i ciutadanes de la nostra Vila. 
El grup municipal d’ERC proposa a l’Ajuntament Ple l’adopció del següent 
ACORD: 
Reobrir el procés de constitució del Projecte Educatiu de Ciutat, afavorint la creació 
del nucli impulsor durant el curs escolar 16-17 
 
INTERVENCIONS 
El regidora Sr. Rafa Homet, ERC, intervé i diu que Cent anys desprèśs de la irrupció́ 
de l’Escola Nova, icònica el primer terç ̧ del segle XX al món occidental —Catalunya 
inclosa—, el debat educatiu global tracta de definir què vol dir avui educació́ de 
qualitat, quines són les necessàries competències per a la vida, i quins mecanismes 
permeten avaluar-les, mirant alhora de superar la forta inèrcia d’un model d’escola 
transmissora i academicista creada per a la societat industrial ja desapareguda. 
Així comença el document de la UNESCO “repensar l’educació, vers un bé comú 
mundial?”  
Estem convençuts que bona part d’aquesta qualitat educativa passa per a que els 
municipis assumeixin responsabilitats i competències en educació, arrelant el sistema 
educatiu -dins i fora de l’escola- al territori, vinculant-lo al teixit associatiu local. 
El PEC és una bona eina per a que l’educació ocupi un paper central a la vida 
castellarenca. Una bona oportunitat per a reflexionar, compartir, programar i realitzar. 
“Els Projectes Educatius de Ciutat (PEC) tenen raó de ser perquè l’educació és una eina 
fonamental en la construcció d'una societat millor, contra les exclusions socials i les 
desigualtats. És un element clau pel desenvolupament personal, però també social de 
qualsevol país. L'escola no pot afrontar en solitari ni respondre a totes les necessitats 
educatives actuals. La nostra societat és complexa i de canvis ràpids, el que requereix 



intervencions educatives múltiples que s'han de donar en un marc de complicitat.” 
Aquest és l’encapçalament sobre el PEC de Castellar, aturat des del 2009, que podem 
trobar al web municipal. Estem convençuts que és un moment excel�lent per a 
reprendre’l. 
A continuació intervé la regidora Sra- M. Antònia Puig, Som de Castellar-PSC, per 
dir que    
Tenim molt clar que l’educació no pertany només a l’àmbit educatiu escolar, sinó que 
forma part de tota la societat, per tant, s’entén el poble com agent educador, que 
l’educació és un procés al llarg de tota la vida i que les polítiques educatives i de 
formació s’emmarquen dins el Projecte Educatiu de Ciutat, que ens conduiran cap una 
vila plenament educadora. 
Els objectius i les línies estratègiques del PEC de Castellar, avui, encara, continuen 
marcant la ruta de les politiques educatives de la vila en els programes, i projectes que 
es desenvolupen. 
Cercar accions i espais per afavorir la relació entre les comunitats educatives de la 
població. Donar suport a les associacions de mares i pares, contribuint a promoure la 
seva tasca dins la comunitat educativa.  
Buscar el compromís de la ciutadania amb les accions educadores de la vila. Són 
objectius que tenim marcats,  
Entenem que és primordial dinamitzar i potenciar el PEC, afavorint la participació  de la 
ciutadania en les accions educatives de la vila. Per tant, recolzarem la seva moció, 
encara que nosaltres no utilitzaríem les mateixes paraules, si compartim el mateix 
esperit.  
Per Decidim Castellar la regidora Sra. Elisenda Alamany, manifesta que un  
projecte educatiu de ciutat és una eina fonamental en la construcció d’una societat 
millor en la lluita contra l’exclusió i les desigualtats socials. Els projectes educatius de 
ciutat contribueixen a afavorir dinàmiques generadores de sentit de pertinença i 
sentit de ciutat i fomenten la implicació del conjunt dels agents educatius reforçant 
els vincles entre la ciutadania. Així mateix, promouen la participació i enforteixen la 
democràcia.  
Els governs locals, alhora, són els més ben posicionats per a definir i dur a terme les 
polítiques educatives de proximitat tant pel caràcter global de la seva actuació, com per 
la seva capacitat de conèixer la realitat ciutadana. Perquè, més enllà de l'ordenació 
competencial, els municipis han de passar de ser escenari de l'acció educativa a ser un 
agent educatiu. No obstant això, l’actual context convuls amb canvis legislatius 
recurrents i interferències constants, així com l’augment de desigualtats socials i de 
pobresa de moltes famílies estan alterant la qualitat del dret a l’educació recollit en la 
Convenció sobre els Drets de l’Infant de Nacions Unides. Com que ja vam repassar fa 
dos plens quina era l’autèntica política sobre l’educació pública i de qualitat de Junts Pel 
Sí (més aviat continuista pel que fa a les retallades que havia aplicat Convergència), 
sense deixar de banda l’efecte gens menyspreable de la LOMCE sobre el nostre sistema 
educatiu, avui no caldrà tornar a repetir-nos. 
En canvi, sí que no voldríem estar-nos de dir que l'educació, com a procés a llarg 
termini, ha d’orientar-se vers la formació de les persones com a ciutadans actius i, per 
tant, també vers la seva preparació com a bons professionals. La preparació de les 
persones per al treball depèn de l'educació que reben, entesa en un sentit ampli i 
continu al llarg de la vida: l'educació inicial en els centres educatius –primària i 
secundària-; l'educació no formal i informal a la família, als centres de lleure i a la 
societat en general; i la formació professional específica, en els centres de FP, 
d'educació superior, de formació ocupacional i en la pròpia feina –formació contínua-. 
Els agents d'educació i formació pel treball són molts, i tots ells han de tenir un objectiu 
comú: "oferir una educació responsable per guanyar-se bé la vida". La crisi global, entre 
altres coses, ha posat de manifest com la manca d'ètica professional, la pèrdua de 
referents compartits i la inversió d'escales de prioritats han portat a l'empitjorament de 
les condicions de vida de moltes persones. Per altre costat, la successiva incorporació al 
mercat de treball de les noves generacions fa que es parli de crisi de valors, de valors no 



compartits i, fins i tot, de falta de valors. Reflexionar sobre els valors propis i sobre la 
compatibilitat d'aquests valors amb els que haurien de regular el mercat del treball i el 
món dels negocis pensem que també hauria de formar part d’aquest projectes educatius 
de ciutats . Cal assegurar una educació més inclusiva i és necessari transformar 
l’escenari educatiu perquè no serveixi al capital sinó perquè sigui capaç de combatre’l i 
per a això és necessari recontextualitzar l’educació i el coneixement com a béns comuns 
mundials, també des dels municipis. Davant d’aquesta realitat creiem que els agents 
locals, doncs, són uns actors privilegiats per poder impulsar aquest tipus de polítiques i 
pensament. És per això que donarem suport a aquesta iniciativa, i no se si avui també 
es pot respondre una mica a la petició explicita que també hi havia en la moció d’ERC 
que perquè durant tant anys el PEC no s’ha activitat a Castellar. 
En torn de replica intervé la regidora Sra. M. Antònia Puig,  Som de Castellar-PSC, 
diu que pel que fa al PEC el que no hem dut a terme és la participació activa amb el 
grup impulsor, però si que s’ha anat recollint i anat treballant en diferents àmbits i 
sectors de l’Ajuntament hem intentat portat aquestes politiques educatives  i de 
cooperació i treball. 
De fet a Castellar hi ha una xarxa educativa bastant consolidada i molt forta, si que 
creiem que cal renovar i reforçar tot aquest tipus de política participativa amb els 
diferents sectors que no pertanyen al nom de l’educació. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT  
 
15.- MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL D’ERC SOBRE RECOLLIDA CAQUES DE GOS 
L’embrutiment dels carrers per caques de gos és un problema generalitzat. 
Després de recollir informació d’aquest tema en molts municipis de Catalunya (i no 
només Catalunya) es constata que l’embrutiment dels carrers derivat de la manca de 
recollida dels excrements dels animals domèstics per part dels propietaris és un 
problema generalitzat arreu. No és, per tant, un tema exclusiu de Castellar del Vallès 
ni tampoc, provablement, hi ha una afectació més gran que a altres municipis. Cal 
dir-ho explícitament per evitar suspicàcies. 
Un problema de difícil resolució. 
En la recollida d’informació efectuada es constata que les propostes i experiències 
que s’han fet a moltes poblacions es basen quasi exclusivament en campanyes 
d’informació. Més o menys agressives, més o menys costoses o més o menys 
encertades en eslògans. Però totes tenen en comú que els resultats obtinguts són 
escassos i limitats.Provablement discutibles si valorem l’esforç i els costos en relació 
als resultats. 
Cal fer notar que la presència de caques de gos en els carrers i places no es només 
un problema estètic, de brutícia o de pudors. És també un problema de salut pública.  
Quines són les arrels del problema?. 
És obvi que el problema no és dels animals. Ni dels propietaris. El problema deriva de 
la manca de civisme d’alguns ciutadans. La manca de recollida dels excrements és, 
només, una de les expressions d’aquest comportament condemnable. Altres podrien 
ser: aparcar en zones de minusvàlids per part de persones no afectades, llençar 
papers i burilles al terra, practicar pintades sense permís a façanes publiques o 
privades, malmetre el mobiliari urbà, utilitzar vehicles exageradament sorollosos, 
tenir converses o posar la música en altes hores de la nit, deixar escombraires en 
contenidors equivocats o deixar-les fora dels contenidors, manca de cessió de pas o 
de seient a les persones grans, embarassadeso de mobilitat reduïda, ... Aquest 
reconeixement, doncs, situa el problema en uns termes de difícil solució si pretenem 
que aquesta paraula vagi acompanyada de “complerta i radical”. 
És un problema real que cal abordar malgrat les dificultats d’eradicació. 
Però la constatació de les dificultats per abordar i eliminar el problema no ens ha 
d’impedir l’intent de reduir o rebaixar el problema. Sobretot tenint en compte que la 
queixa ciutadana expressada per diferents vies és ben notòria i manifesta. I algunes 
que nosaltres hem pogut copsar són les següents: 

 El consell d’infants ha reiterat en diverses ocasions la necessitat de resoldre el 



problema 
 L’Associació de Comerciants de Castellar del Vallès ha fet arribar a ERC la preocupació 

per aquest tema. Ells ho ampliaven també amb els orins de les façanes. 
 El passat 4 de juny, en motiu del primer any d’ERC a l’Ajuntament, els regidors 

vàrem repartir informació als ciutadans de la feina feta i els preguntàvem si ens 
volien fer arribar suggeriments o propostes. Molts dels comentaris esmentaven la 
brutícia dels carrers i, especialment, la presència de les caques de gos. 

 Contactes amb algunes entitats del poble ens confirmen que aquest tema es percebut 
com un problema important. 

 Davant de l’allau d’evidències ens vàrem proposar fer recorreguts en zones 
determinades per contrastar i valorar informacions. Les observacions van en la línia 
dels comentaris precedents. 
L’element sancionador com a mesura dissuasiva. 
Aquest seria un dels aspectes més recriminables pel que fa a l’actuació de l’equip de 
govern. El Juliol del 2015 vàrem preguntar en el ple del dia 21 quines sancions 
s’havien posat en relació als animals: la resposta va ser dos expedients i cap sanció. 
En el passat Ple del dia 26 d’abril d’enguany es va formular una nova pregunta 
referida al termini entre el passat juliol i l’abril. La resposta va ser de 52 expedients 
però cap conclòs amb sanció. En total s’arriba a la conclusió que amb pràcticament 
un any i mig no hi ha hagut cap sanció de l’administració no ja en el tema de la 
recollida de caques: No hi ha hagut cap sanció en relació a la tinença responsable 
d’animals. Tot i valorant la dificultat d’enxampar in fraganti” un acte d’aquestes 
característiques ens sembla un balanç massa decebedor.  
Finalment constatem que el regim sancionador d’una administració no ha de ser l’únic 
element coercitiu de dissuasió però tampoc ha de ser considerat com a 
menyspreable. 
Propostes per debatre. 
Com és fàcil suposar no tenim les propostes màgiques que permetin solucionar 
definitivament el problema. Però si que podem oferir les nostres idees i la nostra 
col�laboració per ajudar a pal�liar la preocupació creixent de la ciutadania. Per això 
proposem una moció el màxim d’oberta que permeti que a les nostres propostes s’hi 
puguin sumar altres de diferents entitats i partits. 
Les que nosaltres proposen són: 

 Campanya potent d’informació per conscienciar a la ciutadania de la problemàtica. La 
informació no només s’hauria de limitar a cartells, utilització de les xarxes socials de 
l’Ajuntament i la revista l’Actual. Potser és necessari fer algun tipus de bustiada per 
tal que la informació arribi a totes les llars de Castellar. 

 Més i millor eficàcia en el regim sancionador. 
 Policies locals de paisà patrullant a hores i en llocs que podrien localitzar infractors. 
 Possibilitat d’habilitar agents cívics que ajudin a informar i/o localitzar  a possibles 

infractors. 
 Estudiar la possibilitat de disposar de càmeres de filmació legals i previ advertiment 

de les zones més conflictives. 
 Implicació màxima de tots els estaments interessats en la resolució de la 

problemàtica. 
 Administració aportant recursos econòmics. 
 Implicació de les escoles en ajudar a difondre missatges de conscienciació 
 Implicació de l’Associació de Comerciants en difondre la campanya a través de les 

seves xarxes socials, els seus aparadors i les seves activitats. 
 Implicació de les associacions animalistes en difondre la campanya a través de les 

seves potents xarxes socials i activitats. A més a més la proximitat amb la ciutadania 
pel que fa a aquest tema ens pot fer arribar a molta gent especialment interessada o 
desinformada. 

 Col�laboració de la ciutadania en difondre la campanya. 
 Aconseguir amb aquesta campanya, que potser hauria de durar un mes, que la gent 

incívica denunciada es vegi qüestionada socialment. La recriminació social ha d’actuar 



com un revulsiu. L’ideal seria que la gent col�labores per pròpia convicció però 
tampoc hem de desestimar els comportaments apropiats derivats de la pressió social. 
Cal aconseguir que no recollir les caques del teu gos sigui percebuda com una actitud 
vergonyant. 

 Material de campanya que pot consistir en samarretes, gorres o tríptics que ajudin a 
fer visible la campanya en tots els àmbits. 

 Fer especialment evident i visible, en un dia concret de la campanya, la problemàtica. 
Algunes possibilitats serien: 

 Recollir caques per part de voluntaris amb una samarreta identificativa. 
 Pintar amb un color cridaner les caques trobades. Hauria de ser amb una tinta que 

s’esborrés sola amb poc temps. 
 Posar globus allà on es trobin caques. 
 Estudiar algunes experiències a diferents ajuntaments que pretenen incorporar anàlisi 

d’ADN de les caques del gos que permetin identificar al propietari. Aquesta 
possibilitat, contràriament al que pugui semblar, no és cara. Potser el problema 
principal radica en que, prèviament, cal tenir informació actualitzada i censada del 
parc d’animals de la població. No obstant, es una possibilitat que caldria avaluar 
abans de descartar. Sobretot perquè les noves tecnologies ho poden fer, cada dia que 
passi, més possible i més assequible. 
MOCIÓ CAQUES DE GOSOS 
Atès que la ciutadania percep d’una manera creixent la presència de caques de gos 
en els carrers i les places de Castellar. 
Atèsque la ciutadania percep també d’una manera creixent la presència d’orins a les 
façanes dels carrers Castellar. 
Atès que les successives campanyes no han alterat la dinàmica incívica en la recollida 
de caques. 
Atès que la ciutadania manifesta, per diverses vies, que comença a valorar aquest 
problema com a important o molt important. 
Atès que el problema té una complexitat important i que, per tant, és preferible 
deixar-lo obert a noves idees i propostes complementaries o substitutòries. 
Per tot l’exposat, es proposa al ple de l’Ajuntament de Castellar del Vallès l’adopció 
dels  següents acords:  
PRIMER.- Constituir un grup de treball multidisciplinari que avalui i aporti solucions 
al greu problema de les deposicions no recollides d’animals a la via pública. Els pilars 
en els que s’hauria de fonamentar els objectius d’aquest grup de treball serien: 

 Campanya potent d’informació per conscienciar a la ciutadania de la problemàtica 
 Més i millor eficàcia en el regim sancionador. 
 Implicació màxima de tots els estaments interessats en la resolució de la 

problemàtica. 
 Aconseguir que la ciutadania s’impliqui amb el tema per tal d’aconseguir que 

aquestes actituds incíviques siguin percebudes per l’infractor com una forma de 
comportament vergonyant. 

 Material de campanya que ajudi a fer visible la campanya en tots els àmbits. 
SEGON.- L’equip de treball hauria d’estar format bàsicament per tècnics municipals i 
pel regidor responsable. Mantindrà reunions i contactes amb altres partits polítics, 
associacions comercials, entitats animalistes i ciutadans interessats per tal d’aprofitar 
totes les aportacions i col�laboracions possibles. 
TERCER.- Una vegada constituït l’equip de treball no han de passar més de dos 
mesos fins que s’exposin les conclusions a tots els que han participat en l’elaboració 
de propostes i d’idees. Aquest grup de treball no hauria de tardar més d’un mes a 
constituir-se. 
QUART.- Una vegada finalitzada la proposta de campanya s’exposarà a tots els 
participants. Si es aprovada, aquests es comprometran a col�laborar en la difusió de 
la mateixa a través de les seves xarxes socials, aparadors i activitats. En cas contrari 
l’equip de govern podrà fer la campanya que consideri oportuna.  
 



INTERVENCIONS 
El regidora Sr. Jospe M Calaf, ERC, intervé per explicar la moció, dient que, abans 
d’entrar a defensar la moció que avui presentem deixeu-nos explicar-ne el títol, que 
certament no pretén fer cap concessió a formules més eufemístiques. La raó és molt 
simple: les queixes dels ciutadans al fer-nos saber el problema parlen de caques i 
defugen utilitzar formules menys contundents. Imaginem que la tria de la paraula te 
alguna relació amb la desesperació amb que viuen la problemàtica. Per això ens ha 
semblat que utilitzar la mateixa paraula de forma oficial, com és un Ple, dona tota la 
dimensió a l’expressió ciutadana. 
Una segona consideració prèvia que volem fer és que la presència de caques de gos en 
els carrers i places no es només un problema estètic, de brutícia o de pudors. És també 
un problema de salut pública.  
I finalment, encara en fase prèvia, aquesta moció ha estat elaborada partint 
d’informacions i propostes arribades de molts ajuntaments amb problemàtiques 
semblants. En general les propostes i experiències que s’han fet a moltes poblacions es 
basen quasi exclusivament en campanyes d’informació. Més o menys agressives, més o 
menys costoses o més o menys encertades en eslògans. Però totes tenen en comú que 
els resultats obtinguts són escassos i limitats. Probablement discutibles si valorem 
l’esforç i els costos en relació als resultats. 
És obvi que el problema no és dels animals. Ni dels propietaris. El problema deriva de la 
manca de civisme d’alguns ciutadans. La manca de recollida dels excrements és, només, 
una de les expressions d’aquest comportament condemnable. Altres podrien ser: 
aparcar en zones de minusvàlids per part de persones no afectades, llençar papers i 
burilles al terra, practicar pintades sense permís a façanes publiques o privades, 
malmetre el mobiliari urbà, utilitzar vehicles exageradament sorollosos, tenir converses 
o posar la música en altes hores de la nit, deixar escombraires en contenidors 
equivocats o deixar-les fora dels contenidors, manca de cessió de pas o de seient a les 
persones grans, embarassades o de mobilitat reduïda. Aquest reconeixement, doncs, 
situa el problema en uns termes de difícil solució si pretenem que aquesta paraula vagi 
acompanyada de “complerta i radical”. 
Però la constatació de les dificultats per abordar i eliminar el problema no ens ha 
d’impedir l’intent de reduir o rebaixar el problema. Sobretot tenint en compte que la 
queixa ciutadana expressada per diferents vies és ben notòria i manifesta. I algunes que 
nosaltres hem pogut copsar són les següents: 

� El consell d’infants ha reiterat en diverses ocasions la necessitat de resoldre el 
problema 

� L’Associació de Comerciants de Castellar del Vallès ha fet arribar a ERC la 
preocupació per aquest tema. Ells ho ampliaven també amb els orins de les 
façanes. 

� El passat 4 de juny, en motiu del primer any d’ERC a l’Ajuntament, els regidors 
vàrem repartir informació als ciutadans de la feina feta i els preguntàvem si ens 
volien fer arribar suggeriments o propostes. Molts dels comentaris esmentaven la 
brutícia dels carrers i, especialment, la presència de les caques de gos. 

� Contactes amb algunes entitats del poble ens confirmen que aquest tema es 
percebut com un problema important. 

� Davant de l’allau d’evidències ens vàrem proposar fer recorreguts en zones 
determinades per contrastar i valorar informacions. Les observacions van en la 
línia dels comentaris precedents. 

 
L’element sancionador com a mesura dissuasiva. 
Aquest seria un dels aspectes més recriminables pel que fa a l’actuació de l’equip de 
govern. El Juliol del 2015 vàrem preguntar en el ple del dia 21 quines sancions s’havien 
posat en relació als animals: la resposta va ser dos expedients i cap sanció. En el passat 
Ple del dia 26 d’abril d’enguany es va formular una nova pregunta referida al termini 
entre el passat juliol i l’abril. La resposta va ser de 52 expedients però cap conclòs amb 
sanció. En total s’arriba a la conclusió que amb pràcticament un any i mig no hi ha 



hagut cap sanció de l’administració no ja en el tema de la recollida de caques: No hi ha 
hagut cap sanció en relació a la tinença responsable d’animals. Tot i valorant la dificultat 
d’enxampar in fraganti” un acte d’aquestes característiques ens sembla un balanç massa 
decebedor.  
Finalment constatem que el regim sancionador d’una administració no ha de ser l’únic 
element coercitiu de dissuasió però tampoc ha de ser considerat com a menyspreable. 
Com és fàcil suposar no tenim les propostes màgiques que permetin solucionar 
definitivament el problema. Però si que podem oferir les nostres idees i la nostra 
col�laboració per ajudar a pal�liar la preocupació creixent de la ciutadania. Per això 
proposem una moció el màxim d’oberta que permeti que a les nostres propostes s’hi 
puguin sumar altres de diferents entitats i partits. 
Les que nosaltres proposen són: 
- Campanya potent d’informació per conscienciar a la ciutadania de la problemàtica. La 
informació no només s’hauria de limitar a cartells, utilització de les xarxes socials de 
l’Ajuntament i la revista l’Actual. Potser és necessari fer algun tipus de bustiada per tal 
que la informació arribi a totes les llars de Castellar. 
- Més i millor eficàcia en el regim sancionador. 

a. Policies locals de paisà patrullant a hores i en llocs que podrien localitzar 
infractors. 

b. Possibilitat d’habilitar agents cívics que ajudin a informar i/o localitzar  a 
possibles infractors. 

c. Estudiar la possibilitat de disposar de càmeres de filmació legals i previ 
advertiment de les zones més conflictives. 

- Implicació màxima de tots els estaments interessats en la resolució de la problemàtica. 
d. Administració aportant recursos econòmics. 
e. Implicació de les escoles en ajudar a difondre missatges de conscienciació 
f. Implicació de l’Associació de Comerciants en difondre la campanya a 

través de les seves xarxes socials, els seus aparadors i les seves 
activitats. 

g. Implicació de les associacions animalistes en difondre la campanya a 
través de les seves potents xarxes socials i activitats. A més a més la 
proximitat amb la ciutadania pel que fa a aquest tema ens pot fer arribar 
a molta gent especialment interessada o desinformada. 

h. Col�laboració de la ciutadania en difondre la campanya. 
- Aconseguir amb aquesta campanya, que potser hauria de durar un mes, que la gent 
incívica denunciada es vegi qüestionada socialment. La recriminació social ha d’actuar 
com un revulsiu. L’ideal seria que la gent col�labores per pròpia convicció però tampoc 
hem de desestimar els comportaments apropiats derivats de la pressió social. Cal 
aconseguir que no recollir les caques del teu gos sigui percebuda com una actitud 
vergonyant. 
- Material de campanya que pot consistir en samarretes, gorres o tríptics que ajudin a 
fer visible la campanya en tots els àmbits. 
- Fer especialment evident i visible, en un dia concret de la campanya, la problemàtica. 
Algunes possibilitats serien: 

i. Recollir caques per part de voluntaris amb una samarreta identificativa. 
j. Pintar amb un color cridaner les caques trobades. Hauria de ser amb una 

tinta que s’esborrés sola amb poc temps. 
k. Posar globus allà on es trobin caques. 

- Estudiar algunes experiències a diferents ajuntaments que pretenen incorporar anàlisi 
d’ADN de les caques del gos que permetin identificar al propietari. Aquesta possibilitat, 
contràriament al que pugui semblar, no és cara. Potser el problema principal radica en 
que, prèviament, cal tenir informació actualitzada i censada del parc d’animals de la 
població. No obstant, es una possibilitat que caldria avaluar abans de descartar. 
Sobretot perquè les noves tecnologies ho poden fer, cada dia que passi, més possible i 
més assequible. 
A continuació passa a llegir la part disposició de la moció. 



Per Som de Castellar-PSC, el regidor Sr. Pepe Leiva, intervé i diu que m’agradaria 
començar la meva intervenció dient que la gran majoria de propietaris de gossos 
recullen el excrements dels seus animals, i que nomes una minora  son el que no la 
recullen, per això no hauríem de generalitzar, estem davant de la manca de civisme 
d’alguns ciutadans,  estem totalment d’acord que la presencia de caques al carrer i 
places, no es nomes un problema estètic, de brutícia o de pudors, es un problema de 
salut publica, es per això que totes les campanyes de sensibilització que realitza 
l’ajuntament es lideren des de la regidoria de salut. 
Per part del grup municipal  Som de Castellar- PSC, votarem a favor d’aquesta moció 
sobre recollida de caques de gos, estem davant d’una problemàtica que te una difícil 
solució , però a la vegada hem de ser capaços de traslladar un missatge ferm i hem de 
continuar sent estrictes en el compliment de la normativa.  
Vull destacar, que la major part dels excrements de gossos que trobem al  carrer  es 
generen per que els animals van deslligats, i sense control dels propietaris per tant 
també cal fer més incidència en aquest apartat. 
Des de la Regidoria de Seguretat Ciutadana anualment  fem entre una o dues 
campanyes, amb vehicles no logotipats,  recordar també que des de l’ajuntament es fan 
mes, aquest any em fet una campanya amb agents cívics, com les que fa la regidoria de 
salut, i recordar també la darrera feta pel consell d’infants, hem de reconèixer però, que 
el resultat no es gaire satisfactori pel que fa als excrements de gos, per les raons ja 
explicades abans, tot i que força efectives pels casos en que es porten els gossos 
deslligats (de fet el portar-los deslligats comporta un major número de defecacions dels 
animals, ja que no van controlats).   
En referència a la tramitació d’expedients per infracció a l’ordenança de tinença 
d’animals, de les de l’any 2015, en aquests moments estan en curs 6. 
És una tramitació força llarga, en especial les que s’han de fer pel procediment ordinari i 
no l’abreuja’t. 
La resta d’expedients s’aniran tramitant, acabant en sanció o arxivant-se, depenent de 
si hi ha al�legacions, si prosperen o no, 
Val a dir que aquesta tramitació es força complexa, en que l’instructor ha d’anar seguint 
una sèrie de passos obligatoris, no havent-hi un automatisme com en altres tipus de 
denúncies. 
Des de l’1 de maig, s’han recollit 7 denúncies més per infracció, de les que també 
s’obrirà expedient si correspon. 
I finalment tal i com s’acordarà en aquesta moció, els propers dies convocarem els 
grups municipals. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT  
 
16.- MOCIÓ DE SOM DE CASTELLAR-PSC EN DENFESA DE L’ACOLLIDA DE LES 
PERSONES REFUGIADES 
L’any 2001 les Nacions Unides van declarar el 20 de juny com a Dia Mundial de les 
Persones Refugiades. L’objectiu era rescatar de l’oblit la dramàtica situació que viuen 
milions de persones desarrelades entre refugiades, apàtrides, desplaçades internes i 
sol�licitants d’asil que actualment hi ha al món, que es veuen abocades a marxar de 
casa seva per motius religiosos, polítics, ètnics, o d’orientació sexual, entre d’altres.  
Amb la commemoració d’aquest dia, les Nacions Unides volien que la ciutadania 
sentís de pròpia veu la situació que viuen milers de persones desplaçades i refugiades 
arreu del món, així com reconèixer la tasca dels professionals i voluntaris de les 
entitats que treballen en matèria d’immigració i asil que donen suport jurídic, social i 
psicològic a les persones sol�licitants de protecció internacional. 
Des d’aleshores, diverses organitzacions de la societat civil i les diferents institucions 
catalanes han commemorat aquesta data treballant per donar a conèixer aquesta 
realitat i denunciant la manca de polítiques públiques a nivell del govern de l’Estat 
espanyol, que és l’administració competent a l’hora de fixar els contingents i resoldre 
les sol�licituds de protecció internacional,  que s’ha situat a la cua d’Europa a l’hora 
de proveir places per a persones refugiades i que encapçala el rànquing de països que 



deneguen més sol�licituds d’asil. Malgrat aquesta realitat, des de Catalunya s’ha 
mantingut un fort compromís amb la protecció internacional com demostren diverses 
iniciatives que van des de la que ha protagonitzat el PEN Club Català acollint 
escriptors refugiats, el programa de ciutats defensores dels drets humans a nivell 
municipal, o la tasca de coordinació que fa Asil.cat agrupant les entitats que treballen 
donant assistència a les persones amb necessitats de protecció internacional. 
Pel que fa a les institucions públiques catalanes, el Fons Català de Cooperació al 
Desenvolupament ha estat treballant en matèria de protecció internacional des de la 
seva fundació fa 30 anys, el darrer exemple del qual ha estat la campanya 
d’emergència del 2013 per donar assistència a les víctimes de la guerra Civil a Síria 
que continua vigent. Per altra banda, el 28 de gener de 2014, el Govern de la 
Generalitat aprovava el Pla de Protecció Internacional de Catalunya, amb aportacions 
de diverses institucions i entitats, que engloba el dret d’asil, el refugi i la protecció 
subsidiària.  
Però és d’ençà del 19 d’abril de 2015 quan es va enfonsar un vaixell amb centenars 
de persones que fugien dels seus països cercant refugi camí d’Europa, que es va 
despertar una onada d’indignació i rebuig de part de la ciutadania europea a la manca 
de resposta dels Estats amb les persones refugiades. Aquell dia molts ajuntaments 
catalans van mostrar la seva solidaritat amb el municipi de Lampedusa, que 
esdevindria la principal administració pública que oferia acollida, aixopluc i assistència 
a les persones que cercaven refugi, sense tenir-ne les competències ni els recursos. 
Durant l’estiu de 2015 Europa va assistir a una greu crisi humanitària com a 
conseqüència del desplaçament forçat de centenars de milers de persones, la gran 
majoria, ciutadans sirians, però també afganesos, eritreus, sudanesos i iraquians. Els 
vam veure travessar el sud-est d’Europa durant mesos passant per Turquia, Grècia, 
Macedònia, Sèrbia, Hongria, Àustria, Alemanya... Una situació que havia viscut la 
Mediterrània la primavera d’aquell any, esdevenint una veritable fossa comuna per 
milers de persones que fugien de Líbia, del Sudan, Eritrea, Somàlia, Nigèria, Mali… 
Persones que escapaven de l’horror de la guerra, esperant una nova vida digna. 
El setembre de 2015 el Fons Català de Cooperació al Desenvolupament, la immensa 
majoria d’ens locals catalans, així com les associacions municipalistes i el Govern de 
la Generalitat, mostraven la seva predisposició a acollir aquelles persones 
demandants de protecció internacional , preveient una allau d’arribades de refugiats 
que no s’ha esdevingut. En aquest sentit, cal destacar la proposta de l’Ajuntament de 
Barcelona de crear una xarxa de ciutats refugi per donar resposta a aquesta situació, 
així com creació del Comitè per a l’Acollida de les Persones Refugiades a Catalunya, 
per part de la Generalitat de Catalunya com a òrgan transversal i de coordinació 
integrat per les entitats socials, l’administració local i la Generalitat.  
Durant aquests darrers mesos hem assistit a una vergonyant manca de 
responsabilitat per part dels governs europeus a l’hora d’establir el nombre de 
persones refugiades que calia reubicar entre els Estats membres de la UE, així com a 
promeses incomplertes de la major part dels governs com el de l’Estat espanyol, que 
tot i comprometre’s a acollir 16.000 refugiats en dos anys, la realitat no ha superat 
les poques desenes de persones reassentades. En canvi, la reacció de les institucions 
europees ha estat plantejar-se aplicar a Turquia i tercers països emissors l’erroni 
model del govern espanyol a la frontera sud de Ceuta i Melilla de condicionar ajudes 
al desenvolupament i suport comercial i econòmic a canvi que el govern del Marroc i 
altres països subsaharians facin de mur de contenció de possibles refugiats. 
En aquest sentit, l’acord del passat 18 de març del Consell Europeu amb Turquia 
vulnera la legislació que protegeix les persones refugiades, posa en joc els drets 
humans, i lluny de trobar una sortida que garanteixi el respecte dels drets humans i 
compleixi amb l’obligació dels estats d’acollir les sol�licitants d’asil, la Unió Europea 
externalitza les seves fronteres i subcontracta aquestes responsabilitats a l’Estat turc.  
Aquesta mesura va ser rebutjada tant per el Fons Català de Cooperació al 
Desenvolupament, com per la Federació de Municipis de Catalunya i l’Associació 
Catalana de Municipis, que aglutinen tot el municipalisme català. 



Un cop més veiem com els governs dels Estats membres de la UE parteixen d’una 
premissa falsa: blindar les fronteres d'Europa acabarà amb la crisi humanitària a la 
Mediterrània. Traslladar les persones refugiades i migrants a un estat tercer no és 
acabar amb la crisi humanitària, sinó expulsar-la de territori comunitari, i prioritzar 
les operacions de control i seguretat en lloc de les de salvament a les aigües 
frontereres. Si volem acabar amb el tràfic d’éssers humans i amb les morts a la 
Mediterrània, cal voluntat política garantint vies segures i legals: visats humanitaris, 
possibilitat de sol�licitar l’asil en ambaixades i consolats europeus en els països 
d’origen i trànsit, etc. 
Aquest èxode ja ha costat milers de vides i davant d’aquesta catàstrofe humanitària 
totes les institucions públiques, així com la ciutadania en el seu conjunt, tenim 
l’obligació ètica, moral i legal d’atendre, socórrer i acollir les persones refugiades 
respectant els drets fonamentals de l’asil i de la protecció internacional recollits en les 
convencions internacionals, fonamentalment l’article 14 de la Declaració Universal 
dels Drets Humans, la Carta de drets Fonamentals de la Unió Europea i la Convenció 
sobre l’Estatut dels Refugiats, així com el Protocol de 1967.  
A diferència de la política acordada pels caps d’Estat i de govern de la UE, els 
ajuntaments, les institucions supramunicipals i les associacions municipalistes 
catalanes estem donant suport a les persones refugiades en ruta, a través de la 
campanya del Fons Català i d’altres iniciatives, i estem treballant per a la seva 
integració quan arribin a Catalunya, tal i com va expressar el president de la 
Generalitat, Molt Honorable Sr. Carles Puigdemont, en la seva carta al comissari de 
Migracions de la UE del passat 15 de març, en la qual afirma que Catalunya està 
preparada per acollir al voltant de 4.500 refugiats. I els que calgui afegir. 
Perquè tenim memòria històrica, i perquè recordem el que van fer fa setanta anys 
milions d’europeus finalitzada la Segona Guerra Mundial, i el que van fer els nostres 
avis i besavis fugint del terror feixista acabada la Guerra Civil, hem d’obrir els braços 
com van fer altres països amb nosaltres durant aquell episodi de trista memòria. 
Per tot això,  L’Ajuntament Ple es proposa l'adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Declarar Castellar del Vallès  municipi compromès amb les persones 
refugiades. 
SEGON.- Demanar que el món local tingui un paper més rellevant a l’hora d’establir 
les polítiques de protecció internacional, refugi i asil a Catalunya, atès que és en 
l’àmbit local on es posen en marxa i on cal garantir l’acollida de manera eficaç. 
TERCER.- Instar a l’administració general de l’Estat que els municipis disposin dels 
recursos econòmics necessaris per garantir l’acollida de les persones refugiades. 
QUART.- Exigir que es faci marxa enrere en l'acord entre els Estats i governs de la 
UE i Turquia que permet retornar a territori turc als refugiats arribats a Grècia i que 
futures negociacions estiguin subjectes als drets humans i al Dret Internacional. 
CINQUÈ.- Reclamar que es garanteixin vies d'accés a la protecció internacional 
legals i segures en països d'origen i trànsit i que el govern espanyol assumeixi la seva 
responsabilitat acceptant íntegrament les quotes de persones reubicades i 
reassentades que li corresponen de manera immediata. 
SISÈ.- Denunciar l’expulsió de les ONG que estan treballant en el salvament, 
l’acollida i l’acompanyament de les persones refugiades que estan en ruta o en camps 
de refugiats a Grècia i d’altres països acollidors de manera temporal o definitiva. 
SETÈ.- Assegurar el desplegament del Pla de Protecció Internacional a Catalunya, 
dotant-lo del pressupost adequat i suficient per a poder implementar les mesures 
concretes que estableix, que garanteixi una acollida estable i de qualitat a les entitats 
executores i els municipis catalans on aquestes persones s’estableixin. 
VUITÈ.- Manifestar el compromís del món local d’oferir els municipis territori 
d’acollida i protecció, adaptant els plans d’acollida municipal a les necessitats 
especials de les persones sol�licitants d’asil per garantir la seva vida en família i la 
seva integració.  
NOVÈ.- Continuar donant suport i col�laborar amb les entitats catalanes i xarxes 



d’entitats que treballin en l'acollida i el servei a les persones sol�licitants d’asil.  
DESÈ.- Col�laborar estretament amb el Govern de la Generalitat a través del Comitè 
per a l’Acollida de les Persones Refugiades i participar en l’establiment dels municipis 
acollidors conjuntament amb el Fons Català de Cooperació al Desenvolupament 
ONZÈ.- Treballar en la sensibilització i el compromís de la població del municipi per 
garantir la integració de les persones refugiades, creant els vincles i la interacció 
necessària per prevenir el racisme i/o la discriminació, i promoure la cohesió social.    
DOTZÈ.- Endegar i garantir polítiques municipals de cooperació al desenvolupament i 
solidaritat internacional i mantenir la coordinació de les mateixes amb les entitats 
municipalistes a través del Fons Català de Cooperació al Desenvolupament, entitat 
especialitzada en aquest àmbit que té delegada aquesta funció per part de la 
Federació de Municipis de Catalunya i a l’Associació Catalana de Municipis. 
TRETZÈ.- Fer arribar aquest acord al Fons Català de Cooperació al 
Desenvolupament, a la Federació de Municipis de Catalunya, a l’Associació Catalana 
de Municipis, a la Generalitat de Catalunya, al Govern de l’Estat espanyol i a la Unió 
Europea, així com a les entitats socials del municipi (o ens local supramunicipal si és 
el cas). 
 
INTERVENCIONS 
Informa la regidora Sra. Pepa Martinez,  Som de Castellar-PSC, i diu que la  
ciutadania cada vegada pren més consciencia i ONGs, Ajuntaments i entitats 
municipalistes, i altres organismes no lucratius s’interessen, per saber com podem 
ajudar als refugiats: De les 16.000 persones que l’Estat espanyol es va comprometre 
a acollir, només n’han arribat 28. 
Vergonya, desconfiança i decepció és l’únic que podem dir de la política d’Asil que han 
fet els nostres mandataris a tot Europa. 
Catalunya sempre s’ha caracteritzat per ser una religió solidaria del mon. En aquest 
sentit, el teixit associatiu català no ha parat de treballar i adaptar-se a les noves 
necessitats de la ciutadania que no han estat satisfetes ni des del sector públic no des 
de l’àmbit privat. Des de l’any 2015, un dels temes que més s’ha posat sobre la taula és 
la gestió de l’acollida de refugiats a casa nostra, i les tasques de salvament i ajuda 
humanitària que s’han dut a terme als punts d’Europa on els refugiats han aconseguit 
arribar. 
A continuació passa a llegir els acords. 
Per ERC la regidoria Sra. Nuria Raspall,  intervé dient que el passat mes de setembre, 
vam aprovar una moció de suport a l'acollida de població refugiada víctima dels 
conflictes armats a la mediterrània. El mes de març, vam aprovar una altra moció en la 
que, com a Ajuntament, mostràvem el nostre rebuig a l'acord assolit entre els caps 
d'Estat i de Govern de la Unió Europea amb Turquia, un acord que contemplava la 
devolució a aquell país (Turquia), de tots els migrants, incloses les persones 
demandants d'asil sirians i de qualsevol altra nacionalitat, que arribessin a la Unió 
Europea. 
En aquestes mocions ens vam oferir com a territori d’acollida i vam instar al Govern de 
la Unió Europea i als Estats membres, a la retirada de qualsevol acord, pacte, conveni o 
proposta d'acció que no respectés el dret internacional d'asil o els convenis 
internacionals sobre drets humans signats per la Unió Europea. També vam demanar al 
govern espanyol que permetés l’arribada d’aquestes persones a Espanya i que se les 
acollís tal com s’havia compromès.  
Doncs bé, ara, al mes de juny, hi tornem i hi tornarem sempre que calgui, i votarem a 
favor d’una moció en defensa de l’acollida de les persones refugiades perquè la situació 
actual no es pot tolerar. No es pot tolerar aquesta falta de voluntat, d’humanitat, 
d’acció, de sensibilitat i de compromís que manté l’estat espanyol envers aquest 
problema. No podem tolerar aquesta passivitat quan hi ha tantes i tantes persones que 
malviuen en camps de refugiats esperant poder continuar el seu camí. No és l’Europa 
que volem i, per descomptat, no és l’actitut que hauria de tenir el govern de cap país.  
Per desgràcia, si bé les bases del  procediment d’asil  les marquen diverses directives 



europees, són les lleis estatals les que en regulen les especificitats. És per això que hi ha 
tantes diferències entre països pel que fa a la rapidesa en la resolució de les 
peticions, els criteris de protecció o les característiques de 
l’acollida (allotjament, prestacions, període de temps abans de poder treballar). Si a 
Catalunya ens han “destrossat el sistema sanitari”, no sabem fins a quin punt, el govern 
en funcions del Sr. Rajoy, serà capaç de gestionar l’arribada de totes aquestes persones 
que els ciutadans reclamem. És per això que seguirem insistint en aquest assumpte i 
votarem a favor d’aquesta moció.  
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT  
 
17.- MOCIÓ DEL GRUP MUNICIPAL D’ERC PER UN NOU PAÍS LLIURE DE 
CORRUPCIÓ D’ESTAT 
EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
El diari Público ha difós les gravacions d'unes converses entre el ministre de l'interior 
en funcions i candidat del Partit Popular per Barcelona, Jorge Fernández Díaz, i Daniel 
de Alfonso, cap de l'Oficina Antifrau, en què es demostra la persecució dels poders de 
l'estat contra Esquerra Republicana de Catalunya i Convergència Democràtica de 
Catalunya. Amb la intenció de fer descarrilar el procés d'independència, el ministre 
Fernández Díaz, amb la connivència del cap de l'Oficina Antifrau, va intentar construir 
casos de corrupció per desacreditar els partits favorables a la independència de 
Catalunya davant de la societat. 
Malgrat els seus intents per desprestigiar els partits sobiranistes, els implicats en 
aquestes gravacions, no han trobat cap indici de corrupció per a fer-ho. Les forces 
polítiques independentistes són perseguides per tots els poders de l'Estat espanyol 
per entorpir que compleixin el mandat de la ciutadania de Catalunya. 
La publicació de les gravacions ha generat una ràpida reacció entre la societat civil 
que ha convocat manifestacions per expressar el rebuig a aquests fets. 
ATÈS que l’Oficina Antifrau ha de ser una institució independent, que ha de treballar 
per enfortir la integritat en el sector públic català, mitjançant la prevenció i la 
investigació de la corrupció. 
ATÈS que la llibertat ideològica és un dret fonamental i atempta contra aquesta 
qualsevol intent de discriminació i persecució per raó de pensament i no poden 
quedar impunes fets com els descrits, propis d’estat totalitaris. 
ATÈS que la democràcia i la llibertat d’expressió han de ser els pilars bàsics d’un 
Estat. 
Per tots aquests motius, el grup d’Esquerra Republicana a l’Ajuntament de Castellar 
proposa d’adopció dels següents 
ACORDS 
PRIMER.- L’Ajuntament de Castellar exigeix la dimissió, tant del Ministre de 
l’Interior en funcions, el Sr. Jorge Fernàndez Díaz, com del Director de l’Oficina 
Antifrau de Catalunya, Sr. Daniel de Alfonso Laso, ja que en cas de confirmar-se 
aquesta informació, haurien pogut fer un ús indegut del seu càrrec a l’intentar 
perseguir i reprimir ideològicament a polítics independentistes. 
SEGON.- Manifestar el suport de l’Ajuntament de Castellar del Vallès a les accions 
que tant el Parlament de Catalunya com el Govern de la Generalitat puguin portar a 
terme per esclarir els fets i demanar responsabilitats a les persones implicades. 
TERCER.- Donar suport en aquelles manifestacions de la societat civil que defensin 
un nou país lliure de corrupció d’Estat. 
QUART.- Fer arribar aquest acord a tots els grups parlamentaris del Parlament de 
Catalunya, a l’Associació Catalana de Municipis i Comarques, a la Federació de 
Municipis de Catalunya i a l’Associació de Municipis per la Independència. 
 
INTERVENCIONS 
El regidor Sr. Rafa Homet, ERC, diu: “Les hemos destrozado el sistema sanitario. 
Yo, ministro, soy partidario de assestar el golpe cuando va a acabar con el animal”. 
I demanem la dimissió del ministro i del cap de l’oficina antifrau com si fóssim en una 



democràcia el mateix dia que anuncien que jutjaran càrrecs públics per posar les urnes. 
I ho demanem perquè ens volem independitzar d’Espanya, és evident, però com a 
demòcrates se’ns fa insuportable la idea de que aquesta aberració quedi impune, 
pensant en la molta bona gent de l’estat espanyol que no es mereix ser governada per 
aquesta claveguera. 
Cap fraternitat amb la corrupció, cap ni una. L’estat espanyol és irreformable, i ho serà 
fins que nosaltres no marxem. 
Continua llegint la proposta. 
Intervé  el regidor Sr. Aleix Canalis,  Som de Castellar-PSC per dir que en aquest  
punt el nostre vot serà favorable, perquè entenem i compartim l’esperit de la moció. 
Malgrat això, ens agradaria fer algunes consideracions al respecte, sense entrar a 
valorar l’oportunisme “electoralista” del fet d’entrar aquesta moció un cop passades les 
informatives de Ple de dimarts passat i a pocs dies abans d’unes eleccions generals... 

- La primera consideració, és que és sobrer que aquest Ajuntament exigeixi la 
dimissió del Sr. Daniel de Alfonso , ja que el què ha de fer el Parlament de 
Catalunya, que és qui el va nomenar, és destituir-lo per la conducta irregular 
exposada. 
Així mateix, té gràcia, que els mateixos que avui presenten aquesta moció i 
demanen de manera tant contundent i airada la dimissió de De Alfonso , fa poc 
més d’un any l’esperonessin en rodes de premsa i comunicats conjunts a actuar 
contra Ajuntaments com el nostre, en plena campanya electoral de les 
municipals,  ironies de la vida. 

- Per últim, i en referència al Sr. Fernández Díaz, òbviament que considerem 
pertinent demanar-ne la dimissió, però hauríem de reflexionar tots plegats sobre 
el perquè conductes i pràctiques tant reprovables no son penalitzades 
electoralment. El problema, segurament,  no són els Srs. Fernández Díaz que hi 
corrent pel món , el problema és que, segurament, a l’estat espanyol ens falta 
una base mínima de cultura democràtica per evitar que actituds com aquesta 
continuïn sent socialment tolerades. 

Intervé la regidora Sra. Elisenda Alamany, Decidim Castellar, per dir que Jorge 
Fernández Díaz va anar a la ràdio l’endemà de l’11-M del 2004 a fer-nos creure que 
havia sigut ETA. És aquest el personatge que ahir va reincidir dient que la seva 
trobada amb el cap de l’oficina antifrau va ser una reunió de feina gravada 
il�legalment, difosa per destruir l’adversari (quina casualitat, a quatre dies de les 
eleccions). Tothom li ha demanat la dimissió, però com li passava al conductor de 
l’acudit, no és ell qui va contra direcció, sinó tots els altres.  
MARIANO RAJOY i Jorge Fernández Díaz poden arribar a tenir amb aquets episodi el final 
que es mereixen. A imatge i semblança del d’Aznar i Acebes. És un patró de conducta 
calcat: rebolcar-se en les clavegueres i marxar-ne empastifat. L’efecte bumerang és 
imparable i ofereix unes últimes piruetes patèticament delicioses quan el botxí adopta el 
paper desesperat de víctima, i ja no funciona.Tant Acebes al seu dia com ara Fernández 
Díaz han mentit compulsivament, però se’ls ha de reconèixer que mai no han enganyat. 
Han sigut dos ministres de l’Interior tan transparents que se’ls veien les entranyes. 
Feranández Díaz ha exhibit tota mena de deliris allargant l’ombra del franquisme, 
condecorant Verges i presumint d’àngels de la guarda, ha comès l’atrocitat de premiar 
guàrdies civils que havien maltractat immigrants a les seves ordres, s’ha passejat pel 
Valle de los Caídos amb aquella alegria i ja s’havia enfangat en declaracions que 
delataven la mania persecutòria i abús de poder contra els seus rivals polítics. I quan diu 
a la conversa enregistrada que Rajoy està al cas de tot i Rajoy diu que no en sabia res, 
queda provadíssim que un dels dos menteix. 
El 26-J és ple d’incerteses, però de debò esperem que Rajoy no sigui mai més president 
i Don Jorge mai més sigui ministre. Qualsevol demòcrata els acomiadarà amb el 
menyspreu gegant que s’han guanyat a pols. 
Per CDC la regidora Sra. Bea Garcia, intervé per dir que lamentem que una policia 
democràtica es converteixi en policia política, que es condemni i s’investigui un diair 
per difondre unes practiques del tot repugnats d’un estat de dret en lloc de presentar 



immediatament la dimissió. Lamentem  profundament que un president de la 
generalitat hagi estat avui mateix passat a judici pel sol fet de posar les urnes. 
Lamentem en cas no viure en un país democràtic. 
En torn de replica el Sr. Rafa Homet, ERC, tot fent un petit aclariment de tempos, 
repassant, la moció esta entrada el dia 22, que és l’endemà de la comissió 
informativa, i si repassen quan van sortir les noticies i es va fer públic dir que no  
vam presentar-ho a la comissió informativa bàsicament perquè encara no sabíem ni 
que entraríem aquesta moció. La urgència i la gravetat dels fets considerem que és 
un dels àtacs mes greus  a la democràcia, i per això es va entrar la moció el dimecres 
dia 22 a més a mes, a la tarda amb prèvia consulta a la secretaria sobre si havíem 
d’adoptar el tràmit d’urgència o no; sens va dir que no era necessari i que podíem 
presentar-la,  per tant aquest es motiu. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT  
 
 
18.- ASSUMPTES SOBREVINGUTS 
No n’hi ha 
 
19.- PRECS I PREGUNTES 
Pregunta que formula ERC , el regidor Sr. Josep M Calaf diu: 
A mitjans del 2005 l’Ajuntament de Castellar va convocar un concurs per adjudicar la 
realització d’una obra artística per recordar al pintor castellarenc Alfons Gubern. El 
termini per presentar sol�licituds acabava el 30 d’octubre del 2005.  
L’obra havia de posar de manifest un quadre amb garberes i la muntanya de Sant 
Llorenç al fons.  
Tenia un pressupost de 3.500€ que incloïen execució de l’obra i honoraris de l’artista. 
Això no incloïa la instal�lació i adequació de l’obra en el seu punt d’ubicació. Tampoc els 
transports. 
Segons la informació relativa al concurs el mural es volia instal�lar a la rotonda que 
uneix els polígons de La Bruguera i Can Carner. 
Pel que sabem, l’obra es va adjudicar i acabar poc temps després de la convocatòria. 
Tenint en compte el pressupost i la importància de l’obra, la consideració als artistes 
participants i escollits, la memòria del mateix Alfons Gubern, al fet que el lloc 
d’emplaçament ja estigués acordat en el mateix concurs, a les mides de grandària de 
l’obra i al fet que ja han passat molts anys de la seva realització, no creu convenient 
l’equip de govern que cal instal�lar l’obra per tal que els ciutadans castellarencs puguin 
gaudir d’una obra magnífica i recordar un pintor fortament vinculat al paisatgisme de 
Castellar?. Tanmateix també seria desitjable rendibilitzar, en termes socials i urbans, la 
despesa efectuada. 
No cal recordar que si la ubicació ha de ser provisional hi ha sistemes que permeten 
fixar les rajoles de manera que no es malmetin quan es decideixi desenganxar-les per 
anar a la ubicació definitiva. 
Fa la contesta el regidor Sr. Aleix Canalis, Som de Catsellar-PSC, i diu que la resposta 
es Si, com a equip de govern creiem que seria convenient instal�lar-la en un lloc 
rellevant del nostre espai públic, i els puc donar fer que hi ha hagut diversos intents per 
trobar la ubicació idònia i econòmicament viable d’instal�lar-la, el nostre compromís es 
reprendre el tema i mirar de trobar una ubicació definitiva a curt termini. 
Continua per ERC el regidor Sr. Rafa Homet,  i pregunta quina planificació forestal  s’ha 
fet a Castellar en els últim anys i quina hi ha prevista fer en els propers. 
També el regidor Sr. Aleix Canalis  contesta tot dient que d’acord amb la llei 6/88 de 
30 de març relacionada amb la gestió forestal a Catalunya,  les competències en matèria 
de planificació forestal recauen en el departament d’Agricultura, Ramaderia. Pesca i 
Alimentació de la Generalitat. Aquesta mateixa llei preveu que la possibilitat de realitzar 
planificacions forestal o no, recauen en els propietaris forestals. 
A Castellar hi ha 21 finques forestals que disposen d’un pla forestals que disposen d’un 
pla de gestió forestal vigent, amb un total de 3.327 hectàrees planificades. 



Durant els propers anys i un cop els plans de gestió forestal s¡hagin d’anar renovant, 
des de l’ajuntament conjuntament amb l’ADF acompanyarem als propietaris que hi 
necessitin a la tramitació de gestió forestal de les seves finques. Així mateix 
l’Ajuntament és titular d’una finca forestal on es susceptible de fer-hi algun tipus de 
gestió, concretament es tracta d’una finca de 8 hectàrees coneguda com el bosc de 
l’esquerra que va ser cedida al Servei de la Natura Serna i a l’Agrupació de defensa 
forestal ADF, per realitza-hi practiques de prevenció d’incendis forestals, previ covneni 
amb aquestes entitats i l’Ajuntament de l’octubre de 2013. 
 
Prec que formula ERC, el seu regidor Sr. Josep M Calaf.  
Segurament que no es habitual que un regidor parli d’una experiència personal. I jo no 
ho faria si no pretengués que, al fer-ho, pretenc canviar una situació ben anòmala pel 
que fa al funcionament dels animals morts a la via pública de Castellar del Vallès. 
Fa aproximadament uns 15 dies que vaig trobar un animal mort a la via publica, en la 
zona asfaltada que, partint de la ronda de Llevant, va cap a Puigvert. Davant d’una 
situació extraordinària per mi vaig trucar a la policia local per veure que s’havia de fer. 
La resposta va ser concloent: Nosaltres no recollim animals morts de la Via Pública. Vaig 
insistir si, almenys, podien fer-se càrrec del cas  avisant a qui fos. La resposta va ser 
igualment categòrica: No tenim acords amb cap protectora per tal que recullin els 
animals morts. 
Davant la manca de solucions els vaig demanar que havia de fer amb aquell animal. La 
resposta va consistir en deixi’l a terra que ja se’l menjarà algun animal o porti’l a un 
contenidor. Els vaig advertir que llençar un animal mort en un contenidor, ni que sigui 
de matèria orgànica, està prohibit i que es podria donar el cas que si seguís la 
recomanació de la policia local aquesta mateixa policia em podia sancionar comenten la 
infracció. A més a més un animal mort pot representar un problema de salut pública 
sigui quina sigui la causa de la mort. 
Després d’això vaig trucar al regidor responsable i em va donar les mateixes respostes. 
No hi havia cap més alternativa. 
Finalment vaig optar per portar l’animal a Caldes Animal malgrat que aquests no 
estaven obligats a acceptar-lo. I em vaig oferir a pagar les despeses de la incineració. 
El meu suggeriment va en el sentit que l’administració no pot aconsellar il�legalitats als 
ciutadans ni ha de permetre que aquests assumeixin la feina que la mateixa 
administració renuncia a fer. 
Cal trobar alguna solució per aquests casos. I la solució no es deixar que els ciutadans 
resolguin el problema pel seu compte. 
 
Prec de Decidim Castellar per ampliar els horaris de la biblioteca al cap de setmana que 
realitza el regidor  Sr. Joan Moyà. 
Atenent a l’elevada demanda per part d’estudiants de la vila d’espais d’estudi en època 
d’exàmens. 
Atenent A que l’horari actual de la biblioteca de Castellar no avarca el cap de setmana, i 
que les èpoques d’examen requereixen de moltes hores d’estudi que no discriminen 
entre caps de setmana, festius o dies entre setmana. 
Atenent a que a d’altres biblioteques de la comarca aquest servei és més ampli que el 
que s’ofereix a la nostra Vila. 
Atenent a que fins i tot algun espai, com Cal Gorina, ha hagut d’obrir amb èxit, un espai 
d’estudi de forma autogestionada per poder cobrir aquestes demanada. 
Suggerim que des de l’Ajuntament es treballi en el sentit d’aconseguir obrir la biblioteca, 
o alternatives d’espais d’estudi, els caps de setmana durant les èpoques d’exàmens amb 
horaris similars als que ofereix la Biblioteca Vapor Badia de Sabadell, per exemple. 
 
 
I no havent-hi cap cas més assumptes a tractar, essent tres quarts d’onze de la nit it, 
s’aixeca la sessió de la qual s’estén la present Acta que signa com a fedatari 
d’aquests acords el Secretari amb el vist-i-plau del  Sr. Alcalde. 



 
 



 

 

 

         
 

 


